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v pri nas
Če ste se  odločili, da boste izdali 
svojo knjigo ali brošuro, bo z našo 
pomočjo zpleten proces urejanja, 
oblikovanja in tiska knjige 
ali brošure dosti lažji.
Naša naloga je, da koordiniramo 
vse podrobnosti pri izdelavi knjige. 
Medtem pa vi obdržite popolno 
kontrolo nad projektom.
Tako prihranite čas in denar, 
pa naj gre za 5 ali 2000 knjig.

NUDIMO VAM:
•  kvaliteten in ugoden tisk knjig 

z možnostjo tiska malih naklad 
od 5 do 2000 izvodov

•  možnost broširane ali trde vezave
•  profesionalno oblikovanje 

vložka in ovitka
•  pomoč pri urejanju CIP-a
•  pripravo propagadnega materiala
•  distribucijo

ZA KVALITETNO KNJIGO POKLIČITE NAS!
VEČ INFORMACIJ:

Železnik in Železnik d.n.o., Radvanjska c. 114,2000 Maribor
tel.: 02 320 20 97, fax 02 320 20 98, gsm 04128 4151
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N aklada
20 000 izvodov

Prispevki av torjev  ved n o  ne  odražajo 
sta lišč  u red n ištv a

Nam bo uspelo?
V erjamem, da nam  bo -  skupaj z vami, drage bralke in 

bralci. N ičkolikokrat so bili poizkusi ponovnega zago
na nekoč em inentnega in kritičnega časopisa Katedra 

neuspešni.
Namen, zakaj smo se odločili, da ponovno zaženem o Katedro, 
tiči v tem, da smo na slovenskem  prostoru v  zadnjem  času pri
ča poplavi t. i. rum enega tiska. M ar prebivalci na sončni strani 
Alp ne znam o več kritično razm išljati?
Skupaj z vam i želimo ustvariti časnik, ki bo spodbujal p lural
nost m edijskega prostora z vsebinam i, ki bodo zanim ive tako 
akadem ski kot laični javnosti. V erjetno ne bi imelo sm isla vle
či vzporednice s prejšnjo Katedro, kajti časi in problem i so bili 
takrat drugačne narave. Rdeča nit, ki nas bo vezala z nekdanjo 
Katedro, bo kritičnost.

n H fO

Kateri so torej tisti osnovni vsebinski cilji nanovo  rojene Kate
dre? Inform irati študente in akadem sko sfero o stvareh, ki se 
dotičejo, upoštevajoč razsežnosti evropskega in svetovnega 
akadem skega prostora. Prebiti ozko lokalno in nacionalno m i
selnost o družbenih problem ih ter tako prispevati k ustvarjal
nem u razvoju družbe. Predvsem  pa servirati tiste vsebine, ki ne 
bodo sledile sam o družbenim  m egatrendom , am pak j ih  bodo 
sam e s svojo kakovostjo soustvarjale. Vas zanim ajo področja, 
kot so univertite tno  izobraževanje, gospodarstvo in podjetn iš
tvo, politika, študentsko življenje, kultura in um etnost, šport...? 
Zatorej, če bi Katedro radi soustvarjali, ste vabljeni, da nam  p i
šete na  info@ katedra-on .net.
Misli globalno, deluj lokalno...

Naslovne teme 
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Dam ir M lakar

Habilitacija. Kaj je to?
Intervju s Simonom Štrancarjei 
Ali bo 120.000 univerzitetno izobraženih strokovnjakov 
degradiranih?

18 (Ne)morala civilizacije in rekviem naravi 
32 Potopis: Črna gora

Iz vsebine
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Ali b o  1 2 0 .0 0 0  u n iv c r z itc t i io  
i z o b r a ž e n i h  s t r o k o v n j a k o v  
d e g r a d ir a n ih ?

&

Novice 
Inventura
Reformna smer vladne barke 
Novinarsko častno razsodišče - novinarjem rabelj 
ali potuha?

13 Mediji in korupcija
14 Javna ali državna RTV?
15 Vox populi, vox dei
16 Resnica kot mesto izrekanja, ali: Zakaj misliti politično?
17 Harold Pinter - nobelovec v boju za resnico in boljši svet
23 Podnebje naprodaj, kdo da več?
26 Razmislite, preden ugriznete!
27 Trideset let mariborskega študentskega življenja
28 Danes, ko vladajo debilni mediji je razumnikov malo
30 Estudar no estrangeiro
31 Kako do študija v tujini?
34 V umetnosti se nihče ne moti
34 Jadranska TV magistrala
35 Film, glaba
38 Triki so zelo atraktivni
39 Strip

N a n a s lo v n ic i
Univerza v Mariboru

Foto: D ejan Ljupša
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na kratko
3 0  LET UNIVERZE V MARIBORU NOVICA ZA NAJVISIE INSTANCE UNIVERZ

Univerza v  M ariboru je  lansko leto p raz
novala 30 let ustanovitve. Ustanovljena 
je  bila 56 let po začetku Univerze v Ljub
ljani in 28 let pred tretjo slovensko un i
verzo na Prim orskem. Ob obletnici je  m a
riborski rektor, profesor doktor Ivan Roz
m an med drugim  dejal, da m ora univerza 
nenehno skrbeti za dvig kakovosti v  na j
širšem sm islu in razvijati predvsem  kon

cepte vseživljenjskega izobraževanja. Ka
kovostni smo nam reč po njegovem  de
jan sk o  le toliko, kolikor so nam  drugi le
to pripravljeni priznati. Torej, ne glede na 
to, da je  m ogoče v  teh besedah zaznati 
kanček slovenske nesam ozavesti želimo 
Univerzi v  M ariboru vse dobro in kako
vostno  še vsaj naslednjih  30 let!

(hr)

BODIMO PROSTOVOLJNI!

Slovenska filantropija in Društvo za razvijanje preventivnega in prostovoljnega dela 
vabita na uvodno usposabljanje za prostovoljke in prostovoljce. Usposabljanje je  n a 
m enjeno tako novincem  kot tistim , ki že delujejo kot prostovoljci. Potekalo bo v  4. in 
5. februarja na sedežu Slovenske filantropije, Poljanska cesta 12, Ljubljana. Delo bo po
tekalo v  obliki izkustvenih delavnic, zato  je  število udeležencev om ejeno in je  potreb
na predhodna prijava, sam o izobraževanje pa je  brezplačno. Za dodatne inform acije se 
je  m ožno obriti na elektronski naslov prim oz.jam sek@ filantropija.org. ali spletno stran 
w w w .prostovoljstvo.org.

Evropsko un iverzitetno  združenje (EUA) 
je  objavilo koledar dogodkov v letošnjem  
letu, kjer se bodo v  okviru letnega pro
gram a na  delavnicah in konferencah po
drobneje posvečali financam  in pridobi
van ju  le-teh. Serija srečanj na to tem o se 
bo začela že 17. februarja v Istam bulu z 2 
delavnicam a in sicer "Upravljati z univer
zitetno  skupnostjo" ter "Pridobivanje fi
nančn ih  sredstev na univerzah: odkriva
nje m ožnosti”. 20. m arca bo v Ham burgu 
sledila konferenca pod naslovom  "Usta
nov iti trd n o  un iverzo : v sestranskost, 
podpora študen tov  in učinkovito  vods
tvo.! Vse nadaljne inform acije o p riha ja
joč ih  prireditvah EUA in prijavah je  m o
goče najti na spletni strani h ttp :// www. 
eua.be/eua/index.jsp
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Društvo MEPI razvija program  "M edna
rodno priznanje za m lade", ki je  nam e
njen zdravem u preživljanju prostega časa 
prek udeležbe na različnih interesnih po
dročjih, uveljavljen pa je  že v več kot 100 
d rž av ah 'p o  svetu. P ro g ra m je  dostopen 
vsem m ladim  od 14. do 25. leta, MEPI pa 
po vsej Sloveniji m ladim  om ogoča večjo 
dostopnost do tega svetovno priznanega, 
uravnoteženega, ne-tekm ovalnega pro
gram a, ki j ih  spodbuja k zdravem u pre
življanju prostega časa. Program  je  se

stavljen iz štirih enot in sicer veščin, re
kreacije, prostovoljnega dela in odprave. 
Po uspešno opravljenih stopnjah  posa
m eznik dobi bronasto, srebrno ali zlato 
priznanje. V društvu pa na vprašanje "Kaj 
imam ja z  od tega? ” odgovarjajo takole: 
"Veliko! Nova znan ja  in izkušnje, nove 
prijatelje, uspeh in zadovoljstvo te rtp riz -  
nanje  z m ednarodno veljavo.” Več o 
MEPl-ju lahko izveste na spletni strani 
www.m epi.info

Norci, neprespana noč?

Zbudite se brez mačko, 
polni energije in spočiti!

OUTOX je  zelo okusna, 
100% naravna sadna 
pijača z visokim 
deležem vitamina C in 
fruktoze.

PRODAJNA MCSTA:
trgovine Tuš, centri Spor in 
bencinski servisi Mol.

OPOZORILO: Spijte dobro ohlajeno!
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Pri Centru za nevladne organizacije Slo
venije poteka v okviru projekta "Navdi
hujočih 6" nagradn i natečaj za nevladne 
organizacije, na katerem  so dobrodošli 
idejno in organizacijsko vitalni NVO-ji, 
inovativni tako po načinu in področju de
lovanja. Ključni cilj nagradnega natečaja 
je  pridobiti prim ere iz delovanja nev lad
nih organizacij v obliki opisa projekta oz. 
prim era dobre prakse, s katerim i so dose
gli dobre učinke ter tako javnosti in poli

tiki pokazati, da so NVO neobhodno po
trebne za zag o tav ljan je  kakovostnega 
življenja in višjo stopnjo  dem okracije v 
Sloveniji. Nagradni natečaj CNVOS izvaja 
v  sodelovanju s prilogo Dela in Sloven
skih novic, ONA, kjer je  natečaj tudi ob
jav ljen  (glej prilogo ONA, 10.1.2006). Rok 
za oddajo prijav je  10.2.2006. Več o po
gojih sodelovanja lahko p reberete na 
spletni stran i w w w .dobradruzba.org

S 15 litr i g o r iv a  o k o l i  s v e ta !

Ko se nam  zdi, da naftn i lobiji povsem preprečujejo gradnjo in razvoj avtom obilov na 
električni ali kak drug alternativni pogon, nas iz dom ačih garaž in tehničnih  šol ves 
čas presenečajo različna vozila, ki rušijo stereotipe počasnosti in okornosti vozil na 
alternativni pogon.
Inženirski sam ouk iz Los Angelesa, Rick W oodbury, s i j e  že dolgo časa želel zm ogljiv 
in čim bolj kom pakten avto za prem agovanje pogostih prom etnih  zam aškov v tem 
prečudovitem  am eriškem  mestu. Po dvajsetih  letih razvoja je  predstavil avtom obilček 
Tango, ki s svojim i 99 cm širine niti ni veliko širši od m otornega kolesa, kljub tem u pa 
od 0 do 100 km /h pospeši v le štirih sekundah in zm ore hitrost celo do 240 km /h. To 
m ajhno, a nadvse uporabno vozilce ima karoserijo izdelano iz ogljikovih vlaken in je  
nam enjeno dvem a potnikom a, ki sedita en za drugim. Za neverjetne pospeške in 
razm erom a visoko hitrost skrbita dva m otorja, nam eščena na višini zadnjih koles. 
Tango je  visok 1,52 m etra, dolg 2,56 m etra in tehta 700 kg. Z enim  polnjenjem  navad
nih baterij prevozim o sto kilom etrov, z baterijam i NiMH pa vtičnico iščemo šele po 
dvesto prevoženih kilom etrih. Rick je  v avto nam estil kar 500 kg baterij, zaradi česar 
ima zelo nizko težišče in se tem u prim erno dobro drži cestišča. Vozilo je  prestalo 
am eriške varnostne teste, zato  ga km alu lahko pričakujem o na tržišču. Izdelovalo ga bo 
britansko podjetje Prodrive. Cena malčka pa bo 80.000 USD.
Še bolj razveseljiva novica pa prihaja iz Zuricha, kjer so na politehnični šoli izdelali 
izjem no varčno vozilo. Vozilo prevozi 100 km z le 7,04 gram a vodika, kar je  prim erlji
vo s porabo 0,02606 litra običajnega goriva. Vozilo je  na Shellovem tekm ovanju 
varčnih  vozil z enim  litrom  goriva prevozilo 3836 km.
Novica, da z litrom goriva prevozite tisoče kilom etrov, gotovo presune tako voznike 
kot trgovce z naftnim i derivati, kdaj pa se bom o tudi navadni sm rtniki vozili za tako 
nizko ceno, pa je  verjetno vprašanje politike. 
w w w .com m utercars.com
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Jasnost nam enov politikov se vidi v gostoti besedne megle.

MLADI POLITIKI GRADIJO 
MOSTOVE
V začetku jan u arja  je  bilo v  organizaciji 
M estnega M ladinskega sve ta  M aribor 
prvo  srečan je  podm ladkov  p o litičn ih  
s tran k  v  M ariboru . O bravnavali so 
m ožnosti sprejetja "Sporazum a o sodelo
vanju  na  področju m ladine v  M ariboru”, 
ki bi sam o m ladinsko politiko v M ariboru 
popeljal na višjo raven. Odprli so tudi 
debato o m ožnih skupnih aktivnostih , ki 
bodo m lade pritegnile k večji participaci
ji, tako na volitvah  kot tudi v  sam ih 
družbenopom ebn ih  o rgan izacijah . Kot 
sporočajo , so k ljub  bu rn i d ebati in 
različn im  pogledom  na razvoj 
m ladinskega g ibanja našli skupne točke, 
na  katerih  bodo g rad ili p rihodnost. 
Vsekakor homo sodelovanje podm ladkov 
sprem ljali tudi mi.

ŠTUDENTJE, UŽIVAJMO, 
DOKLER SE LAHKO
M inistrstvo za finance je  sklenilo, da 
obrazcev za napoved dohodnine za lan 
sko leto ne bo m ogoče kupiti. Vsi davčni 
zavezanci bodo tako prejeli obrazce brez
plačno. Tisti, ki so oddali poročilo za leto 
2004, jih  bodo prejeli po pošti brezplačno, 
ostali pa bodo lahko poklicali davčni urad 
oz. njegovo izpostavo in naročili davčni 
obrazec. Sicer je  m ogoče obrazec za 
dohodnino že natisniti s spletnega m esta

m inistrstva za finance.
Obrazce bodo poslali tudi tistim , ki so 
napoved dohodnine za leto 2004 oddali v 
elektronski obliki. Teh je  bilo nekaj m anj 
kot 20.000. Po pričakovanjih  finančnega 
m in istrstva bo država za obrazce in 
poštne stroške p lačala blizu 170 mili
jo n o v  tolarjev.

MANJ VPISA NA 
DRUŽBOSLOVJE
M inistrstvo za visoko šolstvo, znanost in 
tehnologije je  tik pred božičnim i prazniki 
napovedalo zm anjšanje števila vpisnih 
m est na družboslovnih fakultetah. Kot je  
p o jasn il m in iste r Ju re  Z upan, j e  v 
v isokem  šo lstvu  največja  razlika v 
prim erjavi s skandinavskim i državam i, s 
katerim i se želim o prim erjati, ta, da 
im am o izredno veliko družboslovcev in 
bistveno m anj d ip lom antov v zdravstvu 
in sociali. Manj zanim anja je  tudi za n ar
avoslovje in tehniko, čeprav  se vpis 
počasi izboljšuje. Takšne težnje je  m ogoče 
ustaviti in v tej smeri bodo šla tudi poga
ja n ja  z univerzam i, je  ob začetku poga
ja n j med univerzam i in m inistrstvom  
glede števila razpisanih študijskih mest 
povedal Zupan. Pogajanja so se sicer že 
k o nčala  konec p re jšn jega  tedna. 
M inistrstvo si bo prizadevalo tudi za 
povečanje zanim anja za naravoslovje in 
tehniko.

KROVNA MLADINSKA ORGANIZACIJA V MARIBORU

M estni M ladisnki svet M aribor. Tisti, ki se s tem  im enom  prvič srečujete, le nadaljujte 
z branjem , saj nikoli ne veš, kdaj ti "pride p rav”, ostali pa ste verjetno že obiskali (ali 
pa o tem  razm išljate) kakšnega od m ladinskih torkov -  tedensko srečanje organizacije. 
M estni M ladinski svet M aribor je  krovna m ladinska organizacija, ki združuje in 
povezuje m ariborsko m ladino. Vodijo jo  mladi za m lade in izvajajo vrsto  projektov za 
ozaveščanje m ladih in za m ladinske organizacije. M estni M ladinski svet M aribor 
združuje društva, zveze društev in podm ladke političnih strank, predvsem  pa zastopa 
interese m ladih v lokalni skupnosti in sistem atično ureja področje m ladih in m ladin
skih organizacij. V pripravi so že naslednji projekti glede aktivnega soodločanja mladih 
v M ariboru, in sicer odlok o m ladini, lokalni m ladinski parlam ent in m ladinska 
politična agenda 2010. Že om enjeni m ladinski torki so pravi trenutek  za debate o 
mladih, njihovem  življenju, potrebah in organiziranju ter predstavitev m ladinskih 
organizacij in predstavljanje njihovih aktivnosti. Torej, vsi, brez izjem, vljudno vabljeni 
vsak torek v mesecu ob 17. uri k aktivnim  razpravam  s področja m ladih in 
m ladinskega organiziranja! Vsa ostala obvestila o dogajanjih  najdete na spletni strani 
M estnega M ladinskega sveta Maribor, w ww.m m sm.si.

P iše: D ario Svetej

Inventura
P re d n o v o le tn o  p o tr o š n iš k o  

h e k tik o  z  im p u lz i čredne m i
se ln o s ti sm o  p re ž ive li, p ro -  

v in c ia lizm a  z  v sem i sp rem lja jo č im i 
p o ja v i p o  ce lo tn i d ru žb en i ve r tika li 
še  zda leč  ne. O m enjena  k u ltu rn a  
zn a č iln o s t naših  p o d a lp sk ih  do lin  
o zirom a  vasic , na čelu  z  na jvečjo  na  
lju b lja n skem  barju, n am reč  trd o 
vra tno  osta ja  in nas “k ra si"  še  n a 
pre j. P o m eša n a  s k o m p le k s i m a jh 
nosti, iz  n je  izv ira jo čo  sa m o h va lo  in  
aroganco na vsa kem  ko ra ku  agre
siv n o  drega v nas, čeprav  se  j i  m a r
s ik d o  že li izo g n iti a li j i  ubeža ti. K er 
se  v redkih  tre n u tk ih  sa m o k r itik e  
S lo ven c i po  en i s tra n i zn a m o  is to 
v e titi s  C a n ka rjev im i h la p c i a li B u 
ta lci Frana M ilč in skeg a , po  drug i 
pa  so nas p o ln a  usta  n a jra zličn e jših  
b o m b a stičn ih  zgodb  o u sp e h u , bi bil 
p o  m oje  ž e  čas, da se  v sa j en k ra t  
n a ta n čn o  za zre m o  v  ogledalo. Ž iv e 
ti  v  ilu z ija h  in zg a n ja ti o p tim ize m  
ta kra t, ko  to n i po trebno , k a j  še le  
m oralno , n a vseza d n je  n i le n a p a č
no, tem več  tu d i šk o d ljivo , m a r n e?  
N o, p a  se  p o g le jm o ! K ar j e  v ideti, n i 
ravno rožna to , k a jn e ?  P rim er L ipa, 
SK B, rop ben tley ja  iz p o lic ijsk e  g a 
ra že ... B a n a n a  re p u b lik a , d ra g i 
m oji, ne  pa  E vropa! S lo ven c i sm o  
k o t en i izm e d  nov ih  evro p sk ih  sa 
n jačev, k i s i  zn a jo  trk a ti  p o  p rs ih  s  
p a r tic ip a c ijo  v  in d u s tr i j i  sm r t i  
(N ato) in b rezh rb ten iča rs tvo m  v  EU, 
p re j sm e šn i in p o m ilo v a ln ja  vredn i 
k o t k a j drugega. Do vra tu  za d o lžen i  
(o več  k o t 17 m ilija rd a h  evrov z u 
nan jega  dolga se  p r id n o  m olči), z 
b re zko ren itih  sp rem em b  d o ka j k i la 
vo p e r sp e k tiv o  za  boljši j u t r i  in  
realno m o žn o stjo , da nas p o  ž iv 
ljen jske m  s ta n d a rd u  km a lu  p re h iti
j o  p reb iva lc i držav , na ka tere  sm o  
še  p red  k ra tk im  g leda li s  soču tjem , 
res n im a m o  razlogov za  bahanje. S  
p o tra tn o  in  n eu č in ko v ito  s tra n k o -  
kracijo , k i se  j i  tod  reče d em o kra c i

ja ,  z  ra zboho teno  in sleh ern o  za se b 
no in ic ia tivo  d ušečo  b irokracijo  ter  
sa m o v še č n n im i p o lit ik (a n t) i , k i vse  
bolj n eza d o vo ljn im  in revn im  m n o 
ž ic a m  ne zm o re jo  n a k lo n iti drugega  
k o t  p ro p a g a n d n e  f l o s k u l e  (EU,

N A TO , evro ...) in  p ro zo rn e  na tege  s 
f ig o  v  že p u , da je  na ša  d o lina  Š e n tf
lo rja n ska , p r izn a jte , res p re ce j ža lo 
s te n  v idez. Tu so še  n eu č in ko v ito  
so d s tvo , n ič  k a j zg ledna  a ka d em ska  
sfera , v  m a ter ia ln e  dobrine  za g led a 
na a p a tič n a  š tu d e n ta r ija , p o n iža n i  
in  ra zža ljen i de lavci, ra zsu ti  so c ia l
n i in  zd ra v s tv e n i s is te m ...
K d o r že li v ide ti, la h ko  p ra v  ta ko  
v id i na in te re sn e  s fe re  k a p ita la  ra z
kosano  deželo  s t ip ič n im i tra n z ic ij
s k im i  b o lezn im i. D eželo, k i  n ika ko r  
ne zn a  izk o r is ti t i  sv o jih  p re d n o s ti  in 
p o seb n o sti, deželo , k i  že li te k m o v a 
ti  tam , k je r  la h ko  n jen i p reb iva lc i le 
izgub lja jo . To j e  tu d i dežela , k i o č it
no noče iz k o r is tit i  svojega tu r is tič 
nega p o te n c ia la  in ra zn o liko sti, k jer  
se  ces te  in  le ta lišča , o snova  s le h er
nega g o spodarskega  razvoja , za ra d i 
že  o m en jen ih  razlogov grad ijo  š k a n 
d a lo zn o  p o ča s i. H kra ti p a  j e  to d e 
že la , k je r  ljud je  s  p regovorno  p o tr 
p e ž ljiv o s tjo  in vda n o stjo  v  usodo  
m im o  p renesejo  vse v  nebo vp ijoče  
n ebu loze  in o č itn e  d em o n s tra c ije  
n e s p o so b n o s ti  s v o jih  p o l i t ič n ih  
ve(se )ljakov .
P a še  nečesa  ne  ka že  za m o lč a ti. N a  
so n č n i s tra n i A lp  n a m reč  že  dolgo  
v lada  n eg a tivn a  ko n ku ren ca . B re z
k o m p r o m isn i ko m o lča rji brez m o 
ra ln ih  vrlin  te r  trgovci z  novc i in 
d u ša m i p rih a ja jo  v  ospred je , s ija jn i 
u stv a rja ln i d u h o v i in  n e u k lo n ljiv i 
isk a lc i re sn ice  p a  se  odriva jo  na 
d ru žb en o  obrobje. P ogum , zn a n je , 
p ra v ič n o s t in p o š te n o s t  o sta ja jo , 
ža l, le p ro k la m ira n e  vrednote. V  
d ru žb i sa m o zv a n ih  a v to r ite t, p o li
tičn ih  ka m e leo n o v  in n jih o v ih  oprod  
res n i lah ko  izs to p a ti. K ako  bi tu d i 
bilo, ko  p a  v  n a sp ro tju  z  razg laševa -  
n im  v b is tvu  še  zm e ra j vlada dobri 
s ta r i s is te m . S is te m , k je r  j e  m ed io -  
k rite ta  ta ko  rekoč za p o ved a n a , k jer  
so  še  vedno  p o p u la rn e  d e litve  na 
rdeče, črn e  in bele in  k jer  s e  n a m e 
s to  s  p rih o d n o s tjo  “e lita "  raje u k 
varja s  p o lp re te k lo  zg o d o v in o  ter 
h k ra ti m o d ru je  o evro p sk ih  trend ih . 
T oliko  o sp rem em b a h  in novih  ča
s ih . Pa srečno!
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Habilitacija. Kaj je to?
M iran  Popič

Habilitacija je postopek, s katerim želijo univerze zagotoviti iz strokovnega, etičnega in 
pedagoškega stališča kvaliteten kader za svoje pedagoško in znanstveno delovanje.

Habilitacijski postopek je  predpisan 
s sta tu tom  vsake univerze. K andi
dat, ki želi postati pedagoški in 

znanstveni delavec, m ora habilitacijski 
kom isiji predložiti svojo bibliografijo, ki 
predstavlja rezultate njegovega dela. Ko
misija na podlagi bibliografije predlaga 
izvolitev v  ustrezni naziv, ki ga študentje 
običajno prvič slišijo ob vpisu na univer
zo ali na prvih predavanjih. Senati posa
m eznih fakultet nato (ne)izvolijo kandi
data na podlagi strokovnega m nenja v 
ustrezen naziv. Naziv rednega profesorja 
podeljuje sam o senat univerze. Kakšne so 
bibliografije posam eznih rednih profesor
je v  in če so le-te dejanski odraz opravlje
nega pedagoškega in raziskovalnega dela, 
smo preverili na Fakulteti za strojništvo 
M aribor, kjer po njihovem  prepričanju ve
ljajo najstrožja m erila za habilitacije v 
Sloveniji.
Kaj pom en ijo  n aziv i docen t, izredni 
p ro feso r in p ro feso r po leg  o sn o v n eg a  
n az iv a  dok to r?  S ledn je v p rašan je  si p o 
g o sto k ra t p o stav i skoraj v sak  bruc, ko 
p rv ič  sliši za  n az iv e  p red av a te ljev  -  
p rofesorjev , ki ga  pouču jejo . D obro pa 
so s hab ilitac ijam i in n jih o v im i m erili 
se zn an jen i p redavate lji, za k a tere  so h a 
bilitac ijsk i postopk i lahko  zelo stresn i 
ali pa  tu d i ne. N azivi, ki j ih  p red av a te 
lji p ridob ijo , so podeljen i v  sk ladu  s h a 
bilitac ijsk im i m erili. G lede na poved an o  
se p o sta v lja  tu d i v p rašan je , kaj so h ab i
litacije  in čem u  služijo . O dgovor n a  p o 
stav ljen o  v p rašan je  j e  m ogoče n a jti v 
S ta tu tu  U niverze v  M ariboru  (UM), ki 
p redp isu je  postopek  in m erila  za  izvo li
te v  v  ustrezen  naz iv  p red av a te ljev  in 
o sta lih  sode lavcev , ki sode lu je jo  v  p e 
dagoškem  procesu .
Sm isel h ab ilitac ij j e  zag o to v iti s tro k o v 
no  u sposob ljene  p redavate lje , ki bodo 
spo so b n i p ren aša ti teo re tičn a  in  p red 
vsem  p rak tičn a  z n a n ja  na  š tu d e n te , ki 
bodo  z n a n je  n a to  u po rab lja li v  v sa k d a 
njem  živ ljen ju  in si n a  ta  nač in  služili 
v sak d an ji k ruh  in n en aza d n je  p risp ev a
li s svojim  delom  k nap red k u  in b lag o 
sta n ju  družbe. Seveda se tako j postav i 
v p rašan je , če h ab ilitac ijska  m erila re
sn ič n o  favoriz ira jo  p redavate lje , ki im a
jo  u strezn o  z n a n je  in  p rak tičn e  izkuš
nje.
V o snov i m ora vsak  pedagošk i delavec 
izpo ln iti tri o sn o v n e  kriterije:
1. Im eti m ora u strezen  z n a n s tv e n o -ra -  

z isko v a ln i opus, ki se izkazu je  z o b 
ja v a m i v  stro k o v n ih  rev ijah  in na 
k o n fe re n c a h . O b java  z n a n s tv e n ih  
č lankov  je  ob iča jno  najpom em bnejši 
kriterij pri hab ilitac ijskem  postopku .

2. P edagoška dejav n o st, ki se  ob iča jno  
ocen ju je  z izdajo  učben ik o v  in m en 
to rstv o m  pri d ip lom ah , m agisterijih  
in d o k to ra tih . Zelo redko se oceni 
kvalite ta  p red av an j, v  k a r  spad a  ra 
zum ljivo  p o d a jan je  sno v i in a k tu a l

n o st v seb ine  p redm eta . O bičajno se 
m ed š tu d e n ti izvede an k e ta  o k v a lite 
ti p red av an j, ki se o b rav n av a  kot 
ocena  štu d e n to v  p red av a te lja . P o d a
na  ocen a  m ora b iti pozitiv n a , če želi 
b iti k an d id a t izvoljen  v  naz iv  v iso k o 
šo lskega učite lja . D osedanja praksa 
j e  pokazala , da se ta  kriterij m in im al
no  ozirom a p rem alo  upošteva!

3. S tro k o v n a  dejav n o st, ki za jem a ap li
k a tiv n o  izvedbo  p ro jek tov , s tro k o v n e  
č lanke, p o lju d n o zn an s tv e n e  knjige, 
ekspertize  itd. N avedena d e jav n o s t je  
pri izvo litvah  v  večin i p rim erov  p re 
m alo  up o štev an a .

Poleg  sp lošn ih  k rite rijev  v saka  fak u lte 
ta  p redp iše  še in te rn e  k rite rije, ki so 
specifični za do ločeno  področje , npr. 
um etn išk a  dejav n o st, p ravo, g rad b en iš
tv o  itd.
Zelo m alo  ali skoraj nič se ne  u pošteva  
p rak tičn ih  izkušenj, k a r j e  razum ljivo , 
saj v ečina  pedagošk ih  delavcev  d ip lo 

m ira, m ag istrira  in dok to rira  na  fak u l
te tah , k jer se n a to  zaposlijo , hab ilitira jo  
in tam  o sta n e jo  in dela jo  do upokojitve. 
N ekateri zaposlen i pedagošk i de lavci na 
posam ezn ih  faku lte tah  celo  p red p isu je 
jo  k rite rije, p o treb n e  za podelitev  p o sa 
m eznega zn an s tv en eg a  in pedagoškega 
naziva . Ker v ečina  tak šn ih  pedagošk ih  
in zn a n s tv e n ih  d elavcev  n im a v zp o 

stav ljen eg a  širšega so d e lo v an ja  z g o s
p o d arstvom  dom a, še redkeje pa  s tu ji
no, k jer j e  k o n k u ren ca  izredno  ostra , iz
p o ln ju je jo  pa m ed vsem i po treb n im i 
k riteriji na jbo lj k rite rij o b jav ljen ih  č la n 
kov, je  razum ljivo , da v  n ap isan ih  k ri
terijih  za izvo litve  v p osam ezn i naz iv  
p o u d a rja jo  in favo riz ira jo  članke. Nova 
u n iv e rz ite tn a  m erila  so sice r zače la  
p o u d arja ti tud i v logo  p rak tičn ih  izk u 
šenj in p ren esen eg a  z n a n ja  v  prakso , 
v e n d a r raz iskovaln i rezu lta ti teg a  na 
po sam ezn ih  fak u lte tah , žal, še ne  k aže
jo . Ja sn o  je , da  bi v ečina  pedagošk ih  in

z n an s tv en ih  delavcev  n a  fak u lte tah , ki 
p red av a jo  u p o rab n e  predm ete, m orala  
im eti p rak tičn e  izkušn je , saj se velika 
v eč in a  d ip lo m an to v  zaposli v  g o sp o 
d ars tv u  in s to ritv en ih  de jav n o stih , le 
zelo m ajhen  del pa o sta ja  na  faku lte tah . 
Po m nen ju  m nogih  p rofesorjev  im a n a j
strožja  h ab ilitac ijska  m erila za izvolitev  
v posam ezni naz iv  F akulte ta  za  s tro jn iš
tvo  (FS) v M ariboru  in j e  tud i ena  od 
redkih faku ltet, ki zah tev a  v  svojih  do 
d a tn ih  m erilih  za h ab ilitac ije  m ed d ru 
gim  tud i p rak tičn e  izkušn je v  gosp o 
d arstv u  ali na u s trezn ih  in štitu tih . Z ah
tev an e  p rak tičn e  izkušn je  za hab ilitac ijo  
se lahko nadom esti z u strezn im  številom  
p ro jek tov  za g ospodars tvo , k ar večina 
k an d id a to v  tud i uveljav i. Zaradi tega 
vsebu jejo  om enjen i kriteriji lepo tno  n a 
pako, saj se v  b istvu  lahko p rak tičn e  iz
kušn je  n adom estijo  z ustrezn im  štev i
lom  izveden ih  p ro jek tov , č lankov  pa se 
ne  m ore n adom estiti z n ičem er drugim . 
T akšen kriterij p o stav lja  in žen irje  v  p o 
stopku  izvolitve, ki resn ično  delajo na 
ko n k re tn ih  ap lik a tiv n ih  p ro jek tih  za in 
dustrijo , v  n eenakovreden  položaj. 
N adaljevali sm o  z an a lizo  n a jk v a lite t
nejšega kadra  n a  F akulteti za  s tro jn iš
tvo , to  so redni p rofesorji, ki od ločajo  o 
hab ilitac ijsk ih  m erilih  in tu d i o tem , 
kdo bo izvo ljen  in kdo ne. Pri analiz i 
sm o upoštev a li ja v n o  d o sto p n e  p odatke  
iz COBISS-a in SICRIS-a.

Iz podatkov, ki so dostopni na COBISS-u, 
lahko zasledimo, da je inovacije ali paten
te uspelo do danes na FS prodati sam o 
enem u rednem u profesorju.
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K njižn ičn i in fo rm acijsk i sistem  COBISS.SI so o b li
kujejo IZUM kot kn jižn ičn i in fo rm acijsk i serv is in 
kn jižn ice, ki sode lu je jo  v  sis tem u  v za jem n e  k a ta lo 
g izacije. V n jem  so za je ti vsi p o d a tk i o reg istrira 
n ih  raz iskovalc ih  v  S loveniji. SICRISS p redstav lja  
in fo rm acijsk i sis tem  o raz iskovaln i d e jav n o sti v 
S loveniji. U porab lja  se za v red n o ten je  b ib liografij. 
U poštevan i so vsi č lank i pod  rubriko  1.01 (članki 
1.01), o b jav ljen i tu d i v  stro k o v n i reviji S tro jn išk i 
v es tn ik  in  GAMM, te r  o sta le  konference , ki so "po 
m otom a" o b jav ljen i pod rubriko  1.01. Č lanke so 
nap isa li redni p rofesorji F aku lte te  za s tro jn ištv o  
UM. V ir COBISS, feb ru a r  2005.
Iz p rim erjav e  štev ila  n ap isan ih  č lan k o v  1.01, po si
s tem u  COBISS, je  razv idno , da  redn i p rofesorji na  
FS daleč  p resega jo  kriterij č lankov , ki je  po treben  
za  p rid o b itev  n az iv a  rednega p rofesorja , saj k rite 
rij d e jansko  p redp isu je  sam o d v an a js t č lankov . Do
seženo  štev ilo  č lankov  ni rea lno  o v red n o ten o , saj 
ne  upo štev a  štev ila  av to rjev , ki so č lanke nap isa li 
o z irom a sode lovali pri raziskav i. V p osam ezn ih  
č lan k ih  je  n av ed en ih  tu d i po  pet av torjev , tak o  da 
lahko  uporab i isti č lanek  pri h ab ilitac iji vseh  pet 
av to rjev , k ar p red stav lja  že s ta ln o  p rakso  n a  FS. 
P redstav ljeno  "lepo tno  n ap ako" od p rav i SICRIS, ki 
u p o šte v a  štev ilo  av to rjev  in s tro k o v n o  kvalite to  
revije. R ezu lta ti tak šn e  an a lize  nam  pokažejo  p o 
vsem  d ru g ačn o  sliko.
O bičajno se stav i in n ap iše  č lan ek  p rv i av to r. Kot 
p ogoj za izvo litev  v  n a z iv  red n i p ro feso r j e  v  h a 
b ilitac ijsk ih  m erilih  n av ed en o , da m ora biti k a n d i
d a t p rv i a v to r  v  še stih  č lan k ih  1.01, k a r  pom eni, 
da  j e  k a n d id a t resn ičn o  sam  n ap isa l v se h  šest 
č lan k o v . T akra t dob im o  povsem  d ru g ačn o  sliko, 
saj j e  iz n av ed en e  p rim e rjav e  razv id n o , da  sam o 
trije  red n i p ro feso rji FS izpo ln ju je jo  p o g o je  za  iz
v o litev  v  n az iv  red n i p ro feso r po k rite riju  n a jk v a 
lite tn e jših  č lankov , o b jav ljen ih  v  rev ijah , ki so na 
listi JCR, in n iso  bili ob jav ljen i v  slovensk i reviji 
ali reviji z ob m o čja  b iv še  Ju g o slav ije . N ekateri 
p ro feso rji n iso  n ikoli prv i av to rji č lan k a , iz česar 
bi lahko  log ično  sk lepali, da v  svo jem  do lg o le tn em  
delu  na  F aku lte ti za  s tro jn iš tv o  n iso  n ap isa li n iti 
en eg a  č lanka, ki j e  bil ob jav ljen  v  ren o m iran i tu ji 
reviji, k i j e  na  listi JCR. Iz teg a  sledi v p rašan je , kdo 
j e  p o tem  v  resn ic i n ap isa l o g ro m n o  štev ilo  č la n 
kov, ki j ih  n a v a ja  COBISS. O dgovor j e  p rep rost. 
Redni p rofesorji so  že do lga  le ta  zap o slen i n a  FS 
in im ajo  veliko  p o d re jen ih  a s is te n to v  in  raz isk o 
valcev , ki p iše jo  č lanke, n a  k a te rih  so sam i n a v e 
d en i k o t soav to rji. R edni p rofesorji, tak o  kaže 
p red stav ljen a  an a liz a  č lan k o v , v  v ečin i p rim erov  
raz isk o v a ln o  delo  sam o  k o o rd in ira jo  ali pa celo 
tu d i te g a  ne.
In k akšne  rezu lta te  dob im o v  p rim eru , ko u p o rab i
m o najos tre jše  p o go je  o v red n o ten ja  č lankov , to  je  
tak ra t, ko pri to čk o v an ju  up o štev am o  sam o članke, 
k jer j e  nav ed en  sam o en  av to r?  V tem  prim eru  so 
sam o štirje  p rofesorji FS ob jav ili JCR č lanke (brez 
d om ačih  revij in revij z obm očja  b ivše Ju g o s la v i
je), v  ka terih  so nav ed en i ko t ed in i av to rji. S am o
sto jn o  so n ap isa li č lanke, ki so na  listi JCR, p ro fe 
sorji Jo že  Balič (en članek), F ranci Čuš (en članek), 
Ja n e z  Ž erovnik  (dva članka) in M ilan M arčič (tri
n a js t člankov), ki ga  ko t rednega pro feso rja  z n a j
v eč  dosežen im i sam o sto jn im i č lank i želi FS po 
n eu rad n i in fo rm aciji celo odp u stiti iz službe kot 
tehno lošk i višek.
Z an im iva  j e  tu d i p rim erjava  č lankov , ki p rikazu je  
sam o članke, ki so na  listi JCR brez dom ačih  revij 
in z obm očja  b ivše Ju g o slav ije  te r  G A M M -ov. Š te
v ilo  č lan k o v  se pri vseh  redn ih  p rofesorjih  precej 
zm an jša  v  p rim erjav i z vsem i članki, ob jav ljen im i 
v COBISS-u. Sklepam o lahko , da j e  m ed člank i 
1.01 precej tak šn ih , ki tja  sp lo h  ne  sodijo .
D anes se veliko  govori o p renosu  z n a n ja  v  g o sp o 
d arstvo . Eden od p om em bnih  kazalcev  uspešn o sti 
p ren o sa  z n an ja  v  g o sp o d a rs tv o  j e  zag o to v o  število  
p a ten to v . V erje tno  bi m orali na  FS bolj v z p o d b u 
ja t i  u s tv a rja ln o  in ovacijsko  delo, ki bi v  končn i

fazi p ripe lja lo  do n o v ih  izdelkov  in k a r  bi in d u str i
j i  om ogočilo  p ro d o r v  kateg o rijo  izdelkov  z v išjo  
d o d an o  v rednostjo , saj s ta  do d an es sam o dva red
na p ro feso rja  izved la p rijavo  p a ten to v .
Z an im iv  j e  tu d i na jp o m em b n ejši podatek , ki pove, 
koliko p a te n to v  in razn ih  inovacij j e  redn im  p ro 
fesorjem  uspe lo  p ro d a ti dom a in v  tu jin o  te r  tak o  
u stv a riti dobiček. Iz poda tk o v , ki so d o sto p n i na 
COBISS-u, lahko  zasled im o, d a j e  inovacije  ali p a 
te n te  uspe lo  do d an es n a  FS p ro d a ti sam o enem u  
red n em u  profesorju . Zal v  COBISS-u m an jk a jo  n a j
p om em bnejši podatk i, in to  je , za koliko so se p a 
te n ti in inovacije  p rodali in koliko j e  b ilo  u s tv a rje 
nega  dob ička. Iz dob ička  tu d i sledi sm ise ln o st te h 
n iških  raziskav , ki se izvaja jo  na  F aku lte ti za  s tro j
n ištvo .
H abilitacijska m erila  m ed d rug im  p redp isu je jo  tu d i 
p o z itiv n o  m nen je  š tu d e n to v , ki m ora biti p o d an o  s 
s tran i štu d e n tsk eg a  sve ta  faku lte te , k jer v iso k o šo l
ski učite lj pouču je. P om em b n o st S tudenskega m n e
n ja  o učite lju  d okazu je  p rim er hab ilitac ije  d o k to r
j a  D arka Friša s P edagoške fak u lte te  v  M ariboru , ki 
za rad i n e g a tiv n eg a  m n en ja  š tu d e n to v  ni bil izv o 
ljen  v  naz iv  rednega p rofesorja , k ljub  tem u  da  ga 
j e  se n a t P edagoške fak u lte te  na jp re j p red lag a l h a 
bilitacijsk i kom isiji U niverze v  M ariboru  za  izv o li
tev  v  n az iv  red n eg a  profesorja , ki pa  je  u p o štev a la  
n eg a tiv n o  m nen je  š tu d e n to v  in j e  p ostopek  izv o li
tve  D arka Friša v rn ila  sen a tu  P edagoške faku lte te  
v p o n o v n o  od ločan je , ki j e  m oral to k ra t u p o šte v a 
ti h ab ilitac ijsk a  m erila  v  celo ti, to rej tu d i n eg a tiv 
no m nen je  š tu d e n to v , zarad i česar j e  se n a t P ed a
goške fak u lte te  F riša p o n o v n o  izvolil sam o v naz iv  
izrednega profesorja .
V isokošolski uč ite lji so  lahko  g lede n a  izp o ln jev a
n je  hab ilitac ijsk ih  m eril izvo ljen i v  do cen ta , iz red 
nega p ro feso rja  in rednega p rofesorja . V d o cen ta  
ali iz rednega p ro feso rja  so lahko  izvo ljen i večk ra t 
za  o bdob je  p e t let, m edtem  ko j e  izvo litev  v  red n e 
ga  p ro feso rja  e n k ra tn a  in tra jn a . G lede na  p rid o b 
ljen  naz iv  so v isokošo lsk i uč ite lji ra n g ira n i v  u s
trezn e  p lač iln e  razrede.
Na FS se izv a ja  ve liko  raz isk av , ki so f in a n c ira n e  
s s tra n i m in is trs tv a  za  z n a n o s t. V eč in a  raz isk av  
n im a u p o ra b n e  v red n o sti in  služ ijo  le raz isk av a m  
z a rad i raz isk av , o m o g o ča jo  pa  p isa n je  č la n k o v  za  
rev ije  in kong rese , ki j ih  j e  p o g o sto  p o tre b n o  tu d i 
d rag o  p lača ti. T ako p rid em o  do  o b raz lo ž itv e  za 
v eliko  š tev ilo  o b jav , ki s o j ih  doseg li n ek a te ri p ro 
fesorji FS, ki v m n o g ih  p rim erih  celo  p reseg a jo  po 
š tev ilu  o b ja v  svo je  ko lege  n a  z a h o d u , v e n d a r  pa  
n jih o v i č lank i n iso  p rim erljiv i po u p o ra b n o s ti teh  
raz isk av , kaj šele po  n jih o v i tržn i v red n o sti. Tudi 
to  j e  lah k o  eden  od  o d g o v o ro v  n a  v p ra ša n je , z a 
kaj so  naš i izdelk i v  v ed n o  n ižjem  c e n o v n em  ra z 
redu . N ekdo od naš ih  v o d iln ih  z n a n s tv e n ik o v  je  
z ap isa l: "N aši z n a n s tv e n ik i im ajo  v eč  o b jav  k o t 
n o b e lo v c i."  L ahko m u p ritrd im o , to d a  ni se  v p ra 
šal, kaj j e  v se b in a  teh  o b jav  in  če so v  teh  č lan k ih  
o b jav ljen i tud i veliki dosežk i. Za v elike  d osežke je  
p o m em b n a  v se b in a  oz iro m a k v a lite ta  in n e  k o li
č in a . Za v eliko  štev ilo  o b ja v  ni ve lik ih  p r iz n a n j in 
v e lik ih  f in a n č n ih  p ro fito v , so sam o  velik i s trošk i. 
P riz n a n ja , f in a n č n a  a li m a te ria ln a , so sam o  za  v e 
lika o d k ritja . V edeti j e  p o treb n o , da  se resn ičn e  
te h n o lo šk e  n o v o sti ne  o b jav lja jo , k e r j ih  želi v sak  
izu m ite lj č im bolj izko ristiti v  svo je  dob ro . O bjav i
j o  se  še le  ta k ra t, ko so  d o b ro  p a te n tn o  zašč iten e . 
V p rim eru , da  g re  za  s tra te šk o  p o m em b n a  o d k r it
j a ,  pa  se  d rž ijo  v  ta jn o s ti, ko lik o r d o lgo  j e  m o g o 
če.
Za povp rečen  članek , ob jav ljen  v povp rečn i kak o 
v o stn i reviji, lahko  raz iskovalec  ali sk u p in a  raz i
skova lcev  dela p rib ližno  le to  dni. Če k tem u  p riš te 
je m o  še dva  do tri m esece časa, da  se č lanek  n a p i
še, po tem  brez težav  u go tov im o , da v sak  č lanek  
s ta n e  k ar nekaj m ilijonov  davkop lačev a lsk eg a  d e 
narja , in če od teg a  n i n o b en eg a  dob ička, se lahko  
u p rav ičen o  v p rašam o , kaj se d o g a ja  z denarjem  
davkop lačeva lcev .

Naziv Bruto plača z dodatki

docent (asistent profesor) 450.000-600.000 SIT 
izredni profesor 700.000-800.000 SIT
redni profesor 750.000-900.000 SIT

Število v se h  Zlankov 1.01 v COBISSU
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Tab. 1: Upoštevani so vsi članki pod rubriko 1.01 (članki 1.01), 
objavljeni tudi v strokovni reviji Strojniški vestnik in 
GAMM, ter ostale konference, ki so "pom otom a” objavlje
ni pod rubriko 1.01. Članke so napisali redni profesorji Fa
kultete za strojništvo UM. Vir COBISS.
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Tab 2: SICRIS upošteva število avtorjev in faktor vpliva revije.
Tako je  zmanjšan vpliv podvajanja člankov 1.01, takrat ko 
se članek lahko "uporabi” pri habilitaciji tudi desetkrat, v 
primeru, da g a je  napisalo deset avtorjev. Točke so dose
gli redni profesorji Fakultete za strojništvo UM. Vir 
SICRIS.

Število v se h  Zlankov 1.01 v  COBISSU

Tab. 3: Število člankov na listi JCR brez domačih revij in z območja 
bivše Jugoslavije, pri katerih je  redni profesor prvi avtor član
ka. Prvi ali vodilni avtor običajno napiše članek. Vir COBISS. 
Članke so napisali redni profesorji Fakultete za strojništvo v 
Mariboru.



e

Dokler intelektualna lastnina ni 
zaščitena, Je ne smemo razkriti!
Daša Purgaj

Raziskovalcem na Univerzi v Mariboru se bliža
jo lepši časi. Svoja vrata je namreč odprla Pisar
na za transfer tehnologij Univerze v Manboru, ki 
bo raziskovalcem nudila strokovno podporo pri 
prenosu znanja in novosti v gospodarstvo. Cilj 
pisarne je nuditi strokovno podporo pri izvaja
nju transfera, prepoznavanju novih tehnologij s 
pomočjo patentnih baz, pomoč pri zagotavljanju 
sredstev za patentiranje in pri izvajanju postop
kov patentiranja v sodelovanju s tujimi patentni
mi pisarnami. Pisarna svojih storitev ne bo zara
čunavala, namenjena pa je vsem na Univerzi v 
Mariboru, tako zaposlenim kot tudi študentom. 
Več o delovanju in porodnih krčih Pisarne za 
transfer tehnologij pa v pogovoru z vodjem pi
sarne, Simonom Štrancarjem, ki se trenutno uk
varja predvsem s pridobivanjem finančnih sred
stev za zaščito intelektualne lastnine. Država na
mreč na tem področju naredi premalo.

P isarna  za tran sfe r  tehnologij je  novost 
v slovenskem  p rosto ru , nekako prebijate 
led. Kakšen je  nam en  ustanov ljene  p i
sarne, zakaj jo  raziskovalci potrebujejo? 
Raziskovalci imajo trenu tno  veliko težav 
z adm inistrativnim  delom in škoda je  za
prav ljan ja  n jihovih  dragocenih  u r  za 
opravljanje adm inistrativnega dela. Razi
skovalcem  želimo predvsem  olajšati dolo
čene postopke in j ih  razbrem eniti določe
nega dela, da se bodo lahko bolj posveča
li raziskavam . Gre predvsem  za strokovno 
pripravo na razpisih in strokovno pom oč 
pri prenosu znan ja  z univerze v  gospo
darsko prakso.

Povezati torej želite raziskovalce in gos
podarstv en ik e , n a  kakšen  način  vam  bo 
to uspelo? So gospodarstven ik i za in te 
resiran i?
Gospodarstveniki so zelo zainteresirani za 
sodelovanje z univerzo, to se je  začutilo 
na okrogli mizi ob rektorjevem  dnevu, ko 
smo se z gospodarstveniki pogovarjali 
tudi na to temo. Dejstvo pa je , da čutijo 
pom anjkanje v organiziranosti s strani

univerze. Univerza v Mariboru sicer že 
zelo uspešno sodeluje z določenimi pod
jetji, vendar se pogreša sistemska organi
ziranost -  delitev pristojnosti, lastništvo 
intelektualne lastnine... Odgovore zdaj 
najdem o v Pisarni za transfer tehnologij. 
Intelektualna lastn ina se nam reč mora 
zaščititi, za kar mora imeti interes tako 
univerza kot tudi država. Tudi država se 
mora zavedati svoje odgovornosti in delo
vati kot veliko podjetje. Zaščititi mora in
telektualno lastnino, ki jo  financira prek 
raznih projektov, raziskav... Če država ne 
zagotovi sredstev za zaščito intelektualne 
lastnine, katere nastanek pravzaprav fi
nancira, se obnaša negospodarno in troši 
sredstva brez pravega učinka.

P onavad i se p roblem  pojavi pri š tu d e n 
tih  sam ih . So ti za raz iskovan je  dovolj 
za in te resiran i?
Seveda so, vidijo nam reč, kaj se dogaja v 
tujini. Tam so kvalitetni raziskovalci zelo 
dobro nagrajeni. Od licenčnin dobijo v i
soke honorarje, bistveno višje od tistih, ki 
delujejo v sistem u, kjer transfer tehno lo

gij ni organiziran. Takšno stan je  je  tre
nutno tudi pri nas. Zavedati pa se m ora
mo, da uspešni prenosi znan ja  v gospo
darsko prakso doprinesejo tudi večjo iz
postavljenost jav n o sti v pozitivnem  sm i
slu, torej čast ter tudi večjo m ožnost pri
dobivanja objav v p riznanih  revijah.

D enar se vedno  sliši m am ljivo. Koliko se 
dejansko  da  zaslužiti?
V tujini gre za ogrom ne številke. V Slo
veniji je  to zelo m ajhen denar, saj tran s
fer še ni o rganiziran . Z organizacijo  
transfera smo začeli na Univerzi v  M ari
boru šele v začetku leta 2006, ko smo za
čeli z ustanavljanjem  pisarne. Razisko
valci imajo veliko problem ov. M ednarod
ni patenti so izjem no dragi. T renutni 
transferji tehnologij se izvajajo neorgan i
zirano, brez tržne analize in večinom a 
brez zaščite, vsaj v uvodnem  delu. Razi
skovalci pri svojem kom uniciranju s pod
je tji ne uporabljajo  pogodbe o nerazkri- 
vanju . Tak način prenosa ima za posledi
co to, da raziskovalci in univerza izgubi
jo  nadzor nad neko novostjo, novo teh 

nologijo in prav zaradi tega izgubijo 
m ožnosti pridobitve večjih honorarjev in 
sredstev za nadaljnje raziskave. Moram 
pa poudariti, da tudi že sedaj obstajajo 
svetle izjeme in uspešni transferji, za ka
tere pa verjam em , da bi ob pom oči P isar
ne za transfer tehnologij postali še boljši.

Če im a torej nekdo idejo o neki novi 
tehnologij, v en d a r n im a  občutka, ali je  
tehnolog ija  dovolj dobra ali j e  že razv i
ta , ste  vi p rav i naslov  za ta  v p rašan ja?  
Raziskovalci imajo ta občutek zelo dobro 
razvit, o čem er sploh ni dvom a. Na svo
jem  področju so strokovnjaki in v  njihovo 
stroko ne bomo posegali. Pri presoji teh
nologij si raziskovalci pom agajo s pregle
dovanjem  baz, kjer jim  lahko v sodelova
nju z mariborsko univerzitetno knjižnico 
tudi mi pom agam o. Na ta način torej po
gledam o, ali zadeve že obstajajo ali pa ste 
prvi na tem področju ozirom a raziskujete 
novo tehnologijo. To je  v bistvu tista os
nova, ki jo  je  treba izvesti. Ko je  razisko
valec prepričan v svoje raziskovalno po
dročje, sledi pisanje projektov, pridobiva
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nje sredstev za raziskave in po določenem 
času, odvisno, koliko časa raziskava traja 
in kdaj pridem o do rezultatov, sledi prenos 
z univerze v  gospodarsko prakso.

Zgodi se lahko torej, da ugotovim o, d a je  
mojo tehnologijo  nekdo že izum il. Želim 
jo  m alce sp rem en iti, dodelati. Mi lahko 
p om agate  tudi na  tem  področju  ali se 
u k v arja te  bolj z adm in istracijo?
Mi smo suport raziskovalcev, nihče ne bo 
opravljal dela nam esto raziskovalca. Tu
kaj se p isarna za transfer tehnologij nah a
ja  v ozadju. Glavno delo sloni in bo ved
no slonelo na raziskovalcu. Tudi tuje 
prakse kažejo, da brez sam ega raziskoval
ca transfer ne uspe. Se pravi, sam  razisko
valec je  glavni, ki m ora sodelovati pri sa
mem transferju  od nastanka nove teh n o 
logije prek pogajanj, zaščite do podpisa li
cenčne pogodbe ali pogodbe o prodaji. Mi 
pa smo tu, da posredujem o znan ja o po
gajanjih , o zaščiti in telektualne lastnine, 
pripravim o pogodbo o nerazkrivanju ... 
Strokovno znan je o novi tehnologiji pa 
posreduje raziskovalec sam.

Pri sam em  postopku  ne sm em o pozabiti 
pogodbe o nerazk rivan ju , saj se s pod p i
som  le -te  zaščitim o. Za kaj p rav zap rav  
gre?
Pogodbo o nerazkrivanju na pogajanju  z 
nekim  podjetjem  podpišeta obe stran i; to 
rej raziskovalec in podjetje, s čim er se do
govorita, da dokler intelektualna lastn ina 
ni zaščitena, njuni pogovori ostanejo zno 
traj pisarne. Pogodbe o nerazkrivanju, 
tako im enovane Non-Disclosure Agree- 
m ent, so v  tujini zelo znane in se jih  red
no uporablja. Pri nas jih  šele uvajam o. Gre 
predvsem  zato, da so zelo veliki odškod
ninski zahtevki, v  kolikor se na prim er do
ločbe iz pogodbe ne bi spoštovale, tako s 
strani podjetja kot tudi raziskovalca. Po
godbo imamo že pripravljeno, začeti jo  
m oram o sam o še uporabljati.

M ednarodni p a ten ti, za k a tere  skušate  
p ridob iti sredstva , so zelo d ragi. Vemo, 
da  se strošk i evropskega p a te n ta  v rtijo  
okoli 50 .000  “ . Od kod p ridob iva te  fi
n an čn a  sredstva?
Pisarna za transfer tehnologij bo financi
rana preprosto samo iz razpisov, kar po
meni, da ne bomo brem enili raziskovalcev, 
to je  najpom em bneje. Država zagotavlja 
sredstva za takšne aktivnosti in na razpi
sih smo kar uspešni. Letos smo, na primer, 
podpisali pogodbo za inkubatorsko dejav
nost, ki jo  izvajam o skupaj s Tovarno pod- 
jem ov, v  višini 850.000 evrov. Ta sredstva 
bomo nam enili za nakup svojih prostorov, 
nam enjenih za univerzitetni inkubator v 
velikosti 500 m2. Vsekakor pa je  razpisov, 
ki zagotavljajo  sredstva za tovrstni suport, 
dovolj. Na drugi strani spet želimo boljše 
sodelovanje z državo. Radi bi, da bi drža
va zagotovila sredstva za zaščito intelek
tualne lastnine, tega pa trenu tno  ne dela. 
Če čisto podjetniško pogledam o: če pod
je tje  financira raziskave in rezultata razi
skav ne zaščiti, je  bila investicija v te razi
skave vržena stran. Država se m ora začeti 
obnašati podjetniško. Ogromno novih teh
nologij prihaja z univerz, tudi študentje 
imajo ogrom no poslovnih idej, nimajo pa 
sredstev za zaščito in država bo m orala 
poskrbeti za ta del. V lad a je  to pom anjklji
vost tudi spoznala in v novih reformah 
predvidela aktivnosti v zvezi z zagotovi

tvijo sredstev za zaščito intelektualne last
nine. Potrebno bo še najti pravi ključ deli
tve teh sredstev med kvalitetne nove teh
nologije, modele... Investirana sredstva se 
nam reč m orajo vračati.

V Sloveniji n a  tem  področju  p reb ija te  
led, kakšne  pa so izkušnje tu jih  univerz. 
Zelo u spešna  j e  u n iv erza  v  O xfordu, k jer 
raziskovalci prejm ejo ren to  v višin i od 
22 ,5%  do 87%  licenčne pogodbe.
V tujini imajo predvsem  države severne 
Evrope že dolgoletne izkušnje. To so reci
mo univerza v  Ženevi, univerze in jav n e  
raziskovalne inštitucije na Danskem, Ni
zozemskem, Finskem, Norveškem ter Veli
ki Britaniji... N ajuspešnejša pisarna za 
transfer tehnologij pa se nahaja na un i
verzi v Oxfordu, ki jo  vodi dr. Tim Cook. 
Gre za pisarno, ki velike dobičke prinaša 
samo s prodajo patentov, medtem ko se 
druge pisarne sofinancirajo iz raznih dr
žavnih in m ednarodnih razpisov. V Evro
pi se je  ta dejavnost razvila bistveno ka
sneje kot v Ameriki, predvsem zato, ker je  
tudi sistem  izobraževanja pri nas druga
čen. Tam gre bolj za privatni interes, zato 
je  odnos do raziskovalcev popolnom a dru
gačen, prav tako so drugačni pogoji dela.

Vaše sto ritve so brezplačne, prav ite . Kako 
pa  je  po prodaji in telek tualne lastn ine, 
zah tevate  povračilo kakšn ih  stroškov? 
Ker še nim am o sprejetega pravilnika za 
transfer tehnologij, trenu tno  ne zah teva
mo še ničesar, p rav  tako pa tudi še ni moč 
dobiti sredstev za zaščito. V tujini pa je  
praksa v bistvu takšna: po zaščiti in pro
daji pa ten ta  dobi univerza licenčnino. Ra
ziskovalec dobi med 30% in 60% hono
rarja. Preostali delež univerza porabi za 
nove zaščite (pokritje stroškov zaščite) ter 
financira nove raziskave, bodisi prek no 
vih in tern ih  razpisov bodisi dobijo sreds
tva inštituti, ki so dotično intelektualno 
lastn ino  razvili pod določenim i pogoji 
(ponavadi, v kolikor se raziskovalec odpo
ve honorarju  v  interes nadaljnje raziska
ve, dobi inštitu t tudi preostali delež za so
financiranje).

D elujete v  sk lopu  U niverze v M ariboru , 
kom u so vaše sto ritve  p rav zap rav  n am e
njene, sam o študen tom ?
Storitve so nam enjene čisto vsem  na Uni
verzi v M ariboru, ko bodo naše storitve 
pripravljene kot izdelek, pa bom o pom a
gali vsem raziskovalcem, ki bodo pristopi
li k nam . Smo suport tako profesorjem, ra
ziskovalcem  kot tudi študentom . Vsi, ki 
imajo idejo, imajo m ožnosti raziskovanja. 
Lahko se združijo tudi skupaj s profesorji. 
Naše storitve se šele uvajajo, im am o jih  
dobro definirane, am pak trenu tno  se v  p i
sarni za transfer tehnologij ukvarjam o s 
"porodnim i" težavam i, p rip rav ljan jem  
pravilnikov in pridobivanjem  sredstev za

nove kadre. Pričakujem o, da bom o n a 
slednje leto imeli dovolj sredstev, da bom o 
zaposlili tri osebe in tako zagotovili m oč
nejši suport. T renutno si pom agam o tako, 
da združujem o sodelavce v  službi za 
znanstveno-raziskovalne zadeve in v  uni- 
verziteteim  inkubatorju  ter na ta  način za 
gotavljam o kadrovsko podporo projektu. 
Če pa kljub vsem u katerega znan ja  ne bi 
znali posredovati, smo včlanjeni v  združe
nje pisarn za transfer tehnologij Evropske 
unije, kjer im am o m ožnost pridobiti po
moč, svetovanje in tudi določena sredstva 
za zaščito in telektualne lastn ine prek pod
jetij, ki se ukvarjajo z večanjem  kapitala. 
Ob tej priložnosti bi tudi pozval študente 
(absolvente) predvsem  tehničnih  fakultet, 
ki j ih  ta  tem atika zanim a, da se zglasijo 
pri meni na razgovor o m ožnostih  dela v 
P isarni za transfer tehnologij.

O m enili ste  u n iv e rz ite tn i in k u b a to r. 
Oboji nud ite  podporo ak tivn im , ino v a
tivnim  študen tom . Kakšne so razlike med 
njim i in P isarno za tran sfe r  tehnologij? 
U niverzitetni inkubator deluje od leta 
2001 in zaposluje pet ljudi. Skrbi za po
moč raziskovalcem, ki imajo željo po pod
je tn išk em  ude jstvovan ju . Razlika med 
nam i je  v  tem, da tisti, ki želijo zgolj razi
skovati in se ne želijo podjetniško udejs
tvovati, dobijo pom oč v  naši pisarni, tisti, 
ki želijo svoje delo izražati tudi v podjet
niški sferi, pa najdejo pomoč v  Tovarni 
podjem ov, tj. podjetniški inkubator Uni
verze v  M ariboru, kjer jim  pom agajo pri 
izdelavi poslovnega načrta in njegovi rea

lizaciji. Dejstvo je , da raziskovalci tehn ič
nih in hum anističnih ved nim ajo dovolj 
znanja za vodenje podjetja. Imajo odlično 
znanje glede tehnologij, glede lastnega po 
dročja, ki ga proučujejo, in verjam em , da 
imajo tudi odlično idejo, ki jo  lahko pod
jetn iško  izvedejo, vendar brez podjetniške
ga znanja, brez znanja, kako voditi podjet
je , tudi podjetniška ideja ni dovolj. V pod
jetn iškem  inkubatorju torej najdejo suport, 
kako voditi podjetje, kako izdelati poslov
ni načrt in kako oceniti idejo, ali je  dovolj 
dobra za podjetniško udejstvovanje.

N ahajate  se nekje  m ed teorijo  in prakso , 
ste tis ti m ost, ki to povezuje. Lahko za 
konec strn ev a  vašo  pom oč po korak ih?
Začeti m orajo raziskovalci, in sicer tako, 
da ugotovijo, ali im ajo tehnologijo , ki bi 
bila zanim iva za trg. Nato jo  skupaj oce
nim o, izvedem o krajšo tržno oceno. Na tej 
stopnji so ponavadi potrebne tudi dodatne 
raziskave, zato  je  naša pom oč predvsem  
pri pridobivanju novih sredstev za anali
tične raziskave. Ko pridem o do tehnolog i
je , za katero vem o, d a jo  lahko prenesem o 
v  prakso, to intelektualno lastn ino  zaščiti
mo. Tukaj smo zaenkrat še v  velikih teža
vah, ker nim am o sredstev. Pričakujem o 
pa, da se bom o naslednje leto dokopali 
tudi do teh sredstev. Na koncu sledijo po 
gajanja s podjetji in prodaja, licenciranje. 
Ne sm emo pozabiti redno sprem ljati po 
godbene aktivnosti. Po zahodni praksi 
podjetja zelo rada pozabijo na obveznosti, 
ki j ih  imajo, kar se predvsem  dogaja pri 
večjih korporacijah. Tukaj p isarna skrbi za 
interes raziskovalcev, da se pogodbene 
obveznosti do njih p ravilno  izvajajo.

P isarna za transfer tehnologij deluje tre
n u tno  v  prostorih  rektorata Univerze v 
M ariboru na Slomškovem trgu  15 in vabi 
vse, ki ste pri raziskovanju tehnologij n a 
leteli na težave, da se oglasite pri njih. Z 
veseljem  vam  bodo vašo tehnologijo  po 
magali prenesti tudi v prakso. Simonu 
Štrancarju pa se za pogovor najlepše zah 
valjujem o.

Če država ne zagotovi sredstev za zaščito 
intelektualne lastnine, katere nastanek prav
zaprav financira, se obnaša negospodarno 
in troši sredstva brez pravega učinka.



izobraževanje

Ali bo 120.000 univerzitetno izobraženih 
strokovnjakov degradiranih?
Dr. P eter Glavič

Kaj se bo zgodilo z univerzitetno izobraženimi strokovnjaki na prvi bolonjski stopnji?

Kom isija evropskih skupnosti je  pred 
dnevi objavila v Delu prosti delov
ni mesti nam estnikov generalnih 

direktorjev dveh direktoratov. Na njiju se 
lahko prijavijo kandidati z "dokončano 
univerzitetno izobrazbo, ki om ogoča vpis 
na  doktorski študij”. Če bo parlam ent 
sprejel sedanji predlog zakona o strokov
nih in znanstven ih  naslovih, se univerzi
te tno  izobraženi strokovnjaki na tak raz
pis ne bodo mogli več prijaviti. Novi, bo
lonjski diplom anti se bodo na podoben 
razpis lahko prijavili čez kakšnih 17 let, 
ker za m esta v  bruseljski adm inistraciji 
poleg diplom e druge stopnje zahtevajo 
ustrezne delovne izkušnje, v gornjih dveh 
prim erih po 12 let.
Po veljavni zakonodaji in praksi univerz 
imajo univerzitetni diplom iranci pravico 
direktnega šudija do doktorata. Po novem 
zakonu bodo to pravico imeli samo bodo
či diplom anti druge bolonjske stopnje štu 
dija. Hkrati s sprejemom predlaganega za
kona bo ta  pravica prešla na bolonjski 
študij po končani drugi, "podiplomski" 
stopnji. Sedanji univerzitetni diplom irani 
inženirji, naravoslovci, družboslovci, hu
m anisti bodo morali ponovno na fakulte
to, da bi opravili m anjkajoče obveznosti 
in novo diplomsko delo. Dodatni študij bo 
seveda potrebno plačati iz svojega žepa 
ali iz sredstev delodajalca. Ljudje tega ne 
vedo, ker mislijo, da jim  sedanjih pravic 
ne more nihče vzeti, vendar se motijo.
V predlogu zakona o strokovnih in znans
tvenih naslovih ni določena primerljivost 
in usklajenost sedanjih in bodočih jav n o  
veljavnih študijskih program ov in s tem 
tudi ne prim erljivost izobrazbe pred in po 
spremembi zakona o naslovih. Nekateri 
dosedanji dodiplomski program i bodo po
stali "podiplom ski”. To bi lahko pom enilo 
poseg v  pravno varnost, saj bi bila pri
merjava prepuščena delodajalcem . One
mogočeno bi bilo sodno varstvo posam ez
nikov, saj ne bi bilo zakonite podlage za 
uveljavljanje primerljivosti njihove jav n o  
pridobljene izobrazbe z novim i naslovi, ki 
temeljijo na reformi študija po bolonjski 
shemi, in nasprotno. Težave bodo nastale 
pri usklajevanju na številnih področjih, 
tudi pri plačnem  sistem u, in se bodo z leti 
povečevale, saj bo bolonjskih diplom an
tov druge stopnje vse več. Poslance je  na 
pom anjkljivost opozorila zakonodajno
pravna služba državnega zbora.
Prvotni predlog m inistrstva je  prim erlji
vosti vseboval, bil je  prim eren in utem e
ljen. Vlada je  ustrezna določila iz zakona 
um aknila, ker se predsednik strokovnega 
sveta za visoko šolstvo ni strinjal s pred
logom  pristojnega m inistrstva. Prim erlji
vost je  tako podana sam o za medicinske, 
veterinarske in farm acevtske program e. 
Najbolj sporna naj bi bila enakovrednost 
dosedanjih  in bodočih univerzitetn ih  di
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plom irancev (diplom antov un iverzitetne
ga program a, "m agistrov" izobraževalne
ga področja), ki sicer po zakonu o viso
kem šolstvu ne bodo enakovredni seda
njim  m agistrom  znanosti. D osedanjih  
univerzitetn ih  diplom irancev ni m ogoče 
enačiti z bodočim i prvostopenjskim i di
plom anti, tem več z drugo stopnjo bolonj
ske izobrazbe. Nemški zakon, ki j e  v lad
nem u predlogu najbližji, zagotavlja ena
kovrednost bodoče prvostopenjske diplo
me (angl. bachelor) z dosedanjo kvalifi
kacijo visoke strokovne šole in bodoče 
drugostopenjske diplom e (angl. master) z 
dosedanjo diplom o univerzitetnega štud i
ja . Zato nem ški, avstrijski, italijanski 
strokovnjaki, celo hrvaški po m orebitnem  
vstopu v Evropsko unijo, takih proble
mov, kot je  zgoraj om enjeni, ne bodo 
imeli.

V zadnjih  desetletjih smo pri nas dejan
sko imeli dvostopenjski študij, najprej 
višješolskega in univerzitetnega, potem  
visokošolskega strokovnega in univerzi
tetnega. Najprej je  bil celoten študij stop
njevan, že deset let je  m ožen tudi enovit 
univerzitetni študij. Kritiki se sklicujejo 
na vsebinske razlike med starim i in novi
mi program i ter različno dolžino novega 
študija. Vsebinske razlike niso bistvene, 
saj se m orajo tako strokovnjaki v praksi

kot študijski program i stalno prilagajati 
sprem injajočim  se razm eram  v stroki. 
Drugostopenjski študij bo v prihodnje res 
petleten, doslej je  bil večinom a štiriinpol- 
leten (štiri leta organiziranih oblik študi
j a  in pol leta diplom skega dela) in ni bil 
ocenjen s kreditnim i točkam i (European 
Credit T ransfer System, ECTS). Nekatere 
fakultete (elektrotehnika, strojništvo) so 
imele že doslej petletni univerzitetn i š tu 
dij. Na angleških univerzah dajejo kako
vostne univerze podiplom ski naslov, npr. 
M aster o f  Engineering (MEng, ne m agi
ster znanosti) že po končanih štirih letih 
študija. Naš visokošolski zakon zanje 
izrecno zahteva polnih pet let dvosto
penjskega študija (300 ECTS), dosedanjim  
univerzitetnim  diplom irancem  bo prizna
nih največ 270 kreditnih točk.
Trajanje študija je  (bilo) štiriinpolletno

sam o teoretično, dejansko je  bilo pet- do 
šestletno. Poleg tega imajo dosedanji di
plom anti večletne praktične izkušnje v 
svoji stroki. Bodoči študij naj bi bil podo
ben nekdanjem u sprotnem u študiju , po 
katerem je  študent moral opraviti vse ob
veznosti iz vsakega letnika pred vpisom  v 
naslednjega. To bo potrebno zaradi mo
bilnosti (prehodov na druge smeri in un i
verze). Zmanjšal naj bi se tudi osip, zlasti 
v prvem letniku študija. To bo pom enilo

skrajšanje študija in bo zahtevalo krčenje 
študijske snovi. Krčenje bo potrebno naj
m anj v obsegu m anjkajočega, desetega 
semestra.
Razlika je  tudi v sposobnosti velike veči
ne donedavnih in bodočih diplom antov. 
Nekdanji študenti so bili izbrani (elitni) 
del generacije, saj j ih  je  študiralo samo 
med petino in desetino generacije. Sedaj 
je  študij m nožičen in zajem a dobro polo
vico generacije. M nožičnost se dogaja 
tudi na gim nazijah in drugih srednjih šo
lah, zato je  že predznanje sedanjih  gene
racij v  povprečju nižje od znan ja  prejš
njih rodov. Ker predavam  tako novim  kot 
starim  generacijam , ki dopolnjujejo svojo 
izobrazbo na visokostrokovnem  oz. un i
verzitetnem  študiju, lahko o tem m ero
dajno sodim.
N asprotovanje enakovrednosti doseda
njega univerzitetnega in bodočega "m a- 
sterskega" študija je  tudi etično sporno. 
Zagovarjajo ga predvsem  tisti, ki si od 
razvrednotenja univerzite tne izobrazbe 
obetajo prednost na trgu  dela. To so po 
eni strani študenti, ki bi po izobrazbi radi 
na hitro  prehiteli večino starejših, enako 
izobraženih in bolj izkušenih kolegov. 
Pridružujejo se jim  tudi lastniki privatnih 
fakultet, ki so že organizirane po bo lonj
ski shemi, in v petih (treh plus dveh) letih 
neupravičeno dajejo diplom antom  celo 
naslov m agistra znanosti. Slednji imajo 
očitno odločujoč vpliv  na predsednika 
vlade. Njim se pridružuje tudi vodstvo 
Univerze v Ljubljani, najbrž si od došola- 
nja sedanjih un iverzitetno  izobraženih 
obeta lepe denarce. Vodstvo Univerze v

Trajanje študija je (bilo) štiriinpolletno samo 
teoretično, dejansko je bilo pet- do šestletno.



komentar

Reformna smer vladne barke
M ariboru je , nasprotno, podprlo enako
vrednost sedanjih univerzitetn ih  in bodo
čih drugostopenjskih program ov. 
Neustrezna je  tudi določba o nazivu "in
ženir" za sedanje višje izobražene stro 
kovnjake. Višje šole so nadom estile nek
danjo specializacijo po končanem  srednje
šolskem  (sekundarnem ) izobraževan ju , 
potekajo na srednjih  šolah, s srednješol
skimi učitelji, ali na privatn ih  šolah s ka
drom. Znanje ni prim erljivo z nekdanjim i 
višjim i šolami, ki so podeljevale naslov 
inženir. N ekdanje višje šole so imele nivo 
sedanjega visokega strokovnega izobraže
vanja, študij so izvajale s habilitiranim i 
učitelji in po program ih, ki so bili enako
vredni sedanjim  prvim petim sem estrom  
visokih strokovnih šol, ki jim  je  sledil še 
en sem ester za diplom sko delo.
Odbor D ržavnega zbora za visoko šolstvo, 
znanost in tehnološki razvoj je  1. decem 
bra obravnaval dopolnjen predlog zakona 
o strokovnih in znanstven ih  naslovih. Na 
osnov i opozoril zak o n o d a jn o -p rav n e  
službe državnega zbora in pripom b stro
kovne jav n o sti je  bil pripravljen am and
ma, s katerim  naj bi dosedanjim  diplo
m antom  univerzitetn ih  program ov priz
nali enakovrednost z bodočim i drugosto
penjskim i bolonjskim i program i, torej izo
brazbo zgornjega razreda VII. stopnje po 
m ednarodni klasifikaciji. A m andm a je  bil 
žal zavrnjen, ker ni dobil večine glasov (4 
člani so bili za in 4 proti, ob nekaj vzdr
žanih glasovih). Nekateri poslanci zanj 
niso hoteli glasovati, drugi niso niti n a 
tančno  vedeli, za kaj gre in komu bodo 
škodovali, čeprav bodo med prizadetim i 
večinom a tudi sami. V sekakor si velja za 
pom niti, kdo od odbornikov je  glasoval 
proti am andm aju, ali se je  vzdržal ~  po 
moji vednosti so to bili štirje poslanci LDS 
in en poslanec SDS;
Moji tren u tn i izredni š tuden ti na un iver
zite tnem  študiju  m e sprašujejo, če bodo 
m orali delati še četrto  diplom o, da bodo 
enakovredni bodočim  "dip lom iranim  in 
ženirjem  (UN)” -  najprej so končali 
dveinpolletn i višješolski študij z diplom o, 
nato  so dodatno  opravili v isokostrokovni 
študij z diplom o, sedaj se ob večerih  in 
dela prostih  dneh prebijajo  skozi un iver
zite tn i študij; čaka j ih  še ena diplom a, ki 
bo po predlogu zakona vredna približno 
toliko, kot je  bila ona prva! Od življenja 
odtu jen i politiki v v ladi in državnem  
zboru se za tegobe 120.000 u n iverz ite t
n ih dip lom irancev pač ne  m enijo. Očitno 
jim  je  pom em bnejši dobiček sedanjih  in 
bodočih  p rivatn ih  faku ltet z d rugosto 
penjskim  bolonjsk im  študijem . Sedanji 
postsekundam i "študij" na srednjih  šolah 
želijo na  vsak  način  sprav iti na nivo prve 
stopn je (z naslovom  inženir), nekdanje 
dip lom ante višješolskih p rogram ov de
grad irati na  nivo sedanjih  višjih šol, d i
p lom ante  un iverzite tn ih  p rogram ov pa 
na nivo bodočih  prvostopenjskih , tr ile t
n ih program ov.
Odločen odziv strokovne jav n o sti je  poli
tike presenetil. Vlada je  pokazala dovolj 
sam okritičnosti in pogum a, da je  predla
gani zakona um aknila iz postopka in bo z 
njim  počakala do sprem em be zakona o v i
sokem šolstvu, ki jo  je  m inister napovedal 
za drugo polovico letošnjega leta. Upaj
mo, da bosta razsodnost in odgovornost 
do slovenske inteligence prem agala ozke 
interese nekaterih posam eznikov.

Marko Krulc

“T  T la d n i  o dbor za reform e nam  je  
\  /  na  začetku oktobra ponudil pi- 
V sano  paleto  novih  n ačrto v  sp re

m em b davčne, soc ialne in pokojninske 
politike. K onkurenčnost gospodarstva, 
povečan je b lag in je  p reb ivalstva in g o s
podarski razvoj se ko t paro la  pom poz
no og lašu je v  reform ni kam panji, od 
vo lilnega telesa in opozicije pa je  odv i
sno v  kolikšni m eri bo delovala  p ro ti- 
reform no.
Na prvi pogled se zdi, da bodo posegi v 
davčno strukturo res prinesli blaginjo 
vseh, vendar predlagani gospodarsko li
beralni model zanesljivo vodi k osirom a- 
šenju socialne dimenzije. Zdaleč najbolj 
kritična pozicija se nanaša na uvedbo 
enotne davčne stopnje (EDS) za katero se 
zdi, d a je  postala trn  v peti vladnim  pred
lagateljem. Na čelu predlagateljev reform 
stoji Jože P. Damjan (minister brez list
nice), takoj za njim odločno prikimava 
Andrej Vizjak (minister za gospodarstvo), 
od tretjega najvplivnejšega moža poleg 
Janeza Janše, Andreja Bajuka (ministra 
za finance) pa je  odvisno ali se bo EDS 
uvedla na začetku leta 2007, ko bomo v 
naš m onetarni sistem vpeljali Evro. 
Enotno davčno stopnjo poznajo v Rusiji, 
Ukrajini, Romuniji, Slovaški in Estoniji, 
ne pa v tako im enovanih razvitih drža
vah. Res je , da bi radikalni poseg prinesel 
večjo preglednost, enostavnost in trans
parentnost davčnega sistema, vendar pa 
bi prinesel tudi zvišanje inflacije, zlasti 
cen življenjskih potrebščin, kot so hrana, 
brezalkoholne pijače, ter knjig, zdravil in 
stanovanj, ki so bili do sedaj obdavčeni 
po 8,5% stopnji, po novem pa bo vladna 
garnitura polnila državno blagajno po 
enotni 20% stopnji DDV-ja. Enostavna 
logika nam tako pove, da se bo cena hra
ne zvišala za vsaj 10%, občutno zm anjša
no prodajo knjig pa bodo okusili v že se
daj predragih trgovinah s knjižnimi poli
cami. Vendar to še ni vse. EDS dohodni
ne in davka na dodano vrednost, bi lahko 
pomenila resno grožnjo socialnim m noži
cam in njeno pavperizacijo. Dušan Semo
lič, predsednik Zveze svobodnih sindika
tov je  m nenja, da “ima uvedba EDS za 
posledico še večje razslojevanje. Bogati bi 
postali bogatejši, revni dokazljivo revnej
ši." Im plantat EDS je  tako v nasprotju 
zdajšnjega progresivnega obdavčevanja, 
ki nalaga plačilo dohodnine po stopnji, ki 
je  socialno šibkim dohodkovno prilagoje
na.
Po drugi strani pa gospodarstveniki toplo 
pozdravljajo ukrep, ki bo zadeval ukini
tev davka na izplačane plače. Koncesijska 
odprava tovrstnega davka bi lahko imela 
celo učinek pocenitve slovenske delovne 
sile, kar v  neki meri res pomeni večjo 
konkurenčnost gospodarstva. In kaj to 
pomeni za državno mošnjo? Izpad oz. 
primanjkljaj 125 milijard tolarjev prora
čunskega denarja. V ladno-reform na reši
tev? Uvedba EDS in posledično akum ula
cija izgubljenih proračunskih sredstev. Če 
bo šla vlada v  smeri ukinitve davka na 
izplačane plače, bo m orala paralelno 
uvesti tudi EDS, saj eden ukrep ni realno 
uresničljiv brez drugega. Ali kot je  svoje

strokovno m nenje izrazil bivši m inister 
za finance, Dušan M ram or:”Izpad prora
čuna zaradi m anjše dohodnine in davka 
na izplačane plače, se kom penzira s po
večanjem  davka na dodano vrednost." 
Vsi se potihom a bojimo uvedbe EDS, 
vendar kaj če se bo vladna demagogija 
uresničila in bi EDS res prispeval k blagi
nji in rasti gospodarstva? Potrebno bi 
bilo uvesti simulacijo EDS-ja in tako 
preučiti vse pom anjkljivosti, prednosti in 
učinkujoče kazalce gospodarskih para
metrov. Koristno bi bilo tudi odpreti šir
šo jav n o  debato in tako vključiti več stro
kovnjakov v dialektična spopadanja. 
Naslednje “um ovanje” predlagateljev re
form pa se giblje v kasnejšem upokojeva
nju žensk. Šibkejšemu spolu bi se tako 
povečala oz. izenačila delovna doba s

moško, kar pa ni nič drugega kot napad 
na pravice fem iniziranega in skoti celot
no zgodovino človeštva, depreviligirane- 
ga spola. Da pride absurdnost predlaga
nih ukrepov v elem ent cinizma, so si 
vladni strokovnjaki omislili odpuščanje 
zaposlenih brez krivdnega razloga. Delo
dajalci bodo tako pridobili legitim no 
kom petenco do segregacije delojemalcev, 
saj bodo lahko odpuščali kogar koli in 
sorazm erno izvrševali nepotizem  ter ko
rupcijo. K negodovanju delavskega razre
da pa bo po novem prispevalo tudi 
zm anjševanje odpravnin in bolniških na
domestil.
Če za trenutek pogledamo v študentsko 
problem atiko zaposlovanja, ki se je  vle
klo skozi celotno pom lad smo videvali 
upiranje predstavnikov študentskih servi
sov in organizacij, saj je  imela vladna 
stran finančno lakoto po neobdavčenem u 
delu. Če se spom nim o je  imel Bajuk v mi
slih akontacijo zaslužka pobirati pri 74- 
ih tisočakih in enemu tolarju navzgor, 
nato pa je  Študentska organizacija pri
skrbela peticijo s 5000 podpisi, v DZ pa je  
sledilo izglasovanje študentske novele 
zakona o dohodnini in skupni konsenz 
odprave obračunavanja in plačevanja 
avansa do sto tisoč tolarjev na napotnico.

Ko pa je  na vrata potrkala jesen, so se 
vladni lakomneži zaleteli še v študentske 
servise, ker po njihovem črpajo preveč 
denarja. Iskanje skupnega konsenza med 
predstavniki ŠOS-a in vlado vedno bolj 
izgublja na bilateralnem  dogovoru. Ne
nazadnje je  vlada tista, ki operira na po
litičnem področju in če želi nakopičen 
denar vlagati v ne-študentske sektorje, je  
to njena legitim na odločitev. V mislih 
ima predvsem ukinitev študentskih servi
sov in posledično izenačiti obravnavo 
študentskega dela z drugimi oblikami za
časnega zaposlovanja. Študentske orga
nizacije bodo tako izgubile pom em ben fi
nančni delež za svoje nadaljnje funkcio
niranje, okrnila pa se bo tudi dosedanja 
študentsko ~  socialna pomoč, saj bodo 
organizacije poniknile v rdeče številke.

Nelogične poteze predlaganih ukrepov se 
skrivajo tudi v  uvedbi t.i. odloženih šol
ninah. Država naj bi krila celotno šolni
no slehernem u študentu, le-ta pa bi jo  v r
nil le v primeru uspešnega študija in s 
tem povezano pridobitno diplomo. Ergo: 
Vsak študent se bo lahko šolal, vendar 
šolnino bo plačal le tisti, ki bo pri svojem 
šolanju uspešen. Na takšen način bo dr
žava spodbujala študentsko neuspešnost 
in preko finančnega stebra kaznovala ge- 
nerativne diplom ante, ki se v  prvih letih 
na trgu dela izgubljeno spopadajo s sta
novanjsko problem atiko, iskanjem služ
be, akum ulacijo dohodka in dobrin, kaj 
šele s enorm nim  plačilom šolnine.
Zgoraj om enjeni m initer brez listnice je  
sugeriral da “potrebujemo davčno refor
mo, ker je  sistem preveč zapleten, davčno 
breme pa je  preveliko za podjetja." Že res. 
Živimo v  obdobju visokega obdavčeva
nja, davčni sistem pa je  po m nenju v lad
nih lakajev preveč progresiven, zato po
trebujem o enostavnejšega. Mislim, da is
kanje zgolj enostavnejših metod obdav
čevanja ne bo prineslo aplavdiranja to 
vrstn ih  floskul. Nič pa ne bi bilo narobe, 
če bi vlada namesto, da bi več jem ala, 
manj trošila in vsaj za začetek zm anjšala 
latenten izdatek prevelike jav n e  porabe.

Vsak študent se bo lahko šolal, vendar šolnino bo 
plačal le tisti, ki bo pri svojem šolanju uspešen.
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Novinarsko častno razsodišče - 
novinarjem rabelj ali potuha?
Franja Pižm oht

V današnjem  času  imajo mediji nedvomno velik vpliv na javno mnenje. Prav zato je zelo 
pom em bno, da je delovanje medijev tudi pravno urejeno tako z različnimi zakonskimi 
in podzakonskimi predpisi, pa  tudi z določenimi pravili ravnanja, ki jih sprejm e sam a 
novinarska stroka.

Ta k š n a  p r a v ila  o b n a š a n ja  so  za  
p o d r o č je  m e d i je v  z a p i s a n a  
tu d i  v  K o d e k s u  n o v in a r je v  

S lo v e n ije , to  j e  te m e ljn i  l is t in i  N o v i
n a r s k e g a  č a s tn e g a  ra z s o d iš č a . N o v i
n a r j i  so  d o lž n i ta k  k o d e k s  s p o š to v a 
ti  in  se  p o  n je m  r a v n a t i ,  sa j j e  v  n a s 
p r o tn e m  p r im e ru  la h k o  p o d a n a  k r š i 
te v  d o lo č il  k o d e k sa , n j ih o v o  o d g o 
v o r n o s t  p a  v  p r im e ru  p r i to ž b  u g o 
ta v l ja  N o v in a r sk o  č a s tn o  ra z so d iš č e . 
V e lik o k ra t  s e  p o s ta v lja  v p ra š a n je , a li 
o d lo č a  ra z so d iš č e  tu d i  v  p r id  p r i to ž 
n ik o v , to  j e  m o re b i tn im  o š k o d o v a n 
ce m , a li o d lo č a  le  v  p r id  n o v in a r je m . 
In  k a k š n a  j e  to re j v lo g a  ra z s o d iš č a ?  
K a k šn e  u č in k e  im a jo  r a z s o d b e  n a  
d e lo  n o v in a r je v ?
N o v in a r sk o  č a s tn o  r a z s o d iš č e  (v n a 
d a l je v a n ju  NČR) j e  sk u p n i  o rg a n  
D ru š tv a  n o v in a r je v  S lo v e n ije  (DNS) 
in  S in d ik a ta  n o v in a r je v  S lo v e n ije  
(SN S), k i im a  d e v e t  č la n o v , iz v o lje 
n ih  iz  v r s t  n o v in a r je v . N a lo g a  NČR 
je ,  d a  sk rb i z a  to , d a  b i n o v in a r j i  
s p o š to v a l i  p ro fe s io n a ln a  p ra v ila .  N a 
NČR se  la h k o  p r i to ž i  v sa k , ki že li 
z a š č i t i t i  s v o je  p ra v ic e  a li d o se č i b o lj
še  r a v n a n je  n o v in a r je v  o z iro m a  p o 
s a m e z n ih  u r e d n iš te v  t e r  tu d i  p isc e v , 
k i s p lo h  n iso  n o v in a r j i .  V  P ra v i ln ik u  
o  d e lu  NČR so  p o d ro b n e je  d o lo č e n i 
n a č in  d e la  NČR, p o te k  p o s to p k o v , 
n a č in i  o b ra v n a v e ,  n a č in i  o d lo č a n ja  
in  iz v r š e v a n je  o d lo č ite v . T ak o  j e  
m e d  sp lo š n im i d o lo č il i  te g a  p r a v i ln i 
k a  z a p is a n o , d a  se  p o s to p e k  p re d  
NČR la h k o  sk le n e  s  p o ra v n a v o  m ed  
u d e le ž e n c i, z  r a z so d b o  a li  sp re je t je m  
s ta liš č a  o u g o to v l je n i  k rš i tv i , z  u g o 
to v i tv e n o  ra z so d b o  a li s ta liš č e m , d a  
o č i ta n e  k r š i tv e  n i  b ilo , in  a li  s  s p r e 
je t j e m  iz ja v e  o  p o n u je n ih  t r a jn e jš ih  
m e r i lih  in  p o s to p k ih , ki n a j  z a g o to 
v ijo  s p o š to v a n je  e t ik e  j a v n e  b e se d e . 
NČR la h k o  p re d la g a  u p ra v n e m u  o d 
b o ru  D ru š tv a  n o v in a r je v  S lo v e n ije  
o z iro m a  iz v r š i ln e m u  o d b o ru  S in d i
k a ta  n o v in a r je v  S lo v e n ije , d a  č la n a

d ru š tv a  o z iro m a  s in d ik a ta  iz k lju č i iz 
e n e  a li  o b e h  o rg a n iz a c i j .  T a k še n

u k re p  la h k o  p re d la g a  le, če  j e  p r iš lo  
d o  n a m e rn e , z a v e s tn e  a li p o n a v l ja 
jo č e  se  h u d e  k rš itv e .
P o g o s to  p a  j e  z a s le d it i  v p r a š a n ja  o 
te m , v  p r id  k a te re  v  sp o ru  u d e le ž e n e  
s t r a n k e  r a z s o ja  NČR o z iro m a  a li so  
b ile  o d lo č itv e  v  v se h  p r im e r ih  p r a 
v iln e . N a te m  m e s tu  n e  m o re m o  p o 
trd it i  n e  e n o  n e  d ru g o , n iti  to  n i n a 
m e n . N a m e n  j e  le  p o sk u s  n a d a l je v a 
n ja  te  d isk u s ije . P a  n e  z a ra d i  k a k š n e 
g a  d is k re d i t i ra n ja , te m v e č  le  z a ra d i

iz b o l jš a n ja  n o v in a r s k e g a  d e la  in  s 
te m  b o ljš e g a  te r  v e ro d o s to jn e g a  o b 
v e š č a n ja  j a v n o s t i .  P o  p o d a tk ih  NČR 
b i se  n a j o b se g  d e la  r a z so d iš č a  v  
z a d n j ih  le tih  o b č u tn o  p o v e č a l. T ak o  
b i n a j  o d  z a č e tk a  le ta  2 0 0 2  d o  a p r i 
la  2 0 0 4  p r isp e lo  k a r  73  n o v ih  v lo g . 
N e v e m o  s ic e r  to č n ih  s ta t i s t ič n ih  p o 
d a tk o v  o  v r s ta h  o d lo č i te v  NČR v  p o 
sa m e z n ih  z a d e v a h . P o  o b ja v lje n ih  
r a z s o d b a h  te  in s t i tu c i je ,  ki so  d o 
s to p n e  n a  sp le tn i  s t r a n i  w w w .ra z -

Kakšni so potemtakem učinki delovanja 
NČR na stroko? Če jih ne upoštevajo niti 
uredništva, je verjetno še manj pričakovati, 
da jih bodo upoštevali novinarji.
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Mediji in korupcija
Dr. Boris V ezjak

so d is c e .o rg , p a  j e  sk le p a ti, d a  j e  p o 
g o s t  z a k lju č e k  ra z so d iš č a , d a  n o v i 
n a r  s sv o jim  p is a n je m  n i k ršil d o lo 
č il k o d e k sa  n o v in a r s k e  e tik e .
V z a d n je m  j a v n o  o b ja v lje n e m  p o ro 
č ilu  NČR z a  le to  2 0 0 3 /2 0 0 4  p a  j e  z a 
p is a n o :  "N a  p o d la g i  p r i to ž b  j e  NČR 
še  u g o to v ilo , d a  b i b ilo  m o g o č e  o b 
so d it i  s k o ra j v s a k  n o v in a r s k i  izd e lek , 
k e r  n o b e d e n , z a ra d i  p ro s to r s k ih  in  
č a s o v n ih  o m e ji te v  in  o m e je n e g a  d o 
s to p a  n o v in a r je v  d o  p o d a tk o v , n e  
v s e b u je  v se h  in fo rm a c ij ,  k i b i z a  p r i 
z a d e te  la h k o  b ile  r e le v a n tn e ."  N a d a 
lje  iz  p o ro č ila :  " ...je  u g o to v l je n o , d a  
so  se  r a z b o h o ti l i  p r im e ri, k o  se  p o s a 
m e z n a  u r e d n iš tv a  sk u š a jo  iz o g n it i  
o d g o v o rn o s t i  z a  s p o š to v a n je  p ro fe 
s io n a ln ih  s ta n d a rd o v ."  N a d a lje  u g o 
to v i te v  NČR: " N o v in a r ji  v e d n o  n e  
p o k a ž e jo  z a d o s tn e  m e re  o b z irn o s ti ,  
ta k o  d a  se  n e  u sp e jo  iz o g n it i  s e n z a 
c io n a l is t ič n e m u  in  n e u p ra v ič e n e m u  
r a z k r iv a n ju  p o s a m e z n ik o v e  z a s e b 
n o s ti  v  ja v n o s t i ."
K ak šn i so  p o te m ta k e m  u č in k i  d e lo 
v a n ja  NČR n a  s tr o k o ?  Če j i h  n e  u p o 
š te v a jo  n iti  u re d n iš tv a , j e  v e r je tn o  še  
m a n j p r ič a k o v a t i ,  d a  j i h  b o d o  u p o 
š te v a l i  n o v in a r j i .  Res j e ,  d a  j e  u č in 
k o v ite je  k o t o b s o ja ti  s a m e  n o v in a r je ,  
o b s o ja ti  m e d ije , k i ta k š n e  s p o rn e  
p r i s p e v k e  n o v in a r j e v  o b ja v l ja jo .  
T u d i s tr a n k e , ki sp ro ž ijo  sp o r  z a ra d i  
p is a n ja  n o v in a r ja ,  p o g o s to  m n e n ja , 
d a  j e  NČR p re v e č  n a  s t r a n i  n o v in a r 
je v .  Če se  p o v z a m e  G o jk a  B e rv a r ja , 
d a  j e  NČR o v c a , ki v a ru je  d ru g e  
o v c e , in d a j e  k o t in s t i tu c i ja ,  ki m o ra  
b r a n i t i  p o k lic  p re d  p o li t ik o  o z iro m a  
p re d  z u n a n j im i  p r itisk i v se h  v rs t  -  
tu d i  k o  n o v in a r  n im a  p ra v . M o re b iti 
j e  v z ro k  tu d i  ta , d a  p o m e n ijo  o d lo č i
tv e  te g a  o r g a n a  p re d v se m  n e k e  m o 
ra ln e  o b s o d b e  in  d a  n e  g re  z a  re p re 
s iv n e  u k re p e . Ti so  n a m re č  v  p r is to j
n o s ti  d ru g e g a  o r g a n a ,  p re d v se m  s o 
d išč a . Č e p ra v  se  p o  d ru g i  s t r a n i  u g o 
ta v lja ,  d a  tu d i  z  r e p re s ijo  n i m o g o č e  
v s e g a  d o se č i in  d a  im a jo  p o g o s to  
n e k e  m o ra ln e  v r e d n o te  v e č je  u č in k e  
n a  o b n a š a n je  lju d i. V se  to  p a  g o to v o  
v p liv a  n a  p o m e n  te g a  o r g a n a  in  n a  
u č in k o v a n je  n je g o v ih  o d lo č i te v .  
T ak o  p a  se  p o s ta v lja  b is tv e n o  v p r a 
ša n je , k d o  j e  tis t i ,  k i la h k o  n a d z ira

m ed ije . S o  m e d iji  z a  to  sa m i d o v o lj 
p r ip ra v l je n i  in  z re li, n o v in a r j i  d o v o lj 
u sp o s o b lje n i ,  s a m o k r i t ič n i  in  se v e d a  
d o v o lj e t ič n i?  V  s tro k o v n i  j a v n o s t i  
n iso  o s a m lje n a  s ta liš č a , d a  j e  s a m o 
re g u la c i ja  p o tr e b n a ,  sa j č e  s e  n e  b o š  
n a d z ira l  s a m , j e  v e r je tn o s t  še  v e č ja , 
d a  te  b o  n a d z ir a l  n e k d o  d ru g . Bi b il 
m o g o č e  t. i. t is k o v n i  sv e t, o  u s t a n o 
v i tv i  k a te re g a  p o te k a jo  ra z p ra v e  že  
d a lj č a s a  in  so  m n e n ja  o  n je g o v i p o 
t r e b n o s t i  d e lje n a , b o ljša  r e š i te v ?  P o 
le g  n o v in a r je v  b i n a j  n a m re č  t is k o v 
n i  s v e t  z d ru ž il  tu d i  la s tn ik e  m e d ije v , 
p r e d s ta v n ik e  u p ra v , la s tn ik e  in  u p r a 
v i te l je  f re k v e n c , d e ln ič a r je ,  p r e d 
s ta v n ik e  b ra lc e v , p o s lu š a lc e v  in  g le 
d a lc e v  m n o ž ič n ih  m e d ije v  t e r  p re d 
s ta v n ik e  c iv i ln e  d ru ž b e . P ri te m  b i 
n a j b il p o lo ž a j n o v in a r je v  b o ljš i, sa j 
b i v  t is k o v n e m  s v e tu  la h k o  p re so ja l i  
tu d i  o  r a v n a n j ih  tis t ih , k i j i h  o v ira jo  
p r i n j ih o v e m  d e lu . M o re b iti  j e  re š i te v  
o m b u d s m a n .  R a jk o  G e rič , n e k o č  
č la n  NČR, p ra v i ,  d a  u č in k o v i te g a  o r 
g a n a  v  te j sm e ri v  n a še m  m e d ijsk e m  
p ro s to ru  še  n im a m o  in  d a  so  ra z lo g i 
s ic e r  b a n a ln i ,  v e n d a r  z a d o s tn i .  T i n a j 
bi b ili re c im o  p re z a s e d e n o s t  d e v e tih  
č la n o v , k i so  v s i a k t iv n i  n o v in a r j i  in 
so  se  z a  č a s tn o  in  b re z p la č n o  fu n k 
c ijo  v  NČR o d lo č ili  n a  p ro s to v o l jn i  
o s n o v i,  k i p a  z a  r e s n o  d e lo  te r ja  p r e 
cej o d re k a n ja . P o  b e s e d a h  G e rič a  p a  
n a j  b i v  t is te m  č a s u , k o  j e  b il a k tiv e n  
č la n , s a m o  p re s o ja n je  o  p o s a m e z n ih  
z a d e v a h  s s t r a n i  NČR p o te k a lo  p ro 
fe s io n a ln o  in  v  sk la d u  s s p re je tim i 
p ra v ili.
In  č e p ra v  s e  zd i, d a  v z p o s ta v i te v  n e 
p r is t r a n s k e , n e o d v is n e  in  p re d v se m  
u č in k o v i te  in s t i tu c i je  z a  n a d z o r  m e 
d ije v  sp lo h  n i m o ž n a , s i j e  z a  ta  cilj 
k lju b  te m u  p o tr e b n o  n e n e h n o  p r iz a 
d e v a ti . S p o š to v a n je  n a č e l  n o v in a r 
sk e  e t ik e  p a  b i b ilo  tu d i  v s e k a k o r  
v e č je , če  b i v s a k  p o s a m e z e n  m ed ij 
sp re je l n e k a  s k u p n a  e t ič n a  m e r ila  in 
n a č e la . P r i trd it i  j e  s ta liš č e m , d a  l a h 
ko  n o v in a r j i  d o se ž e jo  s v o jo  n e o d v i
s n o s t  p r a v  s  sv o jim  p ro fe s io n a ln im  
d e lo m . T a k o  b i tu d i  o rg a n i  k o n tro le  
n j ih o v e g a  d e la  b i l i  p o t r e b n i  v s e  
m a n j in  j im  ta k o  n e  b i b ili n e  rab lji 
in  n e  p o tu h a .  A u d ia tu r  e t  a l te r a  p a rs .

Mediji so ključna točka sloven
ske nove poti v  politiki. To smo 
ugotavljali pred državnozbor

skimi volitvam i lani, to smo ugotavljali 
zadnje leto ob številnih razpravah in 
dvom ili v  čiste nam ene novinarjev. Ne
nazadnje smo pred nekaj časa dober 
m esec skupaj in ten z iv n o  razm išljali 
predvsem  o vlogi medijev. Med predre- 
ferendum sko kam panjo o novem  zako
nu o RTV. Nova zakonodaja na  področ
ju  medijev, ki nas čaka, lahko naš vtis le 
še potrdi. S ituacija je  po svoje še bolj 
usodna: dr. Peter Jam brek, predsednik 
Zbora za republiko in v  nekem  smislu 
prvi intelektualni vojščak nove oblasti, 
verjam e, da je  do "političnega preobra
ta" lani prišlo, ker so, pazite, ljudje ne
hali zaupati medijem. Doslej so jim  zau 
pali, nak ar so podvom ili vanje  in ta 
dvom je  om ogočil zm ago novih sil. 
Jam brekova teza ni le zanim iva, tem več 
je  po svoje protislovna. Če bi držala, po
tem  ljudje tudi danes ne zaupajo novi 
oblasti, ker nim ajo nobenega novega 
razloga, da bi kar naenkrat zaupali me
dijem. Saj se z njenim  nastopom  m edij
ska struktura ni p rav  posebej sprem eni
la in novinarji tudi ne. Kar trdijo  prav  v 
njej. A m orebiti je  prav ta protislovnost 
del problem a in nova m edijska zakono
daja njena nakazana rešitev. Težava n a 
stopi, ko ugotovim o, da nova oblast en
krat bi, drugič spet ne bi zaupala medi
jem . Povsem arbitrarno, kot j i  v  danem  
trenu tku  diši. Ker čeprav je  kom ajda m i
nil referendum  o novem  zakonu o RTV, 
že se m oram o navajati na las podobne 
argum entacijske izmišljije tistih, ki bi 
na vsak način radi ukinili Kosovo kom i
sijo za preprečevanje korupcije. Taktika 
je  očitno podobna in argum enti so zares 
nekredibilni: ker kom isije qua komisije 
nič ne naredijo, se jim  m oram o izogniti. 
Ko bi se novi vladarji te  Churchillove

dom islice res držali povsod in ne bi v  is
tem  dahu ustanavlja li novih! V razviti 
Evropi m enda ni take kom isije (to nas 
spom ni na referendum sko zatrjevanje, 
da tam  ni sveta brez im enovanja parla
m enta). Čakali sm o le, da bi kdo diskre
ditiral številne pozive evropskih in stitu 
cij in njihovo ogorčenost nad ukinitvijo 
Kosove komisije, kot bi se prileglo novi 
oblastniški krilatici "Ne bom o dovolili 
n ikom ur, da bi nam  solil pam et, še po 
sebej ne, če je  iz Evrope”. In držimo j ih  
za besedo, da nove protikorupcijske ko
misije iz tega razloga ne bo, saj že po
skušajo ustanoviti novo!
Spom nim o, da je  bil eden genialn ih  tri
kov za podreditev ja v n e  RTV hiše v od
govornosti: dr. Tone Jerovšek je  iskreno 
priznal, da ni prav nič narobe, če jav n a  
televizija postane v ladna televizija; v la
da je  vendar zanjo odgovorna. In smo

dobili ja v n o  vladno televizijo. Toda v  
aktualn i debati p ro ti nesrečni Kosovi 
komisiji nekdo že stavi na našo pozabo: 
dr. Gregor V irant je  v  oddaji Trenja pred 
meseci hitel dokazovati n jeno odveč
nost, ker da obstajajo druge institucije 
in organi, ki m orajo preprečevati in se 
boriti proti korupciji v  državi, od polici
je , tožilstva pa tja do, pomislite, m edi
jev . Ali kot je  decidirano zatrdil V irant: 
predvsem mediji. Kot da bi se zavedal in 
priznaval, da v sferi ja v n ih  uslužbencev 
in predlagane parlam entarne komisije 
za boj proti korupciji pač ni varno  go
voriti o kakšnem  posebnem  nadzoru, saj 
bi politika očitno nadzirala sam o sebe. 
Zam islim o si torej, da se dr. Jerovšek in 
dr. V irant zadovoljna dobita na kavi. 
Prvi -  in to je  očitno neizrečeno splošno 
stališče -  trdi, da v lada m ora obvlado
vati in nadzirati ja v n i (najpomembnejši) 
medij, RTV hišo, ker je  tako prav  in ker 
je  zanjo odgovorna. Toda drugi bi po 
tem  dodal, da so mediji najpom em bnej
ši nadzorni organ. Za prim er bi navedel 
korupcijo: če kdo, še zlasti mediji pris
pevajo k njeni kontroli. Če pustim o ob 
strani resnost takšne trditve, potem  bi se 
morala Jerovšek in V irant strinjati: v la 
da nadzira ja v n o  RTV hišo, na jpo
m em bnejši medij v državi. In mediji 
nadzirajo korupcijo. Torej v lada nadzira 
svojo lastno potencialno  korupcijo, ker

nadzira sam o sebe. Vprašajm o se, kaj je  
potem  sploh ostalo od nadzorne funkci
je  m edija. Če bi si nekdo v vladi nag ra 
bil denarja in bi o tem  pač m orala poro
čati RTV hiša, potem  bi m inister imel 
vse pod nadzorom  in bi svoje ravnanje 
lahko povrhu ocenil še za odgovorno 
početje. Sladka kava, ni kaj!
Že res, da RTV hiša ni edini medij, a je  

veijetno  najpom em bnejši. Toda, kako 
daleč gre ta logika m edijske neodvisno
sti? In kdo so lastniki drugih  medijev? 
M ar oblast pospešeno ne nastavlja svo
jih  ljudi v gospodarstvo, m enda zgolj 
zato, da se bo potem  lahko um aknila? 
Odgovor bi m oral biti ja sen : mediji niso 
dovolj dober nadzorni organ za korup
cijo. Če bi jih  za kaj takšnega sploh 
smeli šteti. A z novim i oblastniki je  tudi 
to m ogoče: medijski nadzor korupcije 
po svoji meri.

Težava nastopi, ko ugotovimo, da nova oblast 
enkrat bi, drugič spet ne bi zaupala medijem.
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ro et contran

favna ali državna RTV?
M arko Krulc

M esec ali dva p red  referendum sko kampanjo je ministrski 
predsednik  Janez Janša izjavil, da ne vidi nobene razlike m ed 
javno RTV in državno RTV Po tesnem  izidu v prid pred lagate
ljem zakona na referendumu, ki je prej relativno kot absolutno 
potrjen, je tako vlada končno dosegla pretvorbo iz javnega v 
državni RTV Do sedaj smo imeli javi RTV servis, ki m orda ni bil 
odličen na prvi pogled, je pa  bil vsaj funkcionalen.

Poglejm o za trenutek  v zakulisje 
m ehkega despotizm a, ki bo začel 
veljati po arbitraži glasovalnega 

stro ja. Po starem  zakonu  je  Svet RTV 
sestavljalo  25 članov: 5 predstavnikov 
DZ, 2 p redstavnika m anjšin, 3 predstav
niki zaposlenih na RTV in 15 predstav
nikov organizacij civilne družbe. Po n o 
vem  zakonu  pa se v ladno  angažiranje  
svojih  p redstavnikov nekoliko poveča. 
Politično tak tiran je  Program skem u sve
tu  (29 članov) bo dobilo nove razsežno
sti. V ladna večina bo in terven irala  16 
predstavnikov, DZ še 5, kar pom eni, da 
bo politično težo, v  prej jav n em  RTV 
servisu, sedaj sestavljalo  21 “kom pati
b iln ih” veljakov. Politični vrh nepresta
no razglaša, kako je  potrebno vpeljati 
radikalne gospodarske reform e, kot je  
npr. en o tna  davčna stopnja, s čim er 
bom o postali bolj konkurenčna država,

po drugi strani pa vpeljuje RTV zakon, 
kakršnega poznajo sam o še v Belorusiji, 
M oldaviji in Ukrajini. Se v račam o v ob
dobje partije in novinarske nesvobode? 
Javn i RTV servis je  do sedaj deloval do 
kaj p luralno . Njegova funkcija je  bila 
zadostitev  želja vseh segm entov družbe. 
O bravnaval je  vse vidike družbenega 
življenja, od kulture, religije, zabave, 
hum orja , športa, političnih tem, o tro š
kega program a in nenazadn je predvaja
nja film ov. Kako bo program  zadostil 
potrebe civilne družbe z novim  zako
nom , lahko sam o ugibam o.
Bo program  kaj boljši, če bom o vsak 
dan  na začetku D nevnika skozi m ale 
ekrane sprem ljali pom pozne dogodivš
čine Ja neza  Janše? Ali pa bo program  
kaj boljši s povečanjem  repertoarja ver
skih vsebin? No, zagotovo ne bo boljši 
zaradi povečanja reklam nih vsadkov. 
Od sedm e ure zjutraj pa do dvanajste

ure zvečer je  sedaj na nacionalk i za 
približno eno uro reklam nega bloka. Če 
bo vladajoča nom enklatu ra uvedla tre t
j i  parlam entarn i program , “izboljšala” 
kvaliteto  program a in znižala RTV pris
pevek, kot je  obljubila, ne vem , od kod 
bo jem ala  denar za realizacijo tovrstne
ga entuziazm a. N ajboljše bi bilo, da bi 
uvedla še četrti program , ki bi bil nam e
njen sam o reklam ni m anipulaciji, če
prav  bi bilo lažje zvišati ceno oglaševa
nja in zm anjšati m inutažo reklam iranja. 
Pisec zakona Branko Grims (SDS) in 
njegovi som išljeniki se na določene 
sporne točke zakona niso pustili zm esti, 
tako da so se na opozorila dom ačih in 
tu jih  strokovnjakov nonša lan tno  po tu h 
nili v  ignoranco. G eneralnega sekretarja 
M ednarodne zveze nov inarjev  A idana 
VVhitea, direktorja p ravnega oddelka 
Evropskega združenja jav n ih  radiotele

vizij VVernerja Rum phorsta in predsed
nika odbora za m edije pri Svetu Evrope 
Karola Jakubovvicza je  doletela diskredi- 
tacija pri kom entiran ju  slabega in nede
m okratičnega zakona vladajoče garn i
ture. Javno  odrekanje kredibilnosti tujih  
strokovnjakov je  letelo tudi iz ku ltu rne
ga m inistrstva, češ da delam o že preveč 
hrupa iz “od ličnega” zakona in da ne 
potrebujem o pam etn ičen ja  tujcev, ki 
bojda sploh ne poznajo slovenskih raz
mer.
V ladna koalicija je  neprestano govoriči
la, da gre pri tem  referendum u za zau p 
nico ali nezaupnico v ladni politiki. Na 
referendum sko nedeljo je  tako 30%  vo
lilnega telesa izražalo podporo v ladni 
politiki, ali obratno , zaupan je v opozici
jo  in njenim  obstruiranjem . Tesen refe
rendum ski izid je  za dva tisoč glasov 
prehitela vladna barka. So bili odločilni 
tisti glasovi, ki j ih  je  podala pobožna

populacija, ko je  odhajala  od svete m a
še, kjer je  dobila navodila za glasova
nje? M ariborski šk o f Franc Kram berger 
in njegov nam estn ik  A nton Stres sta  za 
tiskovni u rad  odposlala poročilo, v k a 
terem  sta podprla G rim sov zakon. Ni 
težko sklepati, da so dušni pastirji sredi 
pridige vehem entno nam enili kakšno 
dobro besedo o tovrstnem  zakonu. 
Problem, ki ga vidim  pri volilnih upra
vičencih, se nanaša na nezan im anje to 
vrstne problem atike in pavšalen odnos 
do razum evanja zakona. V ladna dem a
gogija se je  zasidrala v  skoraj vsakem  
povprečnem  posam ezniku. Nižji RTV 
prispevek, m anj reklam  in boljši pro
gram  že na prvi pogled opisujejo logič
no protislovje, v endar kaj m orem o, če se 
sliši tako pravljično, da si tega zelo že
limo. Vsak povprečnež si je  ob teh ob 
ljubah ustvaril svojo percepcijo pogleda 
na zakon in ga tako ne zanim a, da 
bom o dobili nacionalko, ki bo koketira
la s tistim i strankarskim i barvam i, v  ka
tere bodo odeti njihovi nadrejeni. Veste, 
v lada im a nam en pridobiti še drugi 
m andat in televizija je  odličen medij za 
prikazovanje superiornosti v ladne poli
tike. Če bo posegala še po sub lim inaln ih  
sporočilih, torej sporočilih, ki na g ledal
ca vplivajo nezavedno s prikazovanjem  
skritih elem entov, bo kom plem entarnost 
dosegla h ipnozno raven.
Omeniti je  potrebno , d a j e  sedan ja  opo
zicijska LDS še v času  svoje v ladav ine  
potihom a im ela v  vajetih  časnik Delo. 
Očitno je  bilo, da so nekateri nov inarji 
opisovali hvalospeve liberalnosti LDS- 
a. Predsednik SD Borut P ahor je  v n e 
kem odprtem  pism u Tonetu Ropu izra
zil n ev tra lnost referendum skega v p ra 
šanja, ker je  podvom il o sm iselnosti re
ferendum skega od ločan ja  in ga hkrati 
opozoril, naj se spom ni, kakšen velik 
vpliv  je  imel LDS na  m edije ves čas 
tranzicije. Nič nenavadnega, opozicija 
se še vedno  išče v  lab irin tu , k jer liže 
povolilne rane  in s pom očjo rivalstva 
b ran i svoj "strankarsk i ugled”. Kjer si 
v lad a jo č i v rh  u s tv a rja  m o n o p o ln o  
ozračje, se opozicija obnaša na k lavrn 
način , nam esto  da bi delovala usk la je
no in koord in irano  v  boju  nasp ro to v a
nja, vedno  znova in znova o dobravajo 
či v ladni politiki.

Bo program kaj boljši, če bomo vsak dan na začet
ku Dnevnika skozi male ekrane spremljali pompoz
ne dogodivščine Janeza Janše? Ali pa bo program 
kaj boljši s povečanjem repertoarja verskih vsebin?
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ro et contra

Vox populi, vox del
(misterij demonske zapovedi)

Ja n u š Rasiewicz

Tbsen, za vlado pozitiven izid referenduma, je vendarle dokaz na
stajanja novih, po vsebini drugačnih pogledov na vodenje države.

Sporočilo novi opoziciji je  jasno , 
kajti tako restriktiven korak, kot je  
institu t referendum a, m ora temelji

ti na dovolj trdni podlagi; zgolj izguba 
privilegijev ne zadošča, še posebej, če so 
le-ti preveč očitni, oziroma politično za
stavljeni. Pri glavnem  državnem  mediju 
je  za takšna stanja šlo, zato je  bil sprejem 
novega zakona nujen in s e je  tudi zgodil. 
Še bolj pa je  pom em bno, da je  zakon o 
radioteleviziji prestal preizkušnjo, s kate
ro se v  naši ustavni ureditvi tehtajo le 
skrajna nasprotovanja zakonodajalcu.
Vsi neuspeli poskusi zavrnitve novega 
zakona o radioteleviziji zgovorno potrju
jejo , da s sam im  zakonom  ni nič narobe, 
am pak je  narobe nekaj drugega oz. nek
je  drugje. Da so se politične strasti, poro
jen e  po zadnjih državnozborskih voli
tvah  ozirom a po prevzem u oblasti libera
lizmu nasprotnega bloka, razvnele do 
skrajnosti, je  več kot očitno. Napadi nove 
opozicije, ki se pravzaprav v  svoji novi 
vlogi niti ne znajde, so milo rečeno bese
dičenje. Parlam entarne razprave, kolikor 
smo j ih  spremljali, so nam  vsaj do sedaj 
pokazale, da je  besednjak najbolj izsto
pajočih predstavnikov LDS in SD izjem
no ozek, vsebinsko pa se izgublja v  sa
m oljubju, sam ovšečnosti in napuhu. Kot 
prim er naj navedem  tandem  Majda Širca 
in Aleš Gulič, ki sta to prepričljivo doka
zala, saj sta na svoji turneji po lokalnih 
TV študijih celotne Slovenije ubrano pela 
isto pesem o podržavljanju televizije, 
vendar uspešnice le nista ustvarila. Gos
pod Gulič s e je  po referendum skem  pora
zu podal v  nov jan ičarsk i boj proti slo
venskim  vernikom  z novim predlogom 
zakona o verskih skupnostih, ki je , m i
mogrede, s podporo zdravega razum a, že 
padel v parlam entarni proceduri. Njego
va poslanska kolegica Majda Širca se ob 
pom oči zagrenjene in čem erne Darje 
Lavtižar Bebler bojuje z lastnim i travm a
mi spoznanja preobrazbe LDS (Die Ver- 
w andlung a la Franz Kafka), z vsemi 
možnimi epiteton ornansi retorike nove
ga predsednika stranke, ki jo  še dodatno 
odlikuje zelo radikalen ukrep, to je  dra
stično zm anjšanje števila podpredsed- 
ni(c)kov.
Kaj je  torej tako bogokletnega v novem 
zakonu o radioteleviziji, da je  predvsem 
opozicijsko LDS nagnalo v neizprosen 
boj, uspela pa je  pritegniti le še SD in ne
kaj m arginalcev. V LDS vidijo problem 
predvsem v im enovanju vodstva, to je  
program skega sveta RTV, prav tako v 
vlogi nadzornega sveta in v generalnem  
direktorju, ki bo poslej imel pooblastila, 
ki mu na takšni funkciji gredo. Ob tem 
pa jih  očitno najbolj m oti dejstvo, da po 
litičnih karier na RTV ne bo več, kajti 
kdor je  delal kariero v  politiki, ne more

le-te nadaljevati v  organih tega zavoda. 
K arantena je  po določbi 17. člena nove
ga zakona pet let. Na ta način je  pretrga
na neposredna povezava med politiko in 
vodenjem  državne televizije, kar pom eni 
bistveno zm anjšan politični vpliv. Voli
tve v program ski svet RTV so vsake štiri 
leta, s tem  da se od tistih  16 članov, ki 
j ih  im enuje DZ ob prvem  im enovanju, 
osem od njih im enuje za dve leti. Katerih 
osem bo to, se določi z žrebom, kar po
meni, da se nato vsaki dve leti menja po
lovica članstva, ki ga im enuje DZ, kar še 
dodatno prem eša politične karte in do
dobra utrdi medij v  okvire neodvisnosti. 
T u je  torej bistvena poanta novega zako
na, saj državna radiotelevizija ne sme 
dopuščati nobene m ožnosti, da bi se na 
kateri koli način okrepil ali celo uzurpi
ral vpliv ene ali druge politične opcije. 
Ta m ožnost teoretično sicer obstaja na 
kom ercialnih medijih, ki pa se tega že 
zaradi higienskih razlogov izogibajo, saj 
je  njihov interes v čim širši populaciji 
poslušalcev oz. gledalcev. Ravno zato je  
bila RTV Slovenija organizirana tako, da 
je  železna zavesa ostala dovolj trdna in 
neprebojna tudi po letu 1991 in se je  tak 
šna obdržala še z zakonom  iz leta 1994. 
Bistvene poteze novega zakona so tudi v 
sami organizaciji RTV. Izjemno veliko 
število honorarnih  sodelavcev -  novi
narjev je  bilo prisiljeno delati "po naro

čilu”, da so pač imeli delo in so sploh 
preživeli. T u je  šlo za poseg v suverenost 
novinarskega dela, kar je  sicer nekaterim  
godilo, saj je  bilo potrebno le pravilno 
izpolniti naročilo in h o n o ra rje  bil zago
tovljen. Verjetno je  to po nekem času, ko 
pride v navado, dokaj ugodno, zakrni in 
izgine pa ustvarjalni duh. A ob tem iz
gubljam o vsi: novinarji, ki ne vidijo sm i
sla kazati svojih sposobnosti na eni stra
ni in poslušalci oz. gledalci, ki dobivajo 
cenzurno dirigirana obvestila na drugi 
strani. Nastane začaran krog, ko vesti 
prihajajo preko filtra po utečenem  vzor
cu, kom entarji pa retorično spom injajo 
na nek čas, ki je  v Evropi nesprejemljiv. 
Zavest, da so najbolj zvesti gledalci tele
vizije ravno starejša populacija, je  vodi
la predlagatelje referendum a v  ta  korak, 
saj je  splošno znano  dejstvo, da so to 
najbolj zvesta publika na voliščih. Torej

je  politični m om ent dokazljiv tudi v  tem 
segm entu, saj je  osvojeni medij štirinajst 
let obvladoval slovensko tranzicijo prav 
po načelu kdor ni naš, je  proti nam . Od
slej bo to bistveno drugače, saj bo velja
lo, da kdor misli drugače, ima za to raz
log, ki mu je  vredno prisluhniti, zato mu 
je  potrebno omogočiti, da ga pove in 
obrazloži. Že po tej analogiji je  logično, 
da bo pluralizacija političnega prostora 
neprim erno bolj odprta, kar bo velik do
prinos k sami kulturi političnega obnaša
nja.
Pom em bno je  om eniti še reden tretji, 
tako im enovani parlam entarni program, 
ki bo zagotavljal prenose sej državnega 
zbora, državnega sveta in delovnih teles. 
To bo bistven dodatek k objektivnem u 
obveščanju celotnega medija. Prenosi 
izrednih sej DZ, ki smo jih  gledali doslej, 
so bili zgolj spodbujevalci negativnega 
odnosa do dela parlam enta in s tem  do 
celotnega zakonodajnega telesa. Če se 
zavedam o, da delo poslancev tem elji na 
našem  zaupanju, m andatu, imamo abso
lutno pravico pregleda nad njihovim  po
četjem, ki je  om ogočen z neposrednim  
prenosom . Gre preprosto za prom ptno 
obveščanje in sprem ljanje. Države EU to 
počno že zelo dolgo in celo Hrvaška, ki 
šele začenja z razgovori o pristopu, ima 
ta program  že lepo število let.
Potrditev članov program skega sveta v

državnem  zboru, ki bodo svojo funkcijo 
opravljali naslednji dve oz. štiri leta, je  
bil verjetno najpom em bnejši korak k de
politizaciji medijskega prostora. Slovenci 
z novim  zakonom  o radioteleviziji stopa
mo v nek nov čas, ko bomo postopno 
porezali korenine bivšega režima in se 
oddaljili od napajalnika zapovedane de
mokracije. Če upoštevam o dejstvo, da je  
preteklo od osam osvojitve že štirinajst 
let, je  bila trdnost in zakoreninjenost 
bivšega režima resnično fatalna, saj smo 
šele po letu in pol članstva v EU uspeli 
dojeti, doum eti in sprejeti m inim um  de
m okratičnih vrednot. Ob upoštevanju 
dejstva, da bomo v prvi polovici leta 
2008 predsedovali tej veliki skupini de
m okratičnih držav, je  osvoboditev iz po 
litične odvisnosti medijskega prostora 
velik napredek. Sicer pa, ljudstvo je  od
ločilo in prav je  tako.

Slovenci z novim Zakonom o radioteleviziji stopamo v 
nek nov čas, ko bomo postopno porezali korenine biv
šega režima in se oddaljili od napajalnika zapovedane 
demokracije.
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Resnica kot mesto izrekanja, 
ali: Zakaj misliti politično?
Dr. V esna V. G odina

Meni misliti politično ni bilo nikoli tuje. Prej nasprotno. Zaradi očetovega dela je bilo to 
del našega  vsakdana. Politiko smo mislili redno, vsakodnevno. Vsaj pri kosilu ali večer-

v

ji. C e ne pogosteje. Tb aktivnost pogosto ni potekala prav mirno. Miroljubno. Predvsem  
m ed mano in očetom  so nastopala resna ideološka trenja. Kar je šlo očetu vsaj na živ-

v

ce. Želel si je imeti politično aktivne otroke. Seveda v pravo smer. In na pravi platformi.

sodelovalo več ljudi kot danes. In sodelo
vali so trajno . Brez predala. Ne pa le tu in 
tam . Ko so kakšne volitve. Ali referen
dum . To je  bilo tudi tisto, kar je  nav d u 
ševalo tujce, predvsem  leve in telektualce 
v zvezi s sam oupravljanjem .
Iz povedanega ja sn o  sledi, da dem okraci
je  torej n ikakor ne m orem o vezati na ide
jo  o v ladavini ljudstva. Vse dem okracije 
doslej -  od grških do sodobnih  kap itali
stičn ih  - so sistem  v ladavine m anjšine. 
Bogate m anjšine. Tiste m anjšine, ki ima 
lastn ino . Lastnino nad produkcijskim i 
sredstvi in kapitalom . Ostali -  tisti brez 
lastn ine  in tisti, ki delajo -  pa v odloča
nju ne sodelujejo. Sploh ne. Kot sužnji. 
Ali ne trajno . Kot v sodobnih m eščanskih 
dem okracijah . Kjer tako  im en o v an o  
ljudstvo svojo pravico odločanja v proce
su volitev  prenese na izbrance. Ki nato 
tvorijo  politično elito. Ki odloča. Seveda 
pravilom a v svojo korist. In v  korist v la 
dajočih. Za ilustracijo  povedanega ni tre
ba daleč. Dovolj je  pogledati naš parla
ment.
Seveda tem  izbrancem , ki tra tijo  družbe
ni den ar za to, da z igranjem  igrice de
m okracije udejanjajo  lastne interese in

privilegije nihče iz baze nič ne more. 
Vsaj ne do naslednjih  volitev. Kar pa iz
brancu nujno ne škodi. Ker si je  v prejš
njem obdobju v ladan ja  že nabral toliko, 
da se lahko m irno um akne. Vsaj iz poli
tike. Seveda ne iz elite oblasti. Tudi za to 
ni treba po prim ere daleč. Tudi za to s e je  
dovolj ozreti po slovenski politični in 
ekonom ski eliti.
Z dem okracijo  sm o torej pri nas, kjer 
sm o imeli prej sam ouprav ljan je , če g le
dam o participacijo  ljudstva v procesih 
od ločanja, vsekakor izgubili. Ne pa  p ri
dobili. To je  dejstvo. Kar pa seveda ne 
pom eni, da z uvedbo dem okracije nism o 
pridobili nič. Če smo izgubili m ožnost 
tra jnega  sodelovanja ljudstva v  procesih 
od ločan ja  -  m ožnost, ki jo  tisti, ki so jo  
v  preteklosti že izkusili, spet bolj in bolj 
hočejo nazaj (hura!) - ,  sm o pridobili ne
kaj drugega: nam reč m ožnost nekrim i- 
naliz iranega izrekanja različnih  resnic. 
Te m ožnosti socializem  ni poznal. In če
prav  je  v  zadn jih  letih socializm a ta 
m ožnost že začela obsta ja ti, načelom a ni 
bila dom ača socializm u. V socializm u so 
se lahko izrekale sam o resnice iz enega 
m esta: iz m esta v ladajoče elite, iz m esta

Seveda tem izbrancem, ki tratijo družbeni denar za 
to, da z igranjem igrice demokracije udejanjajo last
ne interese in privilegije nihče iz baze nič ne more.
Drugi so m olčali. Previdno m olčali. Saj z 

oblastjo  ni varno  češenj zobati. Še pose
bej, če se z njo ne  strinjaš. Še posebej, če 
nisi za.
A je  reč p rav  nasprotna. Vsaj v  dem okra
ciji. V dem okraciji je  treba govoriti rav
no tak ra t in tedaj, če se z oblastjo  ne stri
njaš. In to zato, ker skozi to dem okracija 
šele obstaja . Skozi to dem okracija šele ži
vi. To ljudje pravilom a spregledajo. Tega 
ne uvidijo. V erjetno zaradi floskule, d a je

tisti, kjer več ljudstva sodeluje v  v lada
nju, potem  sm o imeli dem okracijo v  so
cializm u. Ne zdaj. Ker sm o v  socializm u 
imeli sam oupravljanje. In v sam ouprav
ljanju so v odločanju  sodelovali vsi de
lavci. Ki so se na prim er pač odločili, da 
bo denar šel za plače, ne pa za novo teh 
nologijo. Kar je  bil eden od argum entov 
o neracionalnosti upravljan ja  družbene 
lastn ine s strani delavcev. V sekakor je  v 
sam oupravljanje  v  procesih odločanja

V m eni je  to rodilo odpor. Od zm e
raj me je  bilo nekako težko sp ra
viti v  predalčke. In v  prave p la t

forme. Tudi, če sem to iskreno poskušala, 
me je  moj nem irni duh vedno spravil na 
stranpoti. V edno sem nekaj iskala. Nekaj 
prem išljala. Nekaj dokazovala. Te po tre
be po preverjanju, ki sploh ni bila pove
zan a  z neverovan jem  in odso tnostjo  
naivnosti -  verovala sem v  najrazličnej
še naivnosti in zato  tudi p lačala ustrezno 
ceno - ,  n isem  čisto zares m ogla nikoli 
zatreti. A zdelo se je , da bo, ko se bom 
ukvarjala  z akadem sko znanostjo , ustrez
no preusm erjena. Namreč na  znanstveno  
delo. Še posebej, ker je  bil odnos med 
znanstvenik i -  tudi moj -  do ukvarjanja  
s politiko odklonilen. Znanstveniki pra
vilom a m islijo politiko na hodnikih. Ali 
na  dom ačem  kavču. Kaj več pa ne. Se ne 
spodobi. Česar sem se sam a držala. Do
kler mi moj radovedni duh ni pokazal, da 
je  to  v  resnici um islek. Laž. Če ne zaradi 
drugega, vsaj zato, ker je  moj praktično 
dejavni aspekt kazal znake dušitve. In 
um iranja . Sem nam reč človek, ki rad 
dela. U stvarja. Prem ika. Izdeluje. Obdelu
je . In podobne reči.
Lahko bi rekli, da mi je  bil zgodovinski 
trenu tek  naklonjen . Okoli nas se je  zače
la dogajati dem okracija. U kinjanje socia
lizm a. Uvedba kapitalizm a. In vse, kar je  
bilo povezano s temi procesi. Nekaterim  
-  predvsem  dem okratom  - s e je  zdelo, da 
je  zdaj zgodovinski cilj dosežen. Da zdaj 
ni treba več biti kritičen. Da j e  zdaj treba 
le že biti lojalen. In si razdeliti plen.

dem okracija v ladav ina ljudstva. In potem  
pač razm išljajo v  to smer. Ali ljudstvo 
v lada. Ali ne vlada. Kolikšen del ljudstva 
vlada. In kolikšen del ne. To pa je , g leda
no zgodovinsko in pragm atično, docela 
neustrezen  kriterij za defin iranje dem o
kracije. Vsaj naše. Ker če bi bila dem o
kracija povezana s tem , da v lada ljuds
tvo, ali pa bi bil bolj dem okratičen režim
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kultura vs politika

Harold P in ter - nobelovec
v boju za resnico in boljši svet

vladajoče ideologije. Resnice, izrekane iz 
kakšnih drugih mest, so bile večino časa 
p reg an jan e  in k rim in a liz iran e . Ko v 
osem desetih  to niso bile več, pa so bile v 
resnici uvedba po litične logike, k i je  v p e
ljala kap ita lizem : logike p lu ralizacije  
m est nekrim inaliz iranega izrekanja raz
ličnih resnic.
Ta uvedba j e  zgodovinsko go tovo  pom e
n ila o lajšanje . Zdaj je  bilo m ogoče izre
kati resn ice iz različnih  m est. Te resnice 
so se lahko tiskale. N ihče j ih  ni smel u k i
njati. Ali izrekovalce kaznovati. Uvedba 
dem okracije, ki j e  odprav ila  od ločan je  
ljudstva, j e  torej uvedla p luralizacijo  
m est izrekanja resnice. Kot taka je  po 
sta la  odvisna od tega, ali se resnica izre
ka iz p lu ra liz iu ran ih  m est. Ali ne. D em o
kracija nam reč  obsta ja  le toliko, kolikor 
in če se resnica nekaznovano , nekrim i- 
na liz irano  izreka iz različn ih  m est. Ne 
sam o iz m esta oblasti. In v ladajoče  ideo
logije. A m pak tudi iz m est neoblasti. De- 
p riv ileg iran ih . Z atiran ih . N estrin jajočih  
se.
To je  dojela že slovenska Zveza kom uni
stov. In to pred odcepitvijo. Beri: uvedbo 
kapitalizm a. Število legitim nih m est izre
kanja resnice se je  v  osem desetih večalo. 
Ne sam o M ladina in Nova revija, am pak 
tudi osta la  nestrin jan ja  in kritike so se 
m nožile. To je  bil najbolj tem eljni sestav
ni del procesa, ki nas je  zgodovinsko p ri
peljal v  sedanjo dem okracijo. Ta proces 
se je  nato  v  devetdesetih  nadaljeval. In 
p ričakovati je  bilo, da se bo nadaljeval 
kar naprej. In naprej. A se ni. U niform i- 
zacija m edijev in gospodarstva s strani 
sedanje politične oblasti kaže, da sedanja 
politična oblast ne razum e čisto dobro, 
kaj je  zgodovinsko dem okracija prinesla 
Slovencem . Ali ne razum e. Ali noče razu 
meti. Ali ne m ore razum eti. M orda tudi 
ne zato, ker sam a zase misli, da je  edini

nosilec, edini pravi subjekt dem okracije. 
In dem okratičnega duha. Po tej logiki po
tem dem okracija poteka tako, da so de
m okratični pač vsi, ki to  oblast podp ira
jo . Ki so za. In da so vsi ostali, ki imajo 
pom isleke in ki si celo drznejo biti proti, 
nedem okrati. Totalitarci. Ostanki starih 
sil. In podobno.
Pri tem  gre seveda v izgubo ne sam o vse 
tisto , kar smo Slovenci z dem okracijo 
sploh pridobili. Am pak gre v  izgubo še 
več drugih reči. Najprej to, d a je  oblast, ki 
ponovno uvaja le eno m esto za izrekanje 
resnice, v resnici edini pravi ostanek s ta 
rih sil. Dalje gre v izgubo to, da oblast, ki 
zase meni, da je  u telešenje dem okracije, s 
tem  v  resnici ukinja dem okracijo. In u v a
ja  to talitarizem . Totalitarizem  prav tiste
ga tipa, zoper katerega se sam a verbalno 
tako zavzeto bori. To pa zato, ker skuša 
ukiniti pluralizacijo  m est izrekanja resni
ce. Uvaja ponovno zgolj eno -  seveda 
njeno - m esto izrekanja resnice. Seveda 
gre v izgubo tudi, da v  konkretni zgodo
vinski zastavitvi dem okracije pri nas de
m okracijo v  resnici živim o in delam o ti
sti, ki ne govorim o iz m esta oblasti. Ki 
govorim o iz drugih  mest. In ki tako oh ra 

njam o pri življenju druga, neoblastna 
m esta izrekanja resnic.
Čas bo pokazal, kaj se bo zgodilo. Poka
zal bo, ali bo sedanja ob lastna garn itu ra  
dojela, kaj je  konkretna dem okracija v 
konkretnem  slovenskem  prostoru. In jo  
bo začela celo om ogočati. Ne pa ukinjati. 
Ali pa bo, kot doslej, v  duhu napačne 
percepcije sebe kot utelešenja dem okraci
je  še naprej ukin jala  tisto, kar dem okraci
ja  pri nas je . Če ne prej, se bo to pokaza
lo, ko bo m orala sestopiti iz m esta obla
sti. To bo zgodovinska točka preveijanja, 
koliko je  dojela lekcijo dem okracije. Tudi 
takrat, ko j i  škodi. In koliko resno jo  je  
p ripravljena živeti. Če jo  bo dojela vsaj 
toliko resno, kot so jo  dojele predhodne 
vladajoče garniture , in če jo  bo priprav
ljena živeti vsaj tako resno kot one, po
tem  bo to napredek. Posebej glede na se
danjo prakso, skozi katero skuša ukin iti 
m ožnost p luraln ih  m est izrekanja resnic. 
In s tem  m ožnost mest odpora. Temu se 
bile nam enjene vse kadrovske čistke v 
preteklosti. In tem u bodo nam enjene vse 
kadrovske čistke v  prihodnosti.
Dejstvo, da je  dem okracija zgolj in nič 
drugega kot pluralizacija m est m ožnega 
izrekanja resnice, ima seveda tudi po 
vsem  sociološke dim enzije. Danes, v času 
m enda postm oderne, pač vem o, da ne 
obstaja m eta pozicija. Da ne obstaja m e
sto, iz katerega bi bilo m ogoče uvideti ti
sti pravo, eno in edino objektivno resni
co. Resnica zm eraj nosi v sebi m esto last
nega izrekanja. In ker je  m ožnih mest za 
izrekanje resnic veliko, je  tudi m ožnih re
snic veliko. In ker nobena ni res tista  edi
na prava, je  tisto , kar je  najbolj korektno 
- in tudi družbeno najbolj produktivno 
upoštevanje  te  p luralnosti resnic. To upo
števanje ne vključuje zgolj njihove nekri- 
m inalizacije. A m pak vključuje tudi n jiho
vo prakticiranje.

To dem okracije zahodnega tipa že vedo. 
Ne sam o, da tam  nobenem u oblastniku 
ne pride na pam et, da bi poskušal uk in ja
ti pluralna m esta za izreknje resnic. A m 
pak oblast skuša p luralne resnice pretoči
ti v sistem  v ladanja. S tem  so zahodne 
dem okracije prešle na nov sistem  repro
duciranja družb in oblasti, nam reč na si
stem reprodukcije skozi različno misleče. 
V tem  sm islu se zahodne dem okracije se
veda fundam entalno  ločijo od dem okra
cije pri nas. Ki te  lekcije še ne razum e. Je 
še bi vzela.
Kar pa ni nujno slabo. Kajti vem o, da za
hodne dem okracije s svojim  načinom  re
produkcije družb in oblasti v resnici uva
ja jo  in živijo najbolj to ta lita ren  to ta lita ri
zem, ki sm o ga doslej poznali: v  lastno 
reprodukcijo in tra jan je  nam reč posrkajo 
vse. Tudi drugače misleče. Kar pomeni, 
d a je  m ožnost upora, sprem em b in ukin i
tve v ladajočih  garn itu r zreducirana na 
m inim um . Na tak  m inim um , ki ga s sabo 
niso nosili niti najbolj razvpiti to ta lita riz
mi. Zato so tudi propadli. In zato  to ta li
tarizem  dem okracij zahodnega tipa še 
traja. In traja. Tudi zato  se bojim  dem o
kracije.

Dario Svetej 

V

C e velja Goethejeva misel “Svet 
poganjajo  le tisti, ki se mu zoper
stavljajo", to najbrž še posebej d r

ži za Harolda Pinterja, slovitega angleš
kega dram atika, gledališkega režiserja, 
pesnika, igralca in političnega aktivista. 
Ugledni 75-letn i ustvarjalec svetovnega 
slovesa, katerem u je  bila pred kratkim  
vročena Nobelova nagrada za literaturo, 
nam reč že leta jav n o  nasprotu je zlora
bam  državnega nasilja širom  po svetu. 
Kjer le more, pogum no dviguje glas 
proti m ilitarizm u in vojnem u hujskaš- 
tvu  ter poziva k spoštovanju m ednarod
nih institucij in človekovih pravic. Ne
davno se je  ta  za rakom  oboleli u stvar
ja lec  celo odločil, da bo prenehal s p isa
njem dram skih iger, saj si želi ohraniti 
energijo za reči, ki so mu trenu tno  po 
m em bne: politično delovanje in pomoč 
pri ustvarjanju  boljšega sveta.
Da se avtor devetindvajsetih  gledaliških 
dram , enaindvajsetih  scenarijev in reži
ser sedem indvajsetih  gledaliških pro
dukcij angažira na političnem  področju, 
mora seveda imeti dobre razloge. P inter 
j ih  ima že dolgo. Našel j ih  je  zlasti v  po 
litiki Georgea VV. Busha, prvega moža 
najm očnejše sile na svetu, predsednika, 
ki, kot pravi Pinter, vsako represijo lah 
ko opraviči z bojem proti terorizm u, in 
vsakogar, ki j i  nasprotuje, označi za iz
dajalca dom ovine.
Med številnimi znanim i osebnostmi, ki 
so doslej pogum no izražale svoja stališča 
do ameriške im perialistične politike, slo
vi P inter za zelo ostrega in temeljitega. 
Ko je  denimo sprejemal častni doktorat 
na torinski univerzi, je  v zahvalnem  go
voru močno okrcal ameriškega predsed
nika in “ameriško histerijo, nevednost, 
aroganco, neum nost in bojevitost". Naj
močnejša svetovna nacija svetu učinko
vito vsiljuje vojno, je  ugotavljal takrat in 
ponovil znano Bushevo skovanko “Ne 
bomo dovolili, da bi se najhujša orožja 
na svetu znašla v rokah najslabših vodi
teljev na svetu". “Natanko tako. Poglej se 
v ogledalo, prijatelj. To si ti,” je  dejal in 
opozoril, da ZDA pravkar razvijajo n a 
predno orožje za množično uničevanje, 
ki so ga pripravljene uporabiti, kadarko
li bi se jim  to zdelo potrebno. 
Sprenevedanje in aroganca sta se P in- 
teiju  zmeraj upirali. 0  tem, da imajo 
ZDA več orožja za m nožično uničevanje 
kot ves ostali svet skupaj, ob tem  pa no 
čejo podpisati m ednarodnih  dogovorov 
v zvezi s kem ičnim  in biološkim  orož
jem  ter zavračajo inšpekcije v lastnih 
tovam ih , ni hotel m olčati. "Hipokrizija 
za javn im  razglašanjem  in dejanji ZDA 
je  kakor šala. ZDA vetjam ejo, da je  tri 
tisoč žrtev v New Yorku edino, kar šte
je . Štejejo le am eriške žrtve, druge so 
nerealne, abstrak tne in niso pom em bne. 
Na tisoče žrtev v  A fganistanu se nihče 
ne sklicuje. Na sto tisoče m rtvih iraških 
otrok, ki so umrli med angleškim i in 
am eriškim i sankcijam i, ki s o jih  prikraj
šale za osnovna zdravila, se nihče ne 
sklicuje. Na učinke osirom ašenega u ra

na, ki so ga ZDA uporabile v zalivski 
vojni, se nihče ne sklicuje...,” je  našteval 
in spom nil na dvesto tisoč m rtvih v 
V zhodnem  Timorju, ko so ZDA podpira
le indonezijsko vlado. "Tudi na pol m i
lijona m rtv ih  v  G vatem ali, Čilu, Salva
dorju, N ikaragvi, Urugvaju, A rgentini in 
Haitiju, kjer so ZDA sodelovale, se n ih 
če ne sklicuje. Tudi m ilijoni m rtvih v 
V ietnam u, Laosu in Kambodži so v  ZDA 
in svetu pozabljeni...,” je  znal potrkati 
na  vest sveta.

"Ljudje ne pozabljajo. 
Ne pozabljajo smrti 
svojih tovarišev, mu
čenj, pohabljanj, ne 
pozabljajo krivic, zah- 
ranja m terorizma do
mišljavih sil. Ne le da 
ne pozabljajo, udarijo 
nazaj. ”

Kam lahko pripeljejo napačna presoja
n ja sedanjosti in napačna branja zgodo
vine, je  po P interju  na dlani:
“Ljudje ne pozabljajo. Ne pozabljajo 
sm rti svojih tovarišev, m učenj, pohab
ljanj, ne pozabljajo krivic, zatiran ja  in 
terorizm a dom išljavih sil. Ne le da ne 
pozabljajo, udarijo  nazaj,” je  prepričan 
Pinter, m eneč, da gre pri “terorizm u” le 
za povračilo za vztrajne in sistem atične 
m anifestacije državnega terorizm a ZDA 
na različnih koncih sveta.
Ko je  kot letošnji dobitnik pesniške n a 
grade VVilfred Owen za poezijo v  nedav
nem govoru ob njenem  sprejetju invazi
jo  na  Irak ponovno označil za očitno 
dejanje državnega terorizm a, ki dem on
strira absolutni prezir do konceptov 
m ednarodnega prava, za arb itrarno  vo 
jaško  akcijo, ki jo  je  navdahnila  serija 
laži in zbirka medijskih m anipulacij, ter 
dejanje, ki naj bi konsolidiralo ameriško 
vojsko in ekonom sko kontrolo na  Sred
njem  vzhodu, je  kajpak znova dvignil 
veliko prahu. Omembe tisoče nedolžnih 
žrtev, m učenj, trpljenja, revščine, nego
tovosti in kaosa, ki so ga koalicijske sile 
pod gesli “prinašanja svobode in dem o
kracije" prinesle iraškem u ljudstvu, Bus
hevim  in Blairovim podpornikom  kaj
pak niso bila pogodu.
Toda Harold Pinter, neusm iljeni kritik 
Busha in njegovih, se ni ustrašil. Čemu 
se tudi bi? Navsezadnje že dolgo počne 
nekaj, kar je  v bistvu preprosto -  govo
ri resnico.
Redka in nenavadna lastnost v dan aš
njem  svetu, m ar ne?

Demokracija namreč obstaja le toliko, kolikor in če 
se resnica nekaznovano, nekriminalizirano izreka iz 
različnih mest.
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narava in družba

(Ne) morala civilizacije 
in rekviem naravi
Dr. A nton Ivančič

Ravnati m oraš vselej tako, d a  si obenem  želiš, d a  naj bi isto pravilo, po katerem  se  ravnaš, lahko 
obveljalo kot vsesplošni zakon.

v

Članek s podobno vsebino je  že bil 
enkrat objavljen in to v  jun ijsk i 
številki študentske revije Agronom  

(na Fakulteti za km etijstvo Univerze v  
M ariboru). M noge je  strašno razburil (o 
srčnih  infarktih  sicer ni podatkov), in to 
predvsem  tiste, ki se ukvarjajo s proiz
vodnjo in prodajo pesticidov, m asovno 
živinorejo, poskusi na živalih, tiste, ki 
im ajo m ilijonske subvencije za kmetijsko 
dejavnost ter (kar je  sam o po sebi razum 
ljivo) lovce in ribiče. Že drugi dan po izi
du so vsi izvodi na čuden način izginili. 
Verjetno s e je  nekdo za objavljeno tem a
tiko preveč zanim al in je  želel vsebino 
članka m alo natančneje  proučiti. Za tak
šno pedantno delo pa n ikakor ni bil do
volj en izvod (potrebno jih  je  bilo vsaj šti
risto). Vsekakor pa sem za članek dobil 
zelo veliko pripomb. Večina je  bila nega
tivnih, iz česar sem zaključil, da članek 
verjetno ni bil tako slab.
Tisti, ki so se nad člankom  zgražali, so mi 
očitali, da ne m aram  lovcev, ki tako veli
kodušno in nesebično skrbijo za živali 
(lovci zam e še naprej ostajajo tem en m a
dež človeške družbe, spom nim o se, kdo 
vse so bili "slavni" lovci; mnogi od njih 
so po lovsko tudi končali, kot npr. N. Ce- 
aucescu), prav tako da sem proti živ ino
reji (sem za živalim  prijazno živinorejo in 
sem odločno proti tem u, da bi cel svet 
sprem enili v  pašnike in njive s silažno 
koruzo), da obsojam  kulturo bonsajev, ki 
naj bi bila eden največjih dosežkov rast- 
linogojstva (bonsaj je  vzdrževanje rastlin 
na  robu sm rti, rastlini pustijo "d ihati” le 
toliko, da ne propade), da obsojam  um et
no inducirane abortuse in evtanazijo , ki 
naj bi človeško družbo delali mladim bolj 
hum ano in prijazno (če bi to bilo tako, bi 
bil svet nam enjen le m ladim , zdravim  in 
lepim; sicer pa je  bila ta tem atika le mi
mogrede om enjena). Najbolj pa sem se 
smejal, ko me je  neki bralec obtožil, da 
ljudi delim  na "fižolojede” (ti naj bi bili 
pošteni) in klobasojede, ki naj bi bili ne
pošteni (takšne delitve v članku ni bilo). 
Zaradi prahu, ki sem ga dvignil, m e je  od 
govorni urednik tega časopisa prosil, da 
bi privolil v  ponatis. Dolgo sem se izgo
varjal, ker študentskim  časopisom  zaradi 
n jihovega degeneriranega pogleda na 
svet ne zaupam  preveč. Ker je  bil urednik 
trm ast in ni odnehal, sem na  koncu pri
volil. V prim eru, da bi me zaradi članka 
zaprli, pa mi je  obljubil, da mi bo v zapor 
prinesel izbrana dela Im m anuela Kanta in 
Miguela de U nam una (v originalih seve
da, kajti prevodom  iz rdečega obdobja ne 
zaupam ). Sklenil sem um akniti prvo risbo 
(nad katero so se najbolj zgražali; baje

sem z nem škim i besedam i iz ust čudno 
brkatega kaplarja pregrobo napadel ko
masacije) in neke dele teksta, ki naj bi 
preveč posegali v  tabu teme. Skratka, čla
nek, k i je  pred vam i, je  precej sprem enjen, 
ohranil pa sem melanezijski način p isa
nja.
Namen članka je  odkrito spregovoriti o 
spornih m oralno-etičnih  problem ih, po
vezanih s svetovnim  in predvsem  sloven
skim km etijstvom . Želel bi prebuditi vašo 
m oralno zavest in vsaj m alo prispevati k 
izboljšanju človekovega odnosa do n ara 
ve in posledično tudi do sočloveka. Nisem 
novinar, am pak naravoslovec in fdozof 
te r profesor botanike kultiviranih rastlin, 
genetike in žlahtn jenja  rastlin na Fakul
teti za km etijstvo M aribor. Svoj glavni

raziskovalni tim, laboratorije in eksperi
m entalne površine pa imam na otoku 
Sveti Duh ozirom a po dom ače Espiritu 
Santo (CARFV -  Centre A gronom ique de 
Recherche et de Form ation de V anuatu 
blizu otoške prestolnice Luganville) v Ti
hem oceanu, kjer se zadržujem  v  zimskih 
mesecih, ko v Sloveniji vegetacija miruje 
in so ljudje večinom a slabe volje. Vzgo
je n  sem bil v duhu dokaj stroge krščanske 
morale, katere pa nisem  nikoli zam enjal s 
katero lagodnejšo ali m odernejšo obliko. 
Dosledno zavračam  vse, kar je  povezano 
z uničevanjem  narave (od avtom obilizm a 
do kem iziranega kmetijstva). To, kar bom 
napisal, so moja razm išljanja. Če sem 
koga užalil, se mu vnaprej opravičujem . 
Pojma "etika” in "m orala" se pogosto pre
pletata . M orala (lat. m oralis) pom eni 
nravnost. Pri tem običajno mislimo na 
norme, povezane z nravnim i dolžnostm i 
(do narave, (so)človeka, družine in druž
be). Moralen človek je  nraven, časten in 
pošten. Etika je  nauk o nravnosti. Defini
ra se lahko tudi kot znanost o morali. Biti 
etičen (iz gr. ethikos in ethos = nrav, obi
čaj ) pom eni biti nraven, nravstven.
Če bi se spopadel s problem om , navede
nim  v  naslovu, s krščanskega vidika, bi 
m arsikdo rekel, da sem preveč pobožen 
(kar sploh ne drži) in da vsiljujem  svoje 
prepričanje. Zaradi tega sem se odločil za 
malo drugačen pristop. Za eno od izho

dišč sem si izbral etiko enega nesporno 
največjih  filozofov: Im m anuela Kanta 
(1724-1804). Od nekdaj sem ga občudo
val. Vse življenje je  preživel v  Konigsber- 
gu (v takratn i vzhodni Prusiji). Bil je  sla
botnega zdravja, toda kljub tem u je  doča
kal osem deset let. Bil je  znan kot zelo n a 
tančen in vesten človek. Takšna je  tudi 
njegova filozofija: na tančna in prem išlje
no dodelana do vseh detajlov. Imel je  od 
lično vzgojo in izobrazbo, filozofska dela 
pa je  začel pisati razm erom a zelo pozno, 
ko je  bil življenjsko zelo izkušen. Med 
njegova najpom em bnejša dela spadajo: 
A llgem eine N aturgeschichte und Theorie 
des Flimmels, Kritik der reinen V ernunft, 
Prolegom ena zu einer jed en  kiinftigen 
M ethaphysik, die als VVissenschaft wird

auftreten  konnen, G rundlegung zur Met- 
haphysik der Sitten, Kritik der praktisc- 
hen V ernunft, Kritik der Urteilskraft in 
Die M ethaphysik der Sitten.
Iz Kantovih del je  razvidno, da je  bil od
ličen poznavalec celotne znanosti tistega 
časa. Ker je  tem a mojega članka poveza
na z etiko, bi za uvod (v prostem  prevo
du) navedel stavek iz njegove Kritik der 
praktischen V ernunft (Kritika praktičnega 
uma): "Dve stvari navdajata  duha z ved
no novim  in naraščajočim  občudovanjem  
in spoštovanjem , ko o njim a vse pogoste
je  in vse bolj tem eljito razm išljam : zvezd
no nebo nad m enoj in m oralni zakon v 
meni." Omenil bi tudi njegov kategorični 
im perativ, ki predstavlja form alno načelo 
in ki je  temelj Kantove etike (iz G rundle
gung zur M ethaphysik der Sitten -  Teme
lji za m etafiziko nravnosti). Ta kategorič
ni im perativ je  apriorni čisti lik praktič
nega um a in zahteva, da se, nam esto po 
nagonskih im pulsih, ravnam o po m aksi- 
mah, ki veljajo za vsa um na bitja: "Rav
nati m oraš vselej tako, da si obenem  že
liš, da naj bi isto pravilo, po katerem  se 
ravnaš, lahko obveljalo kot vsesplošni za 
kon."
Kantova etika je  avtonom na, ne hetero- 
nom na. To pom eni, da so etični zakoni 
določeni z m oralno zavestjo kot tako in 
ne z neko avtorite to  od zunaj. "Ego” je  na 
ta način glavni zakonodajalec.

M o r a ln o  p r o t i  le g a ln e m u
Človek je  del družbe ozirom a skupnosti in 
od nje je  odvisen. Družba, da bi lahko 
funkcionirala, predpisuje pravila in zako
ne. Ti zakoni pa niso nekaj sta lnega kot 
npr. naravni zakoni. Večina se j ih  sprem i
nja v  skladu z zahtevam i časa, ali bolj 
konkretno povedano -  z zahtevam i dolo
čenih (priviligiranih) posam eznikov ali 
skupin. Če uporabim o enostaven socio- 
loško-filozofski besednjak, bi rekli da se 
zakoni sprem injajo v  času in v  prostoru. 
Družba sprem inja celo tiste zakone, ki so 
najbolj tem eljni in so neposredno pove
zani z zaščito ozirom a nedotakljivostjo 
človeškega življenja. Tu sta dva skrajna 
prim era, povezana z (neuspešnim) u rav
navanjem  velikosti človeške populacije: 
um etno induciran abortus in evtanazija. 
Če se vrnem o h Kantu, bi rekli, da je  nje
gov kategorični im perativ zam enjan  z 
ekonom skim i in še kakšnim i drugimi 
(mračnimi) interesi privilegiranih posa
m eznikov ali družbe. Če pa se nek zakon 
sprem inja, pom eni, da izgublja veljavo. 
Ko razm išljam  o m oralno-etičnih  proble
mih, se vedno znova sprašujem , ali so res 
vsa m oralno-etična pravila sprem enljiva. 
Če so, potem  so brez smisla. In vendar 
nekaj m ora biti sta lnega. Ali ni to tem elj
ni m oralni zakon, ki ga im am o vsi "zapi
sanega" v sebi? V sebi imamo sodnika, ki 
mu pravim o m oralna vest in ta sodnik je  
vselej prisoten in zna biti zelo neusm i
ljen. Ne da se podkupiti.
V današnji družbi, za katero je  značilen 
m oralni relativizem  (ki je  neka vrsta m o
ralnega razkroja oz. dekadence), se veliko 
m oralizira oz. govori o m orali. Mediji so 
neverjetno polni m oralnih sodb, ki so jih  
prilagodili dnevnim  potrebam . Pisci in 
kom entatorji v  medijih m nogokrat izre
kajo kategorične m oralne sodbe skoraj 
tako, kot da so nezm otljiva božanstva. 
Večtisočletna m oralna pravila obnašanja 
neredko negirajo kot nesm iselna in zasta
rela. To se še posebej pogosto dogaja v 
študentsk ih  časopisih, ki so v glavnem  
epikurejske narave. Ko jih  včasih prelista
vam , obžalujem  drevesa, ki so jih  poseka
li in predelali v  papir zaradi njih. Š tu
dentski časopisi bi morali odprto in kon
struktivno govoriti o vsem, kar je  nem o
ralno. Avtorji, če so res pravi študentje, bi 
m orali biti neobrem enjeni z zdraham i, ki 
vladajo v  družbi.
Včasih je  bilo to res. Študentje so bili 
skrom ni in so pozno v  noč "glodali" uče
ne knjige. Če so šli v gostilno, so si lahko 
privoščili le "študentski špricar” (ta je  bil 
sestavljen iz 50 °/o navadne in 50 % m i
neralne vode). Danes je  povsem drugače,

Tisti, ki so si v rdeči družbi ustvarili vsaj delno 
priviligirani položaj, so s tem  nadaljevali tudi ta
krat, ko so Stalinovi brki izgubili svojo moč.
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kar sami dobro veste. Še posebej "odska- 
čejo" nekateri visoki študentski funkcio
narji, ki imajo (glede na skope podatke, ki 
včasih pricurljajo v  javnost) plače am e
riških generalov (sicer pa niso vsi visoki 
funkcionarji takšni, saj imajo nekateri 
plače celo nižje od univerzitetn ih  profe
sorjev) in vse beneficije, ki so nam enjene 
resničnim  študentom . Izgleda, da bodo te 
beneficije izkoriščali do upokojitve. Če 
obstajajo takšni "študentje”, potem  ni 
čudno, da se v  njihovih luksuzno oprem 
ljenih revijah zagovarja epikurejstvo v 
najbolj grobi obliki. Razvija se neka čud
na para-študen tska buržuazno-kom uni- 
stična aristokracija, ki živi od svojega 
družbeno privilegiranega in m inim alno 
obdavčenega tu rbo-fevdalnega imperija 
feuerbachoidno-m achiavellističnega tipa. 
Kako naj se ti "študentski" despoti borijo 
za pravice študentov v  stiski? Kako naj 
bo potem  red in disciplina v študentskih 
dom ovih? Kako naj se potem  popravi 
prekom erno visok inbreedeing koeficient 
na akadem skih ustanovah?
Postopom a nastaja  družba, kjer je  vse re
lativno in kjer si m oralne norm e predpi
suje vsak sam . Temeljni življenjski cilj pa 
postaja uživaštvo, ki pa je  (na žalost) 
m ožno le dokler je  človek zdrav in ne 
prestar. Pa tudi lep je  priporočljivo biti. 
Posledice m oralne anarhije so porazne. 
Celo zapravljanje (ali bolje povedano ...) 
sredstev dobrodelne organizacije, kot je  
Rdeči križ, ni več kaznivo dejanje. Škan
dal, povezan s to organizacijo, pomeni 
zam e enega največjih m oralnih padcev v 
slovenski zgodovini. M ene je  zelo priza
del, saj sem za to organizacijo  veliko 
prispeval in tudi druge (predvsem študen
te) spodbujal, da delajo enako. Pom agati 
ljudem v stiski je  končno najplem enitejše 
dejanje, ki ga človek lahko stori. Od raz
kritja tega škandala dajem  prispevke le za

tiste dobrodelne organizacije, za katere 
vem , da delujejo pošteno. Za om enjeno 
organizacijo pa predlagam , da se ukine 
(kar je  vsekakor najboljša rešitev) ali da 
se v njej zaposlijo izključno prostovoljci. 
V Sloveniji je  veliko plem enitih  ljudi 
(predvsem študentov  in upokojencev), ki 
bi z veseljem , poštenostjo  in predanostjo 
delali, za svoje plem enito delo pa ne bi 
zahtevali plačila. Tudi ja z  bi za takšno 
dejavnost z veseljem  nam enil ves svoj 
prosti čas.
Sicer pa vseeno ni tako slabo. Kraja je  še 
vedno kaznivo dejanje. Če nekdo ukrade 
hleb kruha ali steklenico kislega vina, bo 
zagotovo dobil predpisano kazen, ki bo 
dosledno izvedena. Meni je  žal takšnih 
ljudi, saj so to običajno reveži. M orda bi 
morali nositi visoko kvalitetne svilene 
kravate, pa bi ... Glede na to, da je  v  ci
viliziranem  svetu obsojenih sorazm erno 
malo oseb, ki perm anentno  nosijo prej 
om enjene kravate, bi ob uporabi osnov

nih form alno-logičnih pravil lahko zak
ljučili, da je  kravata veije tno  zelo po 
m em ben pokazatelj etične neoporečnosti 
človeka. Sicer pa, ali v današnji družbi 
sploh veljajo kakšna etična pravila? M or
da veljajo le za nekatere. Pri M achiavel
liju je  obstajal vsaj ragione di Stato, v  so

dobni družbi pa tudi ta nim a več svoje 
veljave.
Sodobni ljudje zelo m alo razm išljajo in 
če razm išljajo, razm išljajo površno. To pa 
je  predvsem  zaradi tega, ker je  zelo težko 
najti čas in m ir (predvsem duševni mir), 
k i je  pri razm išljanju nepogrešljiv. Človek 
se vse bolj "u taplja” v  povprečju "mase" 
in izgublja svoj ind iv idualno-konstruk- 
tivni položaj. Um (reason, V em unft) iz
gublja svojo prim arno funkcijo. Na nje
govo m esto prihaja razum  (understan- 
ding, Verstand), toda ne razum  kot celo
ta, tem več v parcialni obliki. T ranscen- 
dentnost je  odrinjena ali celo elim inirana. 
Obstaja le konkretna stvarnost, katero 
dojem am o s parcialnim  razum om , ki smo 
ga "trenirali" v  šolskih klopeh (sociali
stičnega izobraževalnega sistem a, k i je  še 
sedaj v  veliki meri prisoten) in ki so ga še 
dodatno deform irali mediji.
V preteklosti je  človek živel z naravo. Od 
nje se je  učil in zato  jo  je  občudoval ter

spoštoval. Razmišljal je  o njenih skrivno
stih in si ustvarjal številne razlage. To 
razm išljanje je  danes prepuščeno znan s
tvenikom , ti pa se v  glavnem  ukvarjajo le 
s posam eznim i deli in ne z naravo ko ce
loto. N arave skoraj nihče nim a več za 
m ater, ki om ogoča življenje. Postala je

nekaj, kar se neusm iljeno izkorišča. Med 
največje izkoriščevalce (in uničevalce) 
narave vsekakor spada tudi m oderno 
km etijstvo. Za to km etijstvo (z redkimi 
izjemami) pa je  glavni cilj profit, ali če 
uporab im o zn anstveno  izrazoslovje -  
polni žepi. Ravna se po ekonom skih pra
vilih, ta  pa v  veliki meri tem eljijo na člo
veški požrešnosti.

E tik a  in  m o r a la  v  s lo v e n 
s k e m  in  e v r o p s k e m  k m e 
tijs tv u

Glede na veljavno zakonodajo je  večina 
aktivnosti sodobnega km etijstva legalna. 
Po padcu kom unizm a sem pričakoval, da 
bo slovensko km etijstvo izbralo novo in 
bolj pošteno smer. V skladu s svojo vzgo
jo  in prepričanjem  sem pričakoval, da se 
bo pojavilo vsaj nekaj poštenih visokih 
vladn ih  funkcionarjev (predvsem m ini
strov), ki bodo pri uvajanju  nove km etij
ske politike vsaj delno upoštevali splošno 
veljavna načela hum anosti. To so tudi 
načela, zapisana v  Bibliji. Osnovno nače
lo hum anosti (tako so me učili) je  zaščita 
zapostavljenih, slabotnih in nem očnih, 
ne glede na to, ali so to rastline, živali ali 
ljudje.
Tudi v  novi oblasti (kjer je  bilo kar nekaj 
zelo poštenih ljudi) so se začele pojavlja
ti prodane duše in rdeči klientilizem  so 
zam enjali z vulgarnim  kapitalizm om  in 
neo-nepotizm om . Ker je  bil v  času kom u
nizm a odrejen zemljiški m aksim um , je  
novi sistem  sprožil (poleg nekaj pozitiv
nih) številne negativne pojave. Med m o
ralno najbolj sporne spadata brezvestno 
in neusm iljeno uničevanje okolja in t. i. 
"zem ljiško m rh o v in a rs tv o ” (prevzem  
zemlje propadlih, obubožanih in/ali bol
nih, ostarelih  ter um rlih lastnikov). Tisti, 
ki so si v  rdeči družbi ustvarili vsaj delno 
priviligirani položaj, so s tem  nadaljevali 
tudi takrat, ko so Stalinovi brki izgubili 
svojo moč. Pojavila se je  neobvladljiva 
žeja po "imeti čim več”. Lov na zemljo je  
tem eljil na pravilu  "finis sanctificat m e- 
d ia”. Zaradi tega ni čudno, da je  prav pri
šel tudi "čičikovizem ” oz. kot bi rekel Ni
kolaj Vasiljevič Gogolj: m ešetarjenje z 
m rtvim i dušam i. Pristojna m inistrstva in 
zakonodaja -  vse je  šlo (in še vedno gre) 
na roke priviligirancem . In potem  se ni 
treba čuditi, da so m ladi in bogati km et
je  v  večini oproščeni davščin (poleg tega 
pa še dobivajo razna nepovratna sreds
tva), stari in onem ogli pa se pogosto neu 
sm iljeno izžemajo.
Dolga leta, ki sem jih  preživel med revni
mi (vendar poštenim i) ljudm i, so tem elji
to sprem enila moj značaj. Vodilo moje 
m orale je  postalo spoštovanje tistih, ki tr 
pijo in/ali so ponižani in na  dnu družbe
ne lestvice. Ne da bi se zavedal, pa sem 
vse bolj začel prezirati bogate in tiste na 
vrhu družbene lestvice, še posebej tiste 
napihnjene. N ikakor ne m orem mimo 
prepričanja, d a je  obstoječa politika km e
tijskih subvencij nem oralna. Ne bom po
zabil oddaje na televiziji, ki sem  jo  gledal 
na Novi Kaledoniji. Prikazani so bili "po
nižni" francoski km etje s svojim i super 
m odernim i traktorji (prevladoval je  kli
m atizirani John  Deere), ki so zahtevali od 
države dodatne beneficije in prepoved 
uvoza cenejših km etijskih pridelkov iz 
revnejših držav. Kolikor vem , jim  je  d rža
va ugodila. Vse to lahko na  zunaj izgleda

Razvija se  neka čudna para-študentska buržuaz- 
no-kom unistična aristokracija, ki živi od svojega 
družbeno privilegiranega in minimalno obdav
če n e g a  turbo-fevdalnega im perija feuerbac- 
hoidno-m achiavellističnega tipa.

19



narava in družba
lepo in prav. Toda, če pom islim o na tiste 
reveže, ki v  Afriki ali Aziji proizvajajo 
koruzo brez traktorjev  (edino orodje sta 
motika in lopata) in so na vročem  soncu 
n a  polju od ju tra  do večera (večino dela 
opravijo ženske). In ko vse na roko poža- 
njejo in očistijo zrnje (običajno prebirajo 
zrno po zrno in kar je  boljše, gre za p ro
dajo, tisto, kar pa ne velja, uporabijo  za 
lastno prehrano), dobijo pol m anj denar
ja  kot v  Evropi. In z denarjem , ki ga do
bijo, si lahko kupijo četrtino toliko kot z 
istim  denarjem  v  Evropi. Tako jim  ne 
preostane drugega, kot da hodijo raz trga
ni in "glodajo" na pol pečeno in plesnivo 
hrano (kruh je  seveda luksuz). Ošabni 
evropski subvencionirani km etje pa m ir
ne vesti zahtevajo še večje ugodnosti. 
P rodane duše, katerih eksistenca je  neloč
ljivo povezana s sedenjem  in občasnim  
odpiranjem  ust, pa jim  gredo skoraj ved
no v  celoti na roko.
Kje je  solidarnost do tistih, ki trpijo po
m anjkanje? Da si Evropa pomiri vest, ve
likokrat organizira dobrodelne akcije in v 
revnih deželah na veliko razdeljuje pre
hram bene izdelke (katerim je  rok trajnosti 
že potekel ali pa imajo kakšno drugo 
mano, kot je  npr. prevelika količina kan
cerogenih konzervansov), zdravila sum lji
ve kvalitete, ki se na Zahodu ne uporab
ljajo več ali pa še niso preverjena (zelo ra
dodarni so s kontracepcijskim i tabletam i, 
k i j ih  dom ačini, ki ne znajo brati ali pa ne 
razum ejo tujega jezika, neredko uporab
ljajo proti gripi, driski in malariji), in po
nošena ali "sfušana” oblačila. V zadnjem  
času te ljudi osrečujejo tudi s starim i av
tom obili. To vse pa se na veliko in napih
njeno kaže na televiziji in ošabni Evropej
ci, ki s svojimi (od preobilne hrane in 
um etnih pijač zabuhlimi) obrazi to gleda
jo  iz usnjenih foteljev (za malo boljši fo
telj je  baje potrebno "sleči" 2 -4  krave ali 
pa 4 -6  prašičev), si od ganjenosti nad 
svojo velikodušnostjo in velikodušnostjo 
Evrope brišejo solze. Če gledamo na sub
vencije s tega vidika, so brez dvom a ne
m oralne. Bogate bodo napravile še bolj 
bogate, revne pa bodo do kraja "dotolkle", 
saj nesubvencionirani "m otikarji” ne m o
rejo konkurirati subvencioniranim  in su 
per oprem ljenim  km etovalcem  Zahoda. 
Mali kmetje bodo na koncu ostali brez 
zemlje kot v sredini srednjega veka ali po 
stalinistični revoluciji. Njihovo zemljo pa 
bodo prevzeli novi (rumeni, zeleni, modri, 
vijoličasti, rdeči itn.) fevdalci oz. "zemljiš
ki m rhovinarji”. Vse to bo seveda legalno. 
Takšne neo-fevdalne farm e bodo postale 
vzgled in univerzitetni učitelji bodo nanje 
vodili svoje ukaželjne študente.
Ali ni nesmisel, da slovenska v lada z de
narjem  svojih  davkoplačeva lcev  prek 
subvencij velikopoteznega "kem ičnega” 
km etijstva in raznih m oralno vprašljivih 
projektov subvencionira industrijo pesti
cidov, kot je  to npr. M onsanto (največji 
proizvajalec pesticidov na svetu)? Sub
vencionirani slovenski kmetje pokupijo
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ogrom no pesticidov. Sicer pa obstaja tudi 
svetlejša stran. Z denarjem  km etijskih 
subvencij se podpirajo tudi dobrodelne 
ustanove, kot je  to npr. tovarna avtom o
bilov Audi (mislim, da se vsi strinjate, da 
delavci tovarne Audi dobro delajo oz. so 
resnični m ojstri svojega dela). Audi po 
sta ja  statusni simbol subvencioniranih 
kmetov, podobno kot je  Volvo statusni 
simbol zobozdravnikov ali pa BMW sod
nikov. Končno, ali ni tudi "dišavljanje” 
slovenskega podeželja s kavi podobno te 
kočino subvencionirano? Subvencije bi 
m orale biti nam enjene sam o neoporečne
mu km etijstvu in km etom , ki neoporečno 
km etujejo na pošten način v  zelo težkih 
razm erah. Če bi imele subvencije hum ano 
dim enzijo, bi bile nam enjene izključno ti
stim  kmetijskim  proizvajalcem , ki so v  re
snični stiski.

In  k a j n a j b i  b i lo  (n e )  m o 
r a ln o ?
Če km etijstvo in njem u sorodne dejavno
sti analiziram o skozi prizm e Kantovega 
kategoričnega im perativa, deset zapovedi 
iz Biblije in idej francoske revolucije s 
konca 18. stoletja, pridem o do dokaj raz
ličnih zaključkov. V vseh prim erih pa 
bom o prišli do nesporne ugotovitve, d a je  
eden tem eljnih kriterijev m oralnega spo
štovanje in zaščita življenja (mislim, da se 
s tem  vsi strinjate). Zaščita življenja bi 
m orala biti najvišji cilj vsake civilizacije. 
Osebno nisem pristaš nobenega centrizm a 
(kot so to npr. ekocentrizem , fitoeentri- 
zem, an im alni centrizem  ali an tropocen
trizem). Njihove ideje sem veliko in z za
nim anjem  proučeval in prišel do zaključ
ka, da so vsi "centrizm i” (če gledam o lo-

Bogate bodo napravile še bolj bogate, revne pa 
bodo do kraja "dotolkle”, saj nesubvencionirani 
"motikarji" ne morejo konkurirati subvencionira
nim in super opremljenim kmetovalcem Zahoda.

W isd o m  o f  th e  j u n g le  & la  p e n s e  s a u v a g e

Bilo je  ob koncu osem desetih let prejšnjega tisočletja. Komaj sem se malo privadil 
počasnem u življenju in pojočem u jez iku  Sam oancev, sem dobil m nogo bolj pestro 
delovno m esto na G uadalcanalu (Salom onovi otoki) in začel delati v  laboratoriju  za 
fitopatologijo  M inistrstva za km etijstvo, ribištvo in gozdarstvo (MAFF; zaradi te k ra
tice so nas im enovali "m afia”). Tam sem ostal nekaj več kot tri leta in pol. Pretežno 
m elanezijski Salom onovi otoki so bili zaradi svoje naravnosti oz. "divjosti” čudovi
ti in zam e še vedno ostajajo najlepša dežela na svetu. Tudi ljudje so čudoviti. Živo 
se spom injam , da sem prve dni po prihodu zelo m alo spal in večino nočnega časa 
posvetil vojni z Žoharji. Bolj ko sem jih  tolkel, več jih  je  bilo. Že prvega dne mi je  
direktorica raziskovalnega centra ponudila z grm ovjem  zaraščeno parcelo med Dodo 
in A ligator Creekom, da bi si napravil p lantažo  bananovcev in ananasa. Čiščenja 
sem se lotil takoj. Z m ačeto in lopato sem začel sekati in izkopavati bujno rastlinje, 
vm es pa sem si brisal znoj in se otepal kom arjev, ki so takoj zavohali eksotično kri. 
Tisto, kar mi bo vedno ostalo v  spom inu, je  bilo neverjetno veliko kač. Že takoj na 
začetku čiščenja bodočega vrta sem videl eno, ki je  bila sicer zelo m ajhna, saj ni 
imela niti en m eter in se zam e sploh ni zm enila. To je  bilo seveda preveč izzivalno 
in sem jo  m irne vesti pokončal. Vse to je  videl tudi moj m ejaš (preprost kemijski teh 
nik, po rodu iz otočja Florida (po dom ače Nggela Islands), ki se nahaja  med p u ad a l-  
canalom  in M alaito). Mislim, da sem bil pred njim  celo ponosen na to svoje "junaš
tvo". Toda opazil sem, da me je  ta m ejaš nekam  čudno pogledal in očitno je  bilo, da 
se z mojim  dejanjem  ne strinja. Vprašal sem ga, ali m orda ne bi smel tega storiti. 
Najprej ni hotel govoriti, potem  pa mi je  povedal m noge stvari, o katerih še sedaj 
veliko razm išljam , tistega "junaškega" dejanja pa se od takrat sram ujem . Enako se 
sram ujem  pobijanja Žoharjev. Mi sori tum as! Človek, k i je  izgledal kot bi ne znal pi
sati in brati, mi je  dal vedeti, da sem, glede odnosa do živih bitij, navaden divjak (k- 
ljub štiriindvajsetim  letom  sistem atičnega šolanja).
Rekel je , da ljudje, katerim  pripada, ne delajo razlik med živalm i in jih  ne delijo na 
dobre in zle. Zaradi tega jih  nikoli nam ensko ne pobijajo. Podobno kot človek ima 
tudi vsaka žival svoje starše, svoje navade, svoja pota, po katerih  se giblje, svojo 
družino, svoj jezik, svoje veselje, žalost, strah... In kakšna je  bila m oja logika? Ka
kor naj bi bili nekateri ljudje dobri, drugi pa ne, tako naj bi bilo tudi z m ikroorga
nizmi, rastlinam i in živalmi. Takrat sem se prvič resno vprašal, ali je  človek upravi
čen do takšnih  delitev. Kdo od nas ima pravico reči, da je  nek človek slab ali zlo
ben? Toda, ali niso glede na zakone, ki veljajo v človeški družbi, ljudje razdeljeni na 
dobre in zle? Zaradi tega ni nič čudnega, da tudi druga bitja delimo po istih para- 
logičnih principih in da imamo npr. radi metulje in sovražim o kače.
Kača, ki sem jo  om enil, je  bila zadnja, ki sem jo  nam erno pokončal. Sprijaznil sem 
se z njimi in z njimi tudi živel. Kadar je  katera prišla v hišo, sem jo  pač na lep na
čin nagnal ven, m ajhnih pa tako in tako nisem  mogel pregnati in sem si m oral z nji
mi deliti bivališče. V spom inu mi bo za vselej ostala kača na G uadalcanalu, ki sem 
jo  im enoval "Brovvnie”. Bila je  srednje velika ter pretežno rjave barve in občutek sem 
imel, d a je  do m ene prijazna in me ima rada. Vsi v inštitu tu  so vedeli zanjo. Dneve 
je  prespala na veji drevesa tik ob oknu moje spalnice. To je  trajalo  več kot leto dni 
in tega sem se navadil. Ko pa je  nekega dne nisem več videl, sem bil nekako otožen 
in spoznal sem, da sem bil nanjo navezan in d a jo  pogrešam . Upal sem, da se bo po
jav ila  naslednjega dne, toda ni je  bilo. Nikoli več se ni pojavila.
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čeno vsakega posebej) nepopolni in v ve
liki meri izključujejo drug drugega. Zad
nje čase je  zelo popularen anim alni cen- 
trizem. Živali so postavljene v središče. 
To je  hvale vredno, toda tu me m oti ne
doslednost. Ali niso vse živali enako dra
gocena bitja? A nim alni centristi (mnogi 
od njih hodijo v čevljih iz živalskega us
nja) se pogosto na veliko zgražajo nad 
ubojem  enega m edveda, so pa povsem 
tiho, če je  nekdo, k i je  doktoriral iz m uta- 
cijske genetike vinske mušice, pobil nekaj 
sto m ilijonov teh prijaznih žuželk. Vsako 
živo bitje je  neponovljiv  unikat, ne glede 
na  to , ali na takšno bitje gledam o iz fizi
kalnega, (bio)kemijskega, genetskega ali 
prostorsko-časovnega vidika. Zaradi tega 
je  vredno vsega spoštovanja in občudo
vanja in to od nastanka (npr. od oplodi
tve, če se organizem  razm nožuje spolno) 
do sm rti. Ko govorim o o ubijanju  živali, 
m oram o vedeti, d a je  najbolj podlo ubija
ti tiste, ki se ne morejo braniti, še posebej 
m ladiče in, kar je  najbolj grozno, tiste v 
em brionalnem  stadiju. Za slednje bi bila 
(po mojem prepričanju) tudi dosm rtna je 
ča preblaga kazen.
Vsako živo bitje je  del narave oz. sistema, 
ki je  nastajal m ilijone let. Ta sistem  ne 
bom o nikoli povsem dojeli. Tudi človek je  
del narave, vendar pa se do nje neredko 
obnaša skrajno destruktivno. "Igrati se" z 
naravo je  nevarno. S tara slovenska m o
drost pravi, da Bog vedno odpusti, človek 
včasih, narava pa nikoli. Spom nim o se 
zadnjih naravn ih  k a tastro f v Mehiškem 
zalivu!
Da bi človek pridelal hrano, se poslužuje 
raznih m etod in sredstev. Odkar obstaja 
km etijstvo, obstajajo problem i (pleveli, 
rastlinske in živalske bolezni in paraziti, 
m anjšanje plodnosti tal, erozija itn.) in s 
temi problem i se spopada skozi vso zgo
dovino. Do trajn ih  rešitev ni (in ne bo) n i
koli prišel. Problem ov je  vse več. Spopad 
je  vse bolj grob. In kdo bo zm agovalec? 
Človek, kot izgleda, je  vse večji poraže
nec. Vse bolj se pogreza v brezno, iz ka
terega ni več izhoda.
Uporaba pesticidov je  sam a po sebi ne
sm iselna, saj si s tem ustvarjam o super 
bolezni, super plevele in super škodljivce. 
Poleg tega pa uničujem o sami sebe. Kon
centracija pa se neredko meri "od oka”. 
Med skrajne primere vsekakor spada kon
trola žuželk na poljih riža v tropih. Da bi 
pridelali visoko kvalitetno (kot ga pojm u
jejo  superm arketi) zrnje, neredko škropijo 
z insekticidi večkrat dnevno. Kljub tem u 
pa ne m orem o očitati, da proizvajalci pe
sticidov ne mislijo na ljudi. Pa še kako! 
Ob pesticidih proizvajajo tudi zdravila 
(velike m ultinacionalke obsegajo pesti- 
cidno in farm acevtsko industrijo). Ta 
kom binacija je  genialna, saj om ogoča 
vsaj dvakraten zaslužek. Najprej prodajo 
ljudem pesticide, da se zastrupijo, nato pa 
jim  prodajo še zdravila, tako da ne um re
jo  takoj, am pak počasi hirajo in še naprej 
kupujejo in pesticide in zdravila.
Vedeti m oram o, da posledice zastruplja
nja s pesticidi niso opazne takoj. Posledi
ca uporabe DDT-ja (izredno strupenega 
insekticida) so bile tragične genetske de
form acije, ki se še vedno pojavljajo, če
prav je  uradno minilo več desetletij oz. 
več generacij od zadnje uporabe. (DDT je  
sintetiziral nemški kemik O thm ar Zeidler 
leta 1874. Leta 1939 je  Švicar Paul 
Miiller, zaposlen kot raziskovalec v to 

varni "strupov in zdravil" Geigy v Baselu, 
odkril njegove "čudežne" lastnosti, za kar 
je  leta 1948 prejel Nobelovo nagrado za 
m edicino . K akšna iron ija! Zavezniki, 
predvsem  yankeeji, so ga med II. sv. voj
no in po njej zelo "velikodušno" uporab
ljali. V 60. letih so ugotovili, da ima celo 
serijo negativnih  učinkov. ZDA in večina 
drugih držav g a je  prepovedala leta 1970. 
Izgleda, da ga pošteni kapitalisti v  neka
terih  državah še vedno na črno pro izva
ja jo , prodajajo in uporabljajo). Uporaba 
pesticidov lahko zastrupi vodne vire za 
več stoletij. 0  radioaktivnih  izotopih, ki 
se "včasih” pojavljajo  v um etnih  gnojilih, 
pa je  bolje ne razm išljati.
Ste se m orda zam islili ob zadnjih  san ita r- 
no-veterinarsk ih  orgijah  nad pticam i? 
Kako neusm iljeno in na kako nespoštljiv 
način so pobijali vse, kar ima perje. To 
zavijanje v ratov  in m etanje živih ptic v 
ogenj so im enovali evtanazija. Bo ev ta
nazija, ki jo  nekateri jav n o  propagirajo 
pri ljudeh, tudi takšna? Ali je  možno, da 
je  človek tako grob in sebičen? Kaj tak 
šnega v človeški zgodovini nim a primere. 
In to naj bi bila civilizacija Zahoda? Tudi 
če bi bila nevarnost, da um re pol Evrope, 
takšen divji sadizem  nad živalm i ne bi

smel biti dovoljen. Ljudstva, ki jih  (po 
krivici) imamo za divjake, kaj takega ne 
delajo! Ali bo za te zločine nad pticam i 
kdo odgovarjal? In kje so bili m ediji? Ne
kateri so kot špiclji stikali za tistim i, ki 
svojih kur še niso poklali ali pa jih  zaprli 
v svoje zatohle in sm rdljive kleti ali d r
varnice.
Zločini proti naravi se pogosto delajo v 
im enu znanosti. Tu bi om enil eno od ra
ziskovalnih institucij, ki sem jo  obiskal v 
času svojega dolgega študija (to ni bilo v 
Sloveniji). Na njej so se ukvarjali z razno
raznim i biološkim i raziskavam i. Razisko
valci so bili v glavnem  okoli petindvajset 
let stari znanstveniki. V večini so bili že

doktorji znanosti. N jihove predstavitve so 
dajale občutek, da so vsevedi. Še več: kot 
da so bogovi. Na enem  oddelku so na 
pseh delali poskuse s transplantacijo  ko
sti. Imeli so na desetine psov z (od trplje
nja) vdrtim i in solznim i očmi. Mnogi od 
njih so ječa li kot ljudje. Enega od tistih 
m engelističn ih  m lad ih  zn an stv en ik o v  
sem vprašal za cilj tistih  krutih  raziskav. 
V pom poznem  stilu je  začel razlagati, 
kako bodo njihove rezultate km alu začeli 
uporabljati v bolnicah za pom oč boln i
kom, ki bi sicer nikoli več ne mogli hodi
ti. Pozneje sem se večkrat pozanim al, ali 
so s tistim i sadističnim i poskusi res n a 
pravili kaj koristnega za človeštvo. Iz 
vsega ni prišlo nič. V erjetno pa so napi
sali kar nekaj odm evnih znanstven ih  
člankov z visokim 1F in prišli do profesor
skih mest. Uboge živali. Za kaj vse jih  
uporabljajo!
Vsi me poznajo, da sem velik "prijatelj” 
lovcev in ribičev. Za ljudi, ki živijo v d iv
j in a h  Afrike, je  razum ljivo, da jim  lov po
meni način preživetja. Drugače pa je  z 
lovci iz družbe obilja. Velik del teh  lovcev 
pripada visokim  slojem družbe, ki jih  tu 
raje ne bi izrecno om enjal. Lov jim  ni po
treben, da bi preživeli (da bi nahranili

svoje sestradane otroke). P redstavlja jim  
obliko športa oz. zabave. Če smo pravič
ni, ne m orem o trditi, da so vsi lovci ne
pošteni do živih bitij. Je pa res, da mnogi 
od njih uživajo v streljanju divjačine in 
na ta način ubijajo zaradi ubijanja. Če so 
res nujni za obstoj narave, pa poiščite od
govor sami.
Kar groza me je  bila, ko so se, kot vsako 
leto, tudi letos pojavili ti vzdrževalci n a 
ravnega reda na naši dom ačiji z nam e
nom, da napravijo  racijo med fazani in 
zajci. Ker dom a ne lovim o divjih živali, se 
le-te sprehajajo tudi po dvorišču, vključ
no z lisico, ki j i  pravim o Micka. Svojo 
zaščito pred zeleno oblečenim i despoti pa

najdejo v  m ajhnem , ograjenem  gozdiču, 
ki je  del dvorišča. Preteklo leto so ti pri
ja z n i ljudje zahtevali, da jih  (skupaj s šče- 
neti) spustim  v tisti gozdič, češ da po za
konu lahko uporabljajo  svoja krepela pet
deset m etrov od hiše. V erjetno so imeli 
prav, toda ja z  jih  nisem  spustil notri. Le
tos so gozdič dvakrat obkolili, toda živa
li so pustili pri m iru. Od takra t m anjka le 
en divji zajec. Vsaka jim  čast! M orda pa 
jih  je  spreobrnil moj članek?
Podoben problem  so tudi ribiči. Povsem 
razum ljivo je , da tisti moji znanci na a to 
lu Lord Howe (po dom ače O ntong Java 
Atoli) ne m orejo preživeti brez morskih 
živali. Kopno je  zelo ozko in podtalnica je  
visoka ter slana, kar zelo otežuje gojenje 
rastlin. Rastejo v glavnem  le kokosove 
palme. Zaradi tega nim ajo druge rešitve 
kot v  lagunah  iskati školjke, rake in ribe. 
Videl sem, da z m orskim i organizm i dela
jo  spoštljivo in nikoli ne lovijo zato, da bi 
se zabavali (kot je  to na ribiških tekm o
vanjih  pri nas). M orda pa jih  bodo pokva
rili trgovci, ki jim  bodo začeli ponujati 
kokakolo za unikatne prim ere školjk. Pri 
tem pa j ih  bodo naučili, kako se školjka 
očisti, ne da bi se poškodovala. E nostav
no: postavi se ob m ravljinjak! Kako k ru
to za te tako nežne živali! In na koncu 
bodo takšne školjke kupili evropski ali 
am eriški "ljubitelji” živali.
Nihče od nas ni m oralno čist. Tudi ja z  se 
glede svojega dela, povezanega z genet
skimi raziskavam i, sprašujem , ali je  m o
ralno. Veliko se ukvarjam  z rastlinskim i 
interspecies križanji in tu  se pojavi vp ra 
šanje, ali je  m oralno dopustno križati raz
lične speciese med seboj? Marsikaj bi mi 
lahko po pravici očitali. Ko mi kdo kaj ar
gum entirano očita, se zam islim , in če mi 
m oralna vest potrdi, da je  očitek pravi
čen, svoj način dela oz. svoj pristop spre
m enim . Tako sem opustil fertilizacijo 
rastlin  in vitro  in kulturo reševanja rast
linskih em brijev (to je  m etoda, pri kateri 
se iz m ladega rastlinskega ploda, ki se je  
začel razvijati po interspecies križanju, 
izreže propadajoče em brije in jih  prestavi 
v in vitro  pogoje, kjer se iz njih razvijejo 
kom pletne rastline). Sedaj pri m edvrstnih 
križanjih strik tno  oponašam  čebele ali pa 
prepustim  celotno delo čebelam. Toda 
tudi ta  moj novi pristop verjetno ni po 
vsem  "čist”.

A li la h k o  r e š im o  p r o p a d a 
j o č o  n a r a v o ?
Ce bi se pojavil Sokrat in bi ga prosili za 
odgovor, bi verjetno rekel, da ga ne ve, 
ali pa bi rekel, da je  današnji človek pre
več sebičen, pokvarjen in v uživaštvo us
merjen ter zato rešitev ne obstaja. V erjet
no bi podobno rekel tudi Kant. Da bi re
šili svoje propadajoče okolje in ohranili 
pestrost živih organizm ov, je  verjetno 
prepozno. V erjetno se bomo morali pom i
riti, da gre človeška civilizacija v  zaton  in 
da bodo naš življenjski prostor prevzela 
m nogo bolj prilagodljiva in tudi poštena 
bitja -  insekti.
Ker sem kot av to r članka dolžan dati od
govor, bi za izhodišče rešitve vseh prej 
om enjenih problem ov predpostavil strogo 
spoštovanje treh tem eljnih načel. To so: 
(1) načelo hum anosti (spoštovanje in zaš
čita tistega, kar je  slabotno, zapostavlje
no ali ogroženo, ne glede na to, ali je  to 
m ikroorganizem , rastlina, žival ali člo
vek), (2) načelo skrom nosti, zm ernosti in

Najprej prodajo ljudem pesticide, da se zastrupijo, nato pa 
jim prodajo še zdravila, tako da ne umrejo takoj, ampak po
časi hirajo in še naprej kupujejo m pesticide m zdravila.
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solidarnosti (človek ni edino živo bitje, 
vredno življenja, in ja z  nisem  edini člo
vek na svetu) in (3) načelo previdnosti 
(nihče ne sme početi nekaj, če ni povsem 
siguren, da je  to početje dobro). V dosled
nem spoštovanju teh načel vidim začetek 
reševanja vseh problem ov.
Kot eno najpom em bnejših  je  načelo  
skrom nosti, zm ernosti in solidarnosti. To 
načelo se danes zelo m alo upošteva. 
Ljudje so zelo postali pohlepni in pri tem 
ne poznajo meja. V eni od zapuščenih hiš 
na G uadalcanalu, kjer sem stanoval (sku
paj z duhovi) leto in pol, sem našel staro 
in plesnivo Biblijo v  francoščini (ki jo  še 
sedaj hranim ). Poleg ljudi so jo  verjetno 
obdelovali tudi moji stari prijatelji Žohar
ji. Vsaj četrtina strani je  m anjkala. Ko 
sem jo  prelistaval, sem našel podčrtan 
stavek: ”.... m alheur a vous qui etes ric- 
hes, car vous avez deja eu votre bonheur" 
(gorje vam  bogatini, kajti že ste prejeli 
svoje dobro). Svet je  za vse dovolj bogat, 
le da nekateri imajo preveč, nekateri pa 
malo ali nič. In tisti, ki imajo preveč, ho
čejo še več.
Če bi bil radikalen (kar na žalost ali na sre
čo nisem) in bi imel dovolj veliko moč, bi 
določene stvari enostavno prepovedal 
(brez izjem). Prepovedal bi vsa kemijska 
sredstva. Absolutno vsa, ki sem jih  prej 
omenil. S tem bi se sesulo marsikaj nega
tivnega in gnilega. Propadli bi svetovni 
"struparji” oz. multinacionalke, ki proizva
jajo  biocide oz. sredstva za uničevanje živ
ljenja. Sesulo bi se tudi zemljiško mrhovi- 
narstvo, saj "kemizirano” kmetijstvo in z 
njim povezana proizvodnja na neomejeno 
velikih površinah ne bi bila več možna. 
Edino legalno bi bilo naravi (s tem  pa 
tudi ljudem) prijazno km etijstvo v  tisti iz
virno čisti obliki. Izraza "ekološko km e
tijstvo" nam enom a ne uporabljam , saj so 
tudi v tem km etijstvu dovoljena določena 
sredstva. Integrirano km etijstvo pa je  
tako in tako kem ično km etijstvo, le da se 
koncentracije strupov bolj redko merijo 
"od oka". S prepovedjo struparn  bi se 
onesnaževanje okolja (s strani kmetijstva) 
v veliki meri zaustavilo, biodiverziteta bi 
se verjetno začela revitalizirati, m onokul
ture bi zam enjala divergentnost gojenih 
vrst in sort, velike koncentracije živine ne 
bi bile več možne.
Mnogi km etje bi podprli prepoved pesti
cidov, saj so v  večini po srcu pošteni 
ljudje. Pred nekaj meseci sem nekega 
kmeta, ki je  ravno končal "špricanje", po 
kratkem  pogovoru vprašal: "Ali ni to pre
hudo za naravo?” Odgovoril je : "Vsi 
vemo, da je  in da se bo to enkrat m oralo 
končati, toda sedaj je  še dovoljeno in vsi 
to delajo .” Res je . Vsi smo gnila družba. 
Vsi imamo m oralno vest in vsi vem o, da 
takšen poseg ni m oralno opravičljiv. In 
kdo je  potem  kriv? Tiste prodane duše na 
pristojnih m inistrstvih posam eznih d r
žav? Lastniki tovarn pesticidov in drugih 
strupov? Krivi smo vsi.
In kaj, če bi kdo vprašal: "Kje pa so ge
netsko odporne sorte rastlin  in genetsko 
odporne pasm e živali, da ne bo potrebno 
uporabljati strupenih  kem ičnih sredstev?" 
Tu pa se najde vprašanje (neuč in k o v ito 
sti sodobne znanosti. Danes v Sloveniji ni 
več na  razpolago nobena odporna sorta 
pšenice. Tudi ž lahtn itelji (kreatorji novih 
sort) bodo km alu izumrli. Toda če bi bil 
interes resničen, bi kaj km alu prišli do 
takšnih sort. Zelo verjetno je  tudi, da tak 

šne sorte že obstajajo v  kakšni domači 
kolekciji ali pa v  sosednjih državah, toda 
ali obstaja sploh volja, da se uvedejo v 
proizvodnjo. Če bi se, bi m arsikatera to 
varna  strupov in trgovska hiša zm anjšale 
svoj Judežev zaslužek. Ali je  v državi 
kakšen resen žlahtniteljski projekt, ki bi 
imel takšne sorte za cilj? Ga bo podprla 
industrija pesticidov in njeni klečeplazni- 
ki? Kmetje so prisiljeni sejati seme, k i je  v 
trgovinah. To pa je  pravilom a seme, ki 
nudi trgovcem  največji dobiček (ki obse
ga denar od prodaje in provizij oz. pod
kupnin sem enarskih m ultinacionalk). 
Sem enarske m ultinacionalke so skoraj 
povsem  uničile m ale žlahtnitelje. Včasih 
se je  skoraj vsak km et ukvarjal s sem e
narstvom , vsaj delno pa tudi s selekcijo. S

prihodom  m u ltin ac io n a lk  je  izg in ilo  
ogrom no starih rastlinskih sort. Izginja
nje se sicer želi preprečiti z genskimi ban
kami, ki pa so zaradi svoje zbirokratizira- 
nosti in enorm nih stroškov pesek v  oči 
javnosti. Obstajajo, dokler je  denar, po
tem pa se vse prepusti ... Sorte morajo 
"živeti”, kar pom eni, da se m orajo upo
rabljati v  realni proizvodnji, sicer so brez 
smisla. Držati jih  v "škm icljih" je  nesm i
sel. Zakonodaja (v večini držav), na kate
ro so imeli (in še imajo) velik vpliv des
poti velikih sem enarskih družb, je  prireje
na  tako, da je  k reativnost m ajhnih žlaht- 
niteljev onem ogočena oz. dotolčena (zad
nje čase so nekateri obetajoči prem iki na 
bolje). Razlog naj bi bili m ožnost razšir
ja n ja  plevelov, bolezni in škodljivcev ter 
nestrokovnost ter slab nadzor nad takšn i
mi proizvajalci sem ena in žlahtnitelji. 
Ž lahtnjenje v klasični obliki je  tako v

glavnem  izum rlo, ljudje pa so prisiljeni 
kupovati m onopolizirano seme m ultina
cionalk. Te so sicer zelo darežljive, saj se
menu kultiviranih rastlin , brez d a je  treba 
dodatno plačati, priložijo še sem e pleve
lov, klice rastlinskih in drugih bolezni, 
žuželke in še m arsikaj te r s tem  povečuje
jo biološko diverziteto na svetu (tudi to je  
ena od oblik globalizacije: vsi naj imajo 
vse). Tragično je  to, da se s tem prenaša
jo  rastlinske in druge bolezni te r ostalo, 
kar je  bilo že om enjeno, iz kontinenta  na 
kontinent. Proizvodnjo sem ena običajno 
organizirajo tam , kjer je  delovna sila zelo 
poceni oz. kjer dnevno plačilo znaša po 
lovico pločevinke (od 33 ml) kokakole, 
poleg tega pa ni potrebno za delovno silo 
plačevati nobenih penzijskih fondov (de

lavci delajo, dokler morejo, potem  pa naj 
jih  njihovi potom ci vzdržujejo -  kako 
krut je  ta m achiavellistični neo-kapitali- 
zeml). Če hoče (navaden, nepriviligiran) 
človek v neko državo prenesti dva zrna 
fižola in ga zalotijo prijazni uslužbenci 
rastlinske karantene, ga lahko doleti stra
šna kazen: če pa neki despot pripelje lad
jo  sem ena koruze z vsemi prej om enjeni
mi dodatki, je  to povsem legalno.
Morda to izgleda smešno, toda enkrat bo 
km etijstvo m oralo začeti spoštovati os
novno m oralno načelo, ki je  zaščita živ
ljenja in z njim povezane biološke razno
likosti. Industrijo sm rti bo treba enkrat za 
vselej ukinit. In ukinili jo  bodo. Žal, toda 
takrat bo prepozno.
Naši civilizaciji bi lahko rekli civilizacija 
proizvajalcev smeti. In kaj bom o zapusti
li tistim , ki pridejo za nam i, poleg smeti? 
Smeti prav gotovo. Zaskrbljujoče pa je,

da bodo tudi radioaktivne. Organizacija, 
zadolžena za radioaktivne odpadke, bo za 
to imela še posebej velike zasluge. Nam e
sto da bi tiste odpadke shranila v  centru 
Ljubljane in M aribora (po trd itvah  njenih 
strokovnjakov so povsem neškodljivi), jih  
bo (na način, katerega se tu bojim opisa
ti) spravila nekam  na podeželje -  med 
preprosto km ečko prebivalstvo (tisto, k i je  
brez subvencij). Se razum e: čim dlje od 
tistih, ki im ajo polna usta besed o skrbi za 
lepo Slovenijo. Tam bodo ostali za večne 
čase. In kdo lahko zagotovi, da ne bodo, 
da bi dodatno  zaslužili, skrivom a dodaja
li tudi odpadke iz drugih držav (pa ne 
sam o nizko in srednje radioaktivne)? Če 
bi bili radioaktivni shranjeni v  centrih 
om enjenih mest, bi bili shranjeni varno, 
tako, kot je  treba. Na podeželju pa bodo ti 
odpadki (zaradi šlam parij in kraj gradbe
nega m ateriala pri izgradnji odlagališč) 
oplem enitili še podtalnico. In tisti, ki jo  
bodo pili, bodo postali svetniki že pred 
sm rtjo (od radioaktivnosti se bodo pono
či svetili).
S tara generacija je  (smo) preveč pohlepna 
ter skorum pirana in edino upanje je  m la
da, p rihajajoča generacija. Prihodnost 
človeštva je  odvisna predvsem  od m ladih, 
to pa ste vi, spoštovane študentke in štu 
dentje. Upam, da boste naredili konec 
uničevanju  narave, saj uničevati naravo 
pom eni uničevati sam ega sebe. Prepričan 
sem, da se boste še naprej držali vseh treh 
prej om enjenih načel, ki naj bi urejevala 
človekov odnos do narave in s tem  do 
sočloveka. Da se zelo strogo držite nače
la skrom nosti, pa se vidi že iz nepregled
nega m noštva koles, p a rk iran ih  pred 
zgradbo rektorata, okoli fakultet in š tu 
dentskih domov. V tem  pogledu sm o vam  
čudoviti zgled tudi mi profesorji, dekani 
fakultet, župani, veljaki političnih strank, 
študentski funkcionarji, še posebej pa 
člani državnega zbora. Prav je , da dosled
no in v  celoti zavračam o avtom obile in 
striktno hodim o peš, uporabljam o kolesa 
ali ja v n i prevoz, saj dve in pol milijardi 
sta lno puhajočih izpušnih cevi svetu ne 
obeta nič dobrega.

So s tistimi sadističnimi poskusi res napravili kaj korist
nega za človeštvo. Iz vsega ni prišlo nič. Verjetno pa so 
napisali kar nekaj odmevnih znanstvenih člankov z vi
sokim IF in prišli do profesorskih mest.

22



Podnebje naprodaj, 
kdo da več?
M atjaž T urinek

Alternativa Kyotskemu protokolu in na kakšen način jo mislijo vsem ogočni (brez vedno
sti javnosti) uveljaviti.

Letošnji o rk an  K atrina, p osne t iz vesolja . S icer so polem ike, če je  bil posledica 
globalnega segrevan ja  ali ne, v e n d a r sam o število  le tošn jih  n a rav n ih  nesreč govori 
zase.

V

Z e nekaj stotisoč ljudi je  opazovalo 
sledeče dogajanje. Pet do petnajst 
letal križari tako preko podeželja 

kot preko m est na višini 6000 metrov. Čr
te kondenzirane vlage, k ij ih  letala zariše
jo  kot ogrom no mrežo na nebo, se tudi po 
nekaj m inutah ne porazgubijo. Pri tem se 
pogosto vidi kondenzat, razporejen po
dobno kot verižica biserov, ki se včasih 
preoblikuje v kapljičaste oblike. Počasi, a 
vztrajno  se širijo trakovi kondenzirane 
vlage ali kapljice in v  30 do 60 m inutah 
oblikujejo gosto, oblakom  podobno maso, 
ki izgleda kot v peno stolčeno mleko. Kar 
najprej izgleda kot trakovi kondenzne 
vlage, se vedno bolj preoblikuje v  zavese 
megle. Po dveh do petih urah prekriva ti
sto področje neba, kjer so prej križarila 
letala, difuzen sloj megle in oblakov. Za
nim ivo je , da ostanejo v  tej m lečni broz
gi prvotni trakovi še čez nekaj u r prepoz
navni kot bele vrvi. V tem času križarijo 
letala v  grobem  vzorcu šahovske plošče 
še vedno preko neba, dokler se ne izgubi
jo  v  vedno gostejši sparini. Med opazo
valcem  in prej m odrim nebom  se naredi 
megla, ki km alu ovije vso nebo. Če skozi 
plasti še kje zaslutim o Sonce, je  to pogo
sto obdano s posebno svetlobo, v kateri 
se lahko vidi bleda mavrica. Že po nekaj 
urah zračna tem peratura pade približno 
za pet stopinj. Istočasno pade zračna v la
ga na vrednost okrog 30%. Mraz in suša, 
ki se pojavita, sta trdovratno  prisotna 
tudi čez nekaj dni, nato  je  vrem e običaj
no lepo, toda posebej soparno, hladno. 
Dež nato pravilom a brez izjeme izostane, 
nebo pa zbledi. Če pogledam o v horizont, 
m odrine neba ne vidim o več. Vidi se še 
sam o bel trak, ki ga obarvajo m orda v 
rjavkasti ton fosilna goriva v zraku. Ta 
znak "belega neb a” je  karakteristika, ki 
izdaja akcije brizganja kemikalije. Pogo

sto se tipično vrem e za tisti letni čas vrne 
šele čez en teden. Pogosto sledi na to  ta 
koj naslednja akcija škropljenja.
Sliši se kot začetek neke nove znanstve- 
no-fan tastične  zgodbe, ki se dogaja nekje 
v daljni prihodnosti in ki jo  bom o skoraj 
videli v kakšnem  filmu, m ar ne?! Ali pa je

kaj takega res m ogoče in se dogaja d an 
danes skoraj povsod po svetu pod okri
ljem najbolj "m ogočne" države na svetu?! 
Do konca članka si boste m ogoče malo 
lažje ustvarili svoje m nenje o tem, spo
štovani bralci.
Najprej poglejm o malo v  preteklost -  na 
am eriški paten tn i urad. Marca leta 1991 
sta am eriška raziskovalca kitajskega po
rekla David Chang in I-Fu Shih vložila 
zahtevek za paten tiran je  za "S tratosferič- 
no VVelsbach -  zasičenje” z nam enom  
zm anjšati globalno segrevanje (t. i. VVels
bach patent). Zastopnik vlagateljev in ko
m ercialni nosilec je  bil pri tem  velikan na 
področju zračnih in vesoljskih poletov 
Hughes A erospace iz Los Angelesa. Pri 
svojih raziskavah (med drugim  tudi na 
Lavvrence Livermore national Laboratory 
v Kaliforniji) sta oba biokem ika razvila 
rafin irano visoko tehnološko rešitev za 
problem , ki je  največji problem  sedanjo
sti, to je  segrevanje Zemlje. U radne razi
skave klime kažejo, da je  zaradi velike 
porabe fosilnih goriv v  zadnjih  150 letih 
oddajanje toplo te Zemlje v vesolje m očno 
onem ogočeno. O težena izm enjava toplote 
vodi do dviganja tem peratur po vsem 
svetu, ki so dosegle alarm anten  obseg. To 
segrevanje naj bi porušilo klimo na vsej 
Zemlji. Najprej naj bi se stopili zemeljski 
poli. Na celotnem  področju naj bi prišlo 
do suše. Vedno več vrst naj bi izum rlo in 
končno naj bi čez trideset do petdeset let 
postale razm ere take, da človek tu ne bo 
več mogel živeti. Da bi ta razvoj prepre
čili, sta Chang in Shih priporočala, naj se 
tako im enovani VVelsbach delci z nosilno 
substanco škropijo v  stratosfero.

K a k o  t i d e lc i  u č in k u je jo ?
VVelsbach delci so kovinski oksidi, ki to 
ploto, ki zaradi toplogrednih plinov ne

more iz zemeljske atm osfere, preobrazijo 
v bližini Zemlje v infrardeče valove. Te 
valove se nato  odvaja v vesolje tako, da 
pride do zaželenega ohlajevanja. Po opi
su v paten tu  je  potrebno pri tem  gorivu 
letal dodajati m inim alno m ajhne kovin

ske delce tako, da delce ob izgorevanju 
odpihne pogon letala. Pri tem gre pred
vsem  za alum inijeve okside v  obliki pra
hu in barijeve soli, k i j ih  nato  na nebu vi
dim o kot "bele puhaste  trakove”. Kovin
skim delcem se pripisuje dvojna funkcija. 
Na eni strani naredijo, da se toplota, ki jo  
oddaja Zemlja v  fotokem ično zelo kom 
pliciranem  postopku, preobrazi v  svetlo
bo, nato  pa v  infrardeče sevanje in se 
končno odvaja v atm osfero. Na drugi 
stran i pa se svetloba, ki prihaja od Sonca 
na alum inijastem  prahu, lomi in reflekti- 
ra. V VVelsbach paten tu  je  bilo m ogoče 
prebrati, da delci, ki se tako izpuščajo v 
atm osfero, svoje delovanje razvijejo v ča
su do enega leta, če je  enkrat dosežena 
zadostna zasičenost ciljnega področja. 
Drugi strokovnjaki L iverm ora so imeli 
najprej pom isleke, zato je  eden od eksper
tov, K enneth Caldeira, iznajdbo preverjal 
z drago računalniško sim ulacijo. S im ula
cije so potrdile tezo Changa in Shiha in so 
obljubljale učinek v višini od 1% do 2%. 
Caldeira je  izračunal, da bi se segrevanje 
zm anjšalo do 85%. Sklepal je , da bi lah
ko izgorevanje fosilnih goriv v  razdobju 
50 let tudi podvojili -  brez prehudih ne
gativnih  posledic... Te ugotovitve kažejo 
Bushevo odločitev proti Kyotskemu spo

razum u v novi luči. Izgleda, da zaradi te 
nove tehnike predsednik meni, da ima 
pravico nadaljevati s svojo industriji lju 
beznivo kratkovidno politiko. F inančno 
so stroški sprejemljivi. Analize Livermora 
so pokazale, da se m ora za Chemtrail p ro
jek t letno investirati približno eno mili
ja rd o  dolarjev. Če prim erjam o to z dobič
ki, ki s tem vsako leto pritekajo naftn i (v 
večinski lasti BushEtCo), vojaški in ke
mični industriji, je  to relativno nizka vso 
ta. Zeleno luč za ta  v  svetu tako predrzen 
in izjem no rizičen projekt so verjetno 
dali, ko se je  končno angažiral tudi dr. 
Edvvard Teller, ustanovitelj om enjenega 
Livermore Laboratoryja in svetu znan kot 
oče nevtronske bom be. Od leta 1994 do 
1998 je  Teller in tenzivno lobiral za svoje 
Livermore varovance in njihovo "m etodo 
biofizikalne redukcije globalnega ogreva
n ja” in predlagal obsežne pilotske preiz
kuse. Najprej nad področjem  ZDA, kasne
je  pa tudi nad področji "prijateljskih de
žel”. Maja leta 2000 je  tako prvi VVilliam 
Thomas v  "Stolen Skies" predstavil VVels
bach paten t 1PCC (International Panel on 
Climate Change). Ta in ternacionaln i kre- 
mij je  sestavljen iz več kot sto raziskoval
cev klime, ki imajo redne konference pod 
okriljem  OZN. Večji del strokovnjakov je

Vremenski sateliti so poročali o jasnem vremenu 
nad vso Evropo, medtem ko je bila samo Srbija 
tako zakrita z oblaki, da bi na satelitskih posnetkih 
lahko videl meje.
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Učinek tople grede je  vedno  bolj p o tenciran , saj se v ozračje sprošča naraščajoče 
količine sk lad iščenega C 02 -

škropljenja odobril. Najtežji pom isleki, ki 
so jih  pri tem  om enili, so se nanašali na 
barvno estetski vidik. Pri tem je  šlo za 
vidno svetlejše nebo ob dnevih po akcijah 
škropljenja. Strokovnjaki so imeli pom i
sleke, da bi to utegnilo  ogroziti skrivnost 
m anipulacije s klimo. Ta ja sn a  obarva
nost v belo, posebno ob horizontu, bi lah 
ko ogrozila ves projekt, če bi jo  opazili za 
okolje zavzeti posam ezniki.

P r o d o r  v o j n e g a  le t a ls t v a
US Air Force je  leta 1996 izdala strateško 
listino z naslovom  "VVeather as a force 
m ultipler: Ovvning the  vveather 2025". V 
tej listini je  govora predvsem  o "sloud 
seedingu", torej o tem, da se oblake opre
mi z določenim i kem ično ali klim atološ- 
ko delujočim i lastnostm i. Zanim ivo je , da 
je  v enem odstavku poročila opozorilo, da 
so specialisti v času poročila že škropili 
kem ikalije iz tankerskih letal, ki so letala 
visoko. Namen tekočih poskusov naj bi 
bila "zatem nitev atm osfere" ("aerial ob- 
fuscation”). Obstajajo tudi inform acije, ki 
bi jih  bilo treba vzeti zares, nam reč, da se 
je  vrem ensko orožje že uporabilo. Za ča
sa napada oboroženih sil NATO, spom la
di leta 1999, so bile nad Srbijo tedne dol
go posebne vrem enske razm ere. V rem en
ski sateliti so poročali o jasnem  vrem enu 
nad vso Evropo, m edtem  ko je  bila sam o 
Srbija tako zakrita z oblaki, da bi na sa
telitskih posnetkih lahko videl meje. Vre
m enski fenom en je  sprem ljala, kot poro
čajo m nogi očevidci, vztrajna suša, ki se 
je  po zak ljučku  vo jaške in tervencije  
NATA preobrazila v  daljše sušno obdob
je . Tudi klima v Severni Koreji je  skrb 
vzbujajoča. Tudi tam  je  okrog leta 2000 
vladala več let zapored grozljiva suša. Te 
suše so v tej kom unistični državi, ki je  trn 
v peti A m eričanom , pripeljale do znatn ih  
lakot, ki so destabilizirale vlado, po "do
godku v naravi", ki se v nobeni sosednji 
deželi, na prim er Južni Koreji, ni ponovil 
v  niti približno takšni obliki. V prej om e
njeni listini pod naslovom  "VVeather Mo- 
dification" A ir Force priporoča, da se vre
me v bližnji prihodnosti naskrivaj tako 
m anipulira, da širom po svetu podpira 
klim atske katastrofe kot suše ali poplave. 
Potem naj bi sistem atično začeli objavlja
ti, kakšne m ožnosti vpliva na vrem e voj
ska že ima. Široka jav n o s t bi potem  hitro 
zahtevala intervencijo in pom oč proti 
povzročenim  klim atskim  katastrofam , ki 
so jih  pred tem "rešitelji” sami o rganizi
rali. Tu naj bi torej -  na način, ki je  do
godkom  okoli WTC stoplnic m orda bolj 
podoben, kot si kdo misli -  za vsako ceno 
sam čarovnikov učenec izgnal, kar je  n a 
redil.
A n o n im n i in fo r m a n t  p o tr 
ju je  p r o je k t
V maju 2003 se je  C hentrail-insider, ki je  
zaposlen v kanadskem  delu projekta kot

znanstveni sodelavec, obrnil na spletno 
stran ww w .holm estead.ca in ponudil, da 
odgovori na  številna vprašanja  v  zvezi s 
tekočim program om  škropljenj v atm os
fero. Inform ant, ki projekt podpira z raču 
nalniškim i modeli v zvezi s porazdelitvi
jo  in analizo dolgoročnih učinkov, se v 
nadaljevanju im enuje Deep Shield. Pred
stavlja se kot kritični državljan, k i j e  za
radi skrbi v zvezi s klimo planeta postal 
prepričan nasprotnik Chemtrailov. Motiv 
za to, da je  nasprotn i stran i dal na razpo
lago inform acije, je  nasprotovanje, da se 
projekt opravlja skrivno. Uradno se pro
jek t im enuje 'T he Shield" in se izvaja z 
uporabo W elsbach paten ta  vsaj od leta 
1995 naprej. Ščit pred vročino, ki se ga 
tako naredi, je  gigantski poizkus s kon
cem, ki se v glavnem  ne m ore predvideti 
-  ki ga ne m orejo predvideti niti znans
tveniki, ki na njem  delajo kot Deep 
Shield. Ves svet obsegajoč Shield projekt 
deluje v okviru OZN in je  pod m ednarod
no kontrolo. Upravlja ga sam o za to o r
ganiziran oddelek W H0, ki izvajanja de
legira NATU in velikim  civilnim  letalskim 
družbam  ter jih  nato koordinira. Povelj
niška struktura znotraj projekta je  strogo 
hierarhične narave. Preden se nekoga na 
novo inform ira, m ora podpisati pogodbo 
o varovanju  skrivnosti.

V r a č u n a n  r iz ik o
Svetovna zdravstvena organizacija oce
njuje število žrtev Shield projekta na dve 
m ilijardi v predvidenem  roku trajanja 
projekta, ki je  50 let. To je  letno 40 mili
jonov . Pri tem  je  v računana predvsem  
zgodnješa sm rt starejših oseb in ljudi z 
boleznim i dihal. Drugi viri, npr. Ameriški 
Center for Disease Control (CDC), govori o 
m ožnih 3 -4  m ilijardah m rtvih ali 6 0 -80  
m ilijonov na leto.
Ti stranski učinki se zdijo W H0 in CDC 
očitno sprejem ljivi glede na sicer grozeč 
klim atski kolaps ozirom a gospodarske re
cesije.

V o ja šk a  In l in ij s k a  le t a la
Kot pravi Deep Shield, spravljajo Chem- 
trails v  zrak težka Boeing vojaška letala 
pa tudi linijska letala m nogih m ednarod
nih letalskih družb. Tekočino se brizga iz 
cistern pod pritiskom  po ceveh in šobah, 
ki so vzdolž letalskih kril. Ker je  skupna 
količina potrebnega škropiva z nekaj sto 
litri razm erom a m ajhna, je  mogoče cister
ne pod pritiskom  nam estiti v straniščih 
letal ali pa se privarijo v  cisternah za go
rivo. Snovi se ne mešajo s pogonskim  go
rivom, ker je  prišlo do nezaželenih kemič
nih spojin in učinkov.

O h la ja n je  in  tv o r b a  o z o n a
Če pridem o do navedb Deep Shielda, ki se 
nanašajo  na kemijo in tehnologijo  v zve
zi s Chemtraili, se potrjujejo številni, za

vsakogar evidentni fenom eni stoletnega 
poletja 2003. Kot se je  dom nevalo, naj te 
mere ne bi zm anjšale sam o toplote, ki jo  
oddaja Zemlja, tem več naj bi zm anjšale 
tudi m očno povečano sevanje u ltrav ijo 
lične svetlobe (UV). Do prvega učinka pri
de zaradi razpršene barijeve soli, ki v 
zgornjih slojih atm osfere oksidira v bari- 
jev  oksid. Ta ima lastnost, da veže oglji
kov dioksid kot glavni faktor segrevanja 
Zemlje. Drugi učinek je  rezultat skupnega 
delovanja barija in prahu iz alum inija, ki 
naredita difuzno električno polje. To po
lje lahko z letal pa tudi z Zemlje obseva
jo  z ekstrem no nizkofrekvenčnim i radij
skimi valovi (ULF). To pripelje do m očne
ga elektrostatičnega izpraznjenja med a t
mosfero in stratosfero, s čim er se um etno 
ustvarja ozon. Zanim iv stranski učinek 
tako obdelanih slojev oblakov so suhi v i
harji, ki pri tem  nastajajo (Dry Storms) ali 
neurja brez kakršnih koli padavin. Taki 
suhi viharji so bili lansko poletje v Švici 
najm anj dvajsetkrat! Takih fenom enov 
niso še nikoli prej opazovali in zastavlja
jo  dodatna vprašanja.

B e lo  n e b o
Po in ten z iv n e^  škropljenju kemije v a t
mosfero postane nebo bolj belo (white 
skies). To je  na eni strani posledica razpr
šenega prahu alum inija, na drugi strani 
pa zbranih kapljic kondenza, ki so p ritr
jen e  na polim ernih verigah, podobnih 
pajkovi mreži, ki so prim ešane Chemtrail 
tekočini. V polim erni m ešanici, ki je  po
trebna, da bi se alum inijev prah dalj časa 
zadržal v zraku, pride pri izpihovanju do 
procesa kristalizacije. Prav zato je  idelani 
delež alum inija dvom ljiv in težko določ
ljiv, saj preveč alum inija pripelje do pre
hitrega padca polim erske spojine alum i
nija in ledenih kristalov. Če gleda laik da
nes v nebo, vidi nam esto m odrega neba 
d ifuzno svetlečo modro belino in sredi 
poletja megle. To so novi dnevi brez ob 
lakov 21. stoletja.

E k o lo g ija  v  p r is iln e m  jo p ič u

Ker človeštvo izumira, se išče udobna 
izravnava med ekologijo in ekonom ijo, 
pri čem er ima ekologija težave, ker se ka
tastrofalnega položaja na tem  področju 
ljudje na splošno ne zavedajo dovolj. Išče 
se kom prom is med kratkoročnim i ekološ
kimi in dolgoročnim i, svetovno gospo
darstvo spodbujajočim i merami, z nego
tovim i izglcdi na uspeh.
Doslej znane okoljske mere se zdijo vodil
nim na tem področju veliko prepočasne, 
predrage in neučinkovite. M noga p riza
devanja za zaščito okolja so po m nenju 
Deep Shielda zaenkrat naredila več prob
lemov, kot so jih  rešila. Dozdeva se, da se 
okoljski projekti že dalj časa inscenirajo 
za pom iritev ja v n e  vesti. Za to govori 
tud i posto p n o  razve ljav ljan je  velik ih  
okoljskih program ov, kot je  Kyotski p ro
tokol, ali črtan je skoraj vseh okoljskih 
predpisov za elektrarne na prem og v ZDA 
(2003).

N e o d v is n e  r a z is k a v e
V ZDA se je  izkazalo, da sestave Chem
trailov neodvisno od državnih financer
je v  ni enostavno  analizirati. Na eni strani 
pride po škropljenju razm erom a hitro  do 
disperzije, ki pripelje do hitrega padca 
koncentracije zraka. Na drugi strani pa je  
zbiranje vzorcev zraka v višini približno 
šest kilom etrov zelo draga stvar. Kljub 
tem u je  uspelo narediti nekaj m ikroskop
skih analiz. Rezultati? S intetična nosilna 
snov, delno z neznano sestavo, je  imela 
pri ponovljenih analizah sledi (tako ime
novanih neradioaktivnih) barijevih soli in 
najm anjše delce alum inija v sedem krat 
večji koncentraciji kot v navadnem  zra
ku.
Raziskave v zvezi z zdravstvenim i posle
dicami široko zastavljene m odifikacije 
vrem ena s Chemtraili so bolj preproste. V 
dnevih in tednih  po škropljenju točno oz
načenih področij v ZDA je  bilo mogoče 
statistično dokazati povečanje sledečih 
sim ptom ov: spontane krvavitve iz nosu 
pri intenzivnem  izpostavljanju, težave z 
dihanjem , glavobol, m otnje v ravnotežju

U p o r a b n o :

Nekaj uporabnih  povezav, ki vam bodo v pom oč pri ustvarjanju  lastnega m nenja o 
tem pojavu:
http://w w w .earthisland.org/eijournal/new _articles.cfm ?articleID =585(:tjournalID=64 
h ttp ://www.deepspace4.com
http://w w w .holm estead.ca/chcm trails/shieldproject.htm l
h ttp ://pa tft.usp to .gov /netah tm l/srchnum .h tm
http://w w w .carincom .com /contrails.htm
http://w w w .chem trailcentral.com
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A lte rn a tiv a  g lobalnem u segrevan ju  te r  dopoln itev  K yotskega p ro toko la  bi lahko izgledala tudi tako...

in kronična utrujenost. Pogostejše so bile 
epidem ije gripe, astme, vnetja  mrežnice 
in, kar je  zanim ivo, izgube kratkoročnega 
spom ina. Iz raziskav alzheim erjeve bolez
ni je  znana zastrupitev telesa z a lum ini
jem  kot pom em ben sofaktor.
Če iščem o razloge za navedene sim p to 
me bolezni, je  dobro vedeti naslednje. 
Ko je  am eriško letalstvo  v začetku  60. 
let začelo  an a liz ira ti stra tosfero , j e  to 
prineslo  nekaj zan im iv ih  rezu ltatov . Po
dobno  odkritjem  redkih oblik živ ljen ja v 
g lob inah  naših  oceanov, so zn an s tv en i
ki našli v  vzorcih  iz stra tosfere  veliko 
bakterij, trosov  g liv  in v irusov, k i j ih  na 
površin i Zem lje prej nism o poznali. V 
stra to sferi so še d ruge oblike življenja, 
ki so še m anjše kot bakterije. Dr. Robert 
Folk, ki j e  odkril te  tako im enovane 
nano-b ak te rije , opisuje to, po številu  
največjo  populacijo  našega p laneta  ta 
kole: "To so pritlikave oblike bakterij, ki 
kažejo  tisočinko  vo lu m n a  n o rm aln ih  
bakterij in so nekajk ra t bolj razširjene. 
Pri tem  j e  no rm alne  bak terije  m ogoče 
najti skoraj povsod .” Ko je  Folk delal 
poizkuse z lahkim i kovinam i kot h ran il
no raz top ino  za svoje n ano-bak terije , se 
je  a lum inij pokazal kot n jihova najljub 
ša h rana! Lahko bi se torej zgodilo, da 
bodo Chem traili n an o -b ak te rije  posebej 
hranili in transportira li na  Zem ljo. Ker 
se Chem traili no rm alno  škropijo  n ad  g o 
sto  naseljenim i področji, k jer so tem pe
ra tu rn e  razlike največje in je  za to  oh la 
jev an je  Zem lje najbolj zaželjeno, lahko 
sklepam o, da pridejo v irusi, bak terije  in 
glive tako  v d ihalne  poti in pljuča č lo 
veka. Kako na to reagira naš obram bni 
sistem , lahko le ugibam o.

D r u g i p o k a z a t e l j i
Pri obdelavi in terv ju ja  z Deep Shieldom 
so sodelavci spletne strani www.holmestead.ca 
naleteli na to, kar v  angleško govorečem  
področju im enujejo "the sm oking g u n ”, 
torej ”še od roke toplo  orožje": in terd is
cip linarna, skoraj tisoč strani obsegajoča 
študija "Poliey im plications o f  Green-

house w arm ing: M itgtion, A daptation  
and the  Science Base” N acionalne akade
m ije znanosti iz leta 1992 v  svojih pripo
ročilih am eriški vladi, kako je  treba rav
n ati s problem om  klim atskega kolapsa, ki 
grozi Zemlji, o svojih  nam erah  priča po
vsem  ja sn o . Študija, za katero stoji cela 
v rsta uglednih  inštitu tov , univerz, nacio 
naln ih  laboratorijev  in koncernov, izpo
stavlja ogrevanje zem eljske atm osfere 
kot najhujši okoljski problem  sedanjosti. 
U strezno priporoča celo serijo tehnik , ki 
se zdijo prim erne za b lokiranje viška 
sončne svetlobe, ki pada na Zemljo. Naj- 
nujneje priporoča postopek, k i je  v  veliki 
meri identičen  z W elsbach paten tom  
C hanga in Shihsa. Da bi zm anjšali segre
vanje  zem eljske atm osfere, naj bi pršili v 
stratosfero  retlektirajoče delce, med d ru
gim  alum inij. A kadem ija znanosti pred
laga tudi, da se porazdelijo  s pom očjo le

tal delci reflektirajočega p rahu  na m aksi
m alni višini leta. W elsbach paten t, ki je  
bil izdan leto pred tem  (1991), propagira 
na presenetljiv  način nekaj podobnega. 
Človek dobi vtis, da renom irana Aca- 
dem y o f  Science dela reklam o za nosilca 
paten ta , podjetje Hughes Aerospace. Da 
se v nad a ljev an ju  im enuje M ichaela 
M acCrackena, vodjo oddelka "A tm osp- 
heric and Geophysical Sciences" iz La- 
w rence Liverm ore Laboratoryja, za člana 
svetovalnega štaba m onum enta lne  razi
skave, ni prispevek k tem u, da bi se zau 
panje v in tegriteto  študije povečalo. Š tu
dijo so predstavili ja v n o s ti šele leta 
2000(1), zato  pa je  neposredno dostopna 
na internetu.

S k r iv a n je  o č i t n e g a
Na spletu je  m ogoče najti sto tine spletnih 
strani s tisočim i fotografijam i, ki doku
m entirajo nastanek "oblakov” v ZDA. Ob 
tem najdem o poročila tisočih očividcev iz 
vseh delov sveta. Celo politika je  naredi
la poskus razjasnjevanja problem a. Den- 
nis Kucinich, eden izmed dem okratskih 
kandidatov za predsednika in kongresnik 
države Ohio, je  v am eriškem  kongresu 
zahteval leta 2001 in ponovno leta 2002 
prepoved strateških sistem ov orožja, ki 
j ih  podpira vesoljski program  -  sem šteje 
Kuchinich tudi Chemtraile. V prvem  ted
nu ju n ija  leta 2003 je  Kuchinich prisos
tvoval na okrogli mizi v  zvezi s Chem
traili v kalifornijskem  m estu Santa Cruz. 
Na vprašanje poslušalca, ki je  imel vpo
gled v  zaupne vojaške dokum ente, je  
Kuchinich odgovoril: "Chemtraili so re
sničnost!” Kljub tem u to tem o v ZDA ve

like novinarske hiše ignorirajo, renom ira- 
no časopisje pa jo  kom aj om enja. Očiten 
poizkus, da eksperim ente z našim  vrem e
nom , ki se izvajajo širom  po svetu naj
m anj od leta 1999, obdržijo v skrivnosti, 
j e  med drugim  m ogoče razložiti takole: 
škropljenje Chem trailov v  atm osfero je  v 
nasprotju  z brezštevilnim i m ednarodnim i 
določili za ohran jan je  okolja in ni v skla
du s tem eljnim i vprašanji nacionalne su
verenosti, pa tudi z zaščito lastnega zrač
nega prostora. Puščati anom izirana letala 
v  prom et je ilegalno celo v času vojne, 
zaradi česar prihaja do startov  in spustov 
izključno na vojaških letališčih tu jih  vo
jašk ih  sil, ki imajo na določenem  področ
ju  (na prim er v  Nemčiji) obsežne pravice.

Pri tem  gre lahko sam o za US Air Force. 
K tem u še vprašanja  jam stv a  pri dokaza
nih poškodbah, tako pri ljudeh (bolezni, 
psihične prizadetosti) kot v okolju (jams
tvo v m ednarodnem  pravu). Kako naj bi 
postopali z zahtevki za plačilo nastale 
škode, ki bi jo  vložile okoljevarstvene 
skupine, in kako z ogorčeno reakcijo ja v 
nosti? Glede na daljnosežnost tako nasta
lih problem ov se seveda priporoča skriva
nje obstoja, ki se v prim eru potrebe pove
zuje s "plausible denial" v  delu z ja v n o s t
mi. Če bi postale zveze ja v n o  znane, bi to 
po vsej verjetnosti privedlo do zaustav i
tve program a Chemtrailov, vsaj v Evropi.

M ilija r d n i d o b ič k i  z a  in d u 
s tr ijo

Vremenski projekt Chemtrail je , in o tem 
ni dvoma, m ultimilijardni dolarski posel. 
Kljub tem stroškom ga izvajajo, ker je  v i
soko rentabilen. Industrija zasluži več, kot 
se na nebu porabi. Podjetje Chemtrail bo 
Joint-V enture kot vsako drugo po dobič
kih stremeče podjetje. Kot pri mnogih dru
gih projektih je  m aksim iranje dobička ver
je tn o  najvišja vrednota in cilj. Prav zato je  
treba računati pti Chemtrailih tudi s skrito 
uporabo tako im enovanih dual-active si
stemov, sistemov, ki razen učinkovanja na 
področju kon tro le  v rem ena opravljajo  
funkcijo nosilca za druge, v ospredju nez
nane sofaktorje. Pri tem  je  treba misliti na 
učinkovine farmacevtske industrije, ki bi 
utegnile učinkovati psihoaktivno, morda 
kot pomirjevala, vsekakor v smislu Mind- 
controllinga. Tak sum je  na mestu, če 
vemo, da so takšne poizkuse v zgodnjih 
60. letih že opravljali v San Franciscu (do
kazano z jav n o  dostopnim i akti FBI). Če 
pomislimo, s kakšnimi ogromnimi investi
cijami je  podjetje Chemtrail prisotno na 
svetovnem  trgu vrem ena, ustreza logiki 
tega načina prodajanja, da o takih dualno 
aktivnih sistemih vsaj resno razmišljajo.

Z a k o n e c . . .
Soočanje s fenom enom  Chem trailov pri
pelje posam eznika skoraj do meje dose
danjega zaznavanja. Ali je  sploh lahko 
res, kar vidim ? Ali je  to sploh m ogoče? 
Če nekdo oblastuje, gre prepogosto za 
v ladanje s strahom  pred neznanim . Prelo
miti to oblast z inform acijo, dati bralcu v 
roke orodje, da zazna, kar ne sme biti res. 
To je  smisel tega članka. Kar se pred n a 
šimi očmi dogaja na nebu, je  skrajno aro
gan tno . Kriči po našem  prebujenju, po 
vsej naši pozornosti, našem u odločnem u 
uporu, po moči postaviti se zoper straho 
petno, skrito delovanje m anipulatorjev 
vrem ena (in ne le-teh). To prikrito delo
vanje, ki prihaja najbolj do izraza v stra
tegiji "plausible denial", je  srce, pa tudi 
Ahilova peta tega sistem a. Meč, ki prere
že to tetivo, je  vedeti, da so Chemtraili 
dejstvo. Moč je  vedeti to, kar lahko ugo
tovim o s svojim  opazovanjem .
Chemtrail serije škropljenja v stratosfero 
se opravljajo v grobem  tedenskem  ritm u. 
Škropijo pretežno ponoči, da bi dvigajoči 
topli zračni sloji škropljenje m egle poteg
nili v  višino. Škropijo tudi v zgodnjih  ju 
tran jih  urah . Ker se ob lepih brezoblačnih 
dneh ultravijolično sevanje zelo hitro  
okrepi, škropijo ob takšnih  dneh skoraj 
vedno. Najboljši čas za opazovanje je  
zgodaj zjutraj, ko je  obljubljeno ja sn o  in 
sončno vrem e.

Drugi učinek je rezultat skupnega delovanja barija in 
prahu iz aluminija, ki naredita difuzno električno polje. 
To polje lahko z letal pa tudi z Zemlje obsevajo z ek
stremno nizkofrekvenčnimi radijskimi valovi (ULF).
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krasni novi svet

Razmislite, preden ugriznete!
A ndrej Svetel

Pnviligirana družba obilja, ki se rada ponaša s številnimi znanstvenimi dognanji, si na 
začetku 21. stoletja ne zna odgovoriti na eno najosnovnejših vprašanj. Vprašanje "Kaj je 
sti?" je v času  ptičje gripe, bolezni norih krav, razkrinkanih ravnanj m esnopridelovalne 
industrije in genskih manipulacij m orda aktualnejše kot kdajkoli prej.

Ko je  po govedu in prašičih na no 
vodobnih grm adah nedavno pri
stala ničesar kriva peijad, je  brez

srčna in zgolj v  dobičke zazrta “krona 
stvarstva” dobila le še eno priložnost več, 
da si tem eljito izpraša vest o svojem po
četju, pridelavi hrane in prehranskih n a 
vadah. Toda tudi če zanem arim o vrsto 
m oralnih vprašanj v  zvezi z našim  odno
som do živih bitij, o katerih dandanes 
m arsikdo žal ni več sposoben razm išljati 
drugače kot o m esnem  obroku ali nevar
nosti za svoje zdravje, vprašanje "Kaj je 
sti?" ozirom a "Katera hrana je  zdrava?” 
ostaja neodgovoijeno. K ončnega odgovo
ra o tem  znanost nam reč ne ponuja. Kar 
ponuja, so le najrazličnejše znanstvene 
teorije in soglasje raziskovalcev o tem, da 
se eden najpoglavitnejših  vzrokov za člo
vekove bolezni in tegobe -  čeprav m edi
cina napreduje in se življenski pogoji ne
nehno izboljšujejo -  skriva v naši napač
ni (pre)hrani. P ovedano drugače: kaj 
jem o  je  nesporno izredno pom em bno za 
naše zdravje, pravijo strokovnjaki, ned
voum nega odgovora na vprašanje, katera 
hrana je  tista prava, pa še zmeraj ne da
jejo . Kar je  gotovo in očitno, je  torej le to, 
da se ljudje v skrbi za svoje zdravje in po
gosto sledeč znanem u H ipokratovem u 
m otu "Hrana naj bo zdravilo” nagibajo 
zdaj k tej, zdaj oni teoriji.

K aj Je n a r a v n a  h r a n a ?
Potem  ko so številne znanstvene raziska
ve že na začetku šestesetih let 20. stolet
ja  pokazale, d a je  na mesu tem elječa pre
hrana povezana z razvojem  ateroskleroze 
in drugih bolezni srca in ožilja ter da je  
uživanje m esa takoj za tobakom  in alko
holom  najpogostejši vzrok sm rti v  zahod
ni Evropi, ZDA, Avstraliji in drugih raz
vitih  delih sveta, se je  za vegetarijanstvo 
začelo odločati vse več pripadnikov privi- 
ligirane družbe obilja. Prednosti vegetari
janskega življenskega stila in prehranje
vanja, ki so mu ljudje poleg zdravstvenih 
vselej sledili tudi zaradi etičnih, ekoloških 
in gospodarskih razlogov, so se ja sn o  po
kazale tudi ob preteklih izbruhih bolezni 
norih krav, prašičjih aferah in ptičji gripi, 
ko se je  m arsikdo prvič zavedel srhljivih 
postopkov zgolj v  profit zagledane m e
snopredelovalne industrije. Da industrij
sko, s kostno moko, horm oni in antib io ti
ki pridelano meso ne prinaša zdravja, 
tem več predvsem  bolezni, ozaveščeni po 
trošniki danes dobro vedo. Raziskave, ki 
so v  nasprotju  s še včeraj ustaljeno m isel
nostjo dokazovale, da človeku, če se želi 
hraniti zdravo, sploh ni treba uživati 
mesa, pa so nedavno prinesle tudi nove 
teorije, katerih skupni im enovalec je , da

m ora človek, če želi ostati zdrav ali oz
draveti, jesti le tisto, kar je  njegova n a 
ravna hrana.
In katera naj bi bila človekova naravna 
hrana? To naj bi bila predvsem  surova 
hrana. Kot na podlagi m nogih raziskav in 
d o lgo le tnega  štud ija  dokazu je Ernst 
G iinter v  svoji knjižni uspešnici Živeti 
brez bolezni (v izvirniku Lebendige Na- 
hrung), naj bi človek s kuhanjem  m očno 
poškodoval in celo uničil do dve tretjini 
svoje hrane, zato bi bilo nujno, d a jo  uži
va takšno, kot mu jo  je  dala narava.

P r e d n o s t i  s u r o v e  h r a n e
Zdravstvena vrednost hrane (vitamini, 
encimi, minerali...) se po njegovem  m ne
nju s kuhanjem  popolnom a uniči, želodec

im am o sicer poln, vendar nism o prehra
njeni. Tudi vegetarijanci, ki se odpovejo 
mesu in zelenjavo kuhajo, delajo napak. S 
tem  zelenjavo nam reč razvrednotijo, saj 
se s kuhanjem  v  njej uniči največ vitam i
nov. Tudi beljakovine pri kuhanju  izgubi
jo  do dve tretjine svoje hran ilne v redno
sti, hkrati pa kuhane beljakovine pri pre
snovi razvijejo več strupov in kislin. Pri 
kuhanju se p rav  tako izgubljajo kalcij, že
lezo, m agnezij, silicij, jo d  in druge m ine
ralne snovi, kem ično pa naj bi se sprem e

nila tudi škrob in sadni sladkor, ki na ta 
način postaneta škodljiva za človeka, 
nagnjenega k prekom erni teži. Veliko 
škodo pri segrevanju utrpijo  tudi m aščo
be in olja, piše Giinter, ne le pri kuhanju, 
tem več že v postopku predelave.
Kdor meni, da so se v davnini ljudje pre
hranjevali predvsem  s svojim  lovskim 
plenom, ki so ga tudi kuhali, in je  zato 
naše telo prilagojeno uživanju mesne 
hrane, naj pom isli še enkrat. Najnovejše 
raziskave nam reč dokazujejo, da so člo
vekova prim arna hrana zmeraj bili sade
ži, zelenjava, oreški in žita, svojevrstni 
dokaz v prid surovi h rani pa ponujajo 
tudi dognanja, do katerih  so nedavno 
prišli v  živalskih vrtovih. Ko so živali za
čeli hraniti s kuhano hrano, so te obole

vale in celo um irale za tipičnim i bolezni
mi človeka, ko pa so jim  ponovno začeli 
dajati njihovo naravno  hrano, so si km a
lu opom ogle. Podobnega m nenja kot 
Giinter je  tudi njegov som išljenik Helmut 
VVandmaker, av tor več kot petnajst let 
stare  uspešnice Hočeš biti zdrav? Proč s 
kuhinjskim  loncem . V svoji knjigi, svoje
vrstnem  m ejniku raziskovanja pravilne 
prehrane, ta nemški sam ostojni razisko
valec in oče sodobnih presnojedcev n a 
mreč ne navaja le zm ot mesojedcev, tem 

več tudi nekatere vegetarijanske in z v r
sto prim erov dokazuje, da za ljudi v  re
snici obstaja le ena vrsta hrane: sveže 
sadje in v  m anjših količinah neprekuhana 
zelenjava, oreščki in sem ena. To naj bi 
bila, meni VVandmaker, človekova osnov
na hrana, ki j i  j e  njegov prebavni trakt 
prilagojen že m ilijone let, kuhinjski lonec 
pa naj bi človeku prinesel le energijsko 
m rtve obroke, bolezni in degeneriranost. 
Kar se na prvi pogled zdi kot zelo radikal
no stališče, ljubiteljem  dobre kuhinje pa 
skoraj bogokletno, je  vendarle vredno 
razm isleka. N avsezadnje so VVandmaker- 
jev e  trditve rezultat njegovih več kot 40- 
letnih raziskav in osupljivega poznavanja 
področja, ki se ga je  lotil teoretično in 
praktično.

S a m o  č lo v e k  k u h a ...
In kaj med drugim  trdi VVandmaker? “Ob
sta ja  sam o eno vesolje, ena narava, en 
naravn i zakon. Po tem  zakonu so temelji 
prehranjevanja enaki za človeka in za ži
val: tisto, kar je  ustarila narava, m oraš 
pojesti surovo. Samo človek kuha, peče, 
duši in praži hrano, ki mu jo  je  narava 
pripavila za jed , in jo  sprem inja v  pepel. 
Kuhanje uniči vrednost vsake hrane. Na
rava ne pozna kompromisov..." Najkrajše 
rečeno: m rtva, razkuhana hrana, pred
vsem  m esna prehrana skupaj z industrij
sko predelanim i živilskimi artikli je  po 
VVandmakerjevem m nenju ljudem prine
sla bolezni, zaradi katerih trpijo. Naša 
m edicina, ki se s številnim i kem ičnim i 
sredstvi ukvarja le z obravnavo sim pto
mov, ne m ore preprečiti vzrokov bolezni, 
piše in podobno kot drugi sodobni p reu
čevalci p rehranjevanja poudarja, da se je  
zdravja treba lotiti celostno. Ob pravilni 
(pre)hrani naj bi človek, če se želi obva
rovati bolezni in tegob, m oral vsekakor 
skrbeti tudi za druge tem eljne potrebe 
zdravega življenja, kot so denim o čist 
zrak, voda, sonce, telesne vaje, počitek in 
urjenje  duha. Kar trd ita  VVandmaker, 
Giinter in kopica n junih som išljenikov, se 
m orda komu zdi preveč preprosto in 
“neznanstveno”, da bi bilo učinkovito , a 
originalnosti v logičnem  razm išljanju in 
pronicljivih argum entov za njihove trd i
tve ne kaže podcenjevati, še m anj dvom i
ti v zdravje tistih, ki so se vrnili k narav 
ni hrani.
Eno je  gotovo: če razm islim o, preden 
ugriznem o ter potem, ko se inform iram o, 
preprosto uživam o to, kar nam  prija, na j
brž ne m orem o zgrešiti. Okusi in potrebe 
so navsezadnje različni, izbira prave h ra 
ne pa je  nenazadnje še zm eraj le naša od 
ločitev. Kajpak z vsem i posledicam i za 
zdravje, proračun ali m oralnega mačka...

Da industrijsko, s kostno moko, hormoni in antibio
tiki pridelano meso ne prinaša zdravja, temveč 
predvsem bolezni, ozaveščeni potrošniki danes 
dobro vedo.
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Trideset let mariborskega 
študentskega življenja
K lavdija Šipuš

Univerza v M ariboru letos praznuje trideseto obletnico obstoja, za kar ve le malokateri 
njen študent ali študentka.

Sodobna zgodba pripoveduje o petih študentih v dvo in 
pol sobnem stanovanju, ki plačujejo mesečno najemnino 
420 evrov s stroški, ki znesejo pnbližno 50 tisočakov.

Tudi po tridesetih letih na eno štu 
dentsko posteljo pride pet rednih 
študentov, številni pa neprijavljeni 

pri zasebnikih plačujejo oderuške vsote. 
Če je  bila ob rojstvu univerze problem a
tična podhranjenost študentov, se zdrav
niki danes soočajo s fenom enom  debelo
sti. Polovica m ariborskih študentov se 
niti enkrat tedensko ne ukvarja s špor
tom, 30% pa se enkrat na teden udeleži 
kulturnega dogodka. Če so študenti pred 
tridesetim i leti poplesavali ob ritm ih di
sko glasbe v edinem  študentskem  zabav- 
Ijaškem središču v  Astoriji in prebirali 
edini (kritični) študentski časopis Katedro, 
danes njihov vsakdan poplavlja pluriteta 
kom ercialnih medijskih vsebin, ideologijo 
delegatskega sistem a in dolgoveznih kon
gresov Zveze kom unistov  Jugoslavije pa 
nadom ešča neoliberalni kapitalizem  in 
potrošniška družba.
Pred tridesetim i leti rojena Univerza v 
M ariboru je  šte la 8 tisoč študentov. Na 
njenih šestih visokošolskih zavodih j e  več 
kot polovica študentov  študirala ob delu, 
kar je  bila celo specifika v tedanjem  ju g o 
slovanskem  prostoru. Ob slavnostn i tride
setletnici obstoja druge največje univerze 
v  Sloveniji na 12 fakultetah  in visoki šo
li študira okoli 26 tisoč študentov. Leta 
1975 je  bil med vsem i m ariborskim i v iso
košolskim i zavodi največji delež vpisanih 
na Visoki ekonom sko kom ercialni šoli, 
danes pa je  vodstvo prevzela Pedagoška 
fakulteta, ki skupaj z ekonom sko pred
stavljata približno 40%  študentov m ari
borske univerze.

S treh a  n a d  š tu d en to v o  g la v o
Pred tridesetim i leti so imeli študentje, ki 
se na študij v  M aribor niso vozili iz kraja 
b ivanja ali niso živeli dom a v  mestu, 
m ožnost b ivanja v treh študentskih do
movih na Tyrševi ulici. Na razpolago je  
bilo 664 ležišč, s ponosom  pa so poudari
li, da si lahko študentje hrano pripravlja
jo  v kuhinjah, ki so v  vseh nadstropjih, 
sami. Pa še za pranje perila je  bilo po
skrbljeno, čeprav so bili pralni stroji več
krat pokvarjeni. Sodobni m ariborski štu 
dent za osnovne potrebe študija potrebu
je  višjo kakovost, ki mu jo  v celoti om o
goča b ivanje v  novem  študentskem  domu 
na Lentu, kjer lahko za okoli 20 tisočakov 
na m esec v enoposteljni sobi v apartm aju  
študira na večji kvadraturi, neom ejeno 
priklopljen na internet, se razgibava v fit
nesu in si kopalnico deli še s trem i d rugi
mi kolegi. Internetni in kabelski priklop je  
postal stalnica tudi v starejših dom ovih, 
problem  pa je  v  tem, da v m ajhnih sobi
cah, kjer se stiskata dva študenta ali štu 
dentki le s težavo najdeš pol kvadrata.

Novi š tuden tsk i dom ovi n a  Lentu.

kam or bi lahko postavil računalnik. Na 
ju tra n je  ali opoldansko um ivanje zob in 
hladen tuš po neprespani noči zaradi š tu 
dija ali neštetih razlogov za slavljenja, 
stoji študent, ki za sobo plačuje najnižjo 
vsoto, dobrih 12 tisočakov, v  vrsti, ker si 
m ora kopalnico deliti še z devetim i d rugi
mi stanovalci. Vodja referata za študen t
ske zadeve m ariborskih študentskih  do 
mov, Sonja Šantl ugotavlja, da "razen 
Lenta, v ostalih  naseljih na Tyrševi in 
Gosposvetski, prevladujejo klasični š tu 
dentski dom ovi, kjer je  oprem a že stara, 
prostori so prem ajhni za potrebe sodob
nega študenta. Potrebne bi bile nove ka
pacitete za študentske družine, za tuje 
študente, ki j ih  je  na  Univerzi v M ariboru 
vedno več, hkrati pa so starejši dom ovi 
nujno potrebni obnove." V letošnjem  štu 
dijskem le tu je  za 2576 postelj, kolikor jih  
prem orejo dom ovi, zaprosilo 3175 štu 
dentov, med njimi večina rednih, saj je  
delež izrednih študentov, ki prebiva v 
njih zgolj 3%.

O d e r u h i tu d i tr i d e s e t le t j a  
k a s n e j e
U gotovitve najnovejše raziskave Š0S 
2005, ki jo  je  za Š tudentsko organizacijo 
Slovenije izvedel Oddelek za sociologijo

Pedagoške fakultete Univerze v M ariboru, 
govorijo, da nekaj več kot polovica štu 
dentov m ariborske univerze živi dom a in 
prav  tolikšen delež na vasi. Če izvzam e
mo še študente v  študentskih  in dijaških 
dom ovih ter subvencioniranih  sobah, os
tanejo  številni, ki so se prisiljeni znajti v 
zasebnih stanovanjih , neprijavljeni, saj 
mora lastn ik  državi odvesti del zaslužene 
najem niške pogače, študenti pa so o ropa
ni m ožnosti subvencioniranega bivanja. 
Tako se zgodbe izpred tridesetih let pono
vijo, m orda se najde tudi kakšen soboda
ja lec , ki zahteva, da je  ob osm ih zvečer 
luč ugasnjena, kot je  o tem  prim eru poro
čala Katedra. Sodobna zgodba pripovedu
je  o petih študentih  v dvo in pol sobnem  
stanovanju , ki plačujejo mesečno najem 
nino 420 evrov s stroški, ki znesejo prib
ližno 50 tisočakov. Sicer pa je  longitudi
nalna analiza podatkov za m ariborsko 
študentsko populacijo v letih 2001-2004

pokazala, da im ajo povprečni mesečni 
odhodki za stanovan je m očan trend na
raščanja, saj so se sam o v dveh letih real
no povečali za okoli 16%.

Z d ra v je : v i s o k a  v r e d n o ta ,  
p o m a n jk lj iv a  p r a k s a
K atedra je  pred tridesetim i leti povzela 
oceno zdravstvenega stan ja  m ariborskih 
š tuden tov  v  kateri ugotavljajo , da š tu 
d en tje  tako  za p sih ično  ko t fizično 
zdravje prem alo skrbijo. M edtem  ko je  
leta 1974 le 15,79% študen tov  zaužilo 
dva obroka h rane  na dan , sta tistika, ki jo  
izvajajo v  Zdravstvenem  dom u Adolfa 
Drolca v  okviru p reventivnih  sistem at
skih pregledov v  prvem  in zadnjem  letn i
ku študija, govori, da je  v preteklem  š tu 
dijskem  letu  zaužilo dva ali več obrokov 
na dan  od 90 do 95%  študentov. Število 
obrokov in kvaliteta prehrane za m ari
borske študen te  tako  ni več aku ten  prob-
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30. o k tober 1960, prvo brucovanje VTŠ n a  gospodarskem  razstav išču  v M ariboru

lem, kar ugotavlja tudi raziskava ŠOS 
2005, po kateri se zgolj 3°/o študen tov  ne 
p rehranju je  na bone. V preteklem  študij
skem letu je  bilo zdravih  dobrih  70% 
o b rav n av an ih  š tu d e n to v  in š tuden tk , 
med njim i so nekoliko bolj zdravi fantje. 
Jasm ina  Skočir, študen tska zdravnica, je  
povedala, da se v ospredju študentsk ih  
bolezni nahajajo  obolenja dihal, slabo
krvnost, povečan krvni pritisk in debe
lost, kar je  posledica tega, da se študenti 
prem alo gibajo. Njene besede potrjuje 
tudi raziskava ŠOS 2005, ki govori, da se 
polovica š tuden tov  in študen tk  m aribor
ske univerze niti enkrat tedensko ne uk 
varja z nobenim  športom . M ariborski š tu 
dentje sicer zdravje kot vrednoto  rang ira- 
jo  precej visoko, postavljajo  ga na tretje 
m esto, takoj za urejenim  družinskim  živ
ljenjem  in potrebo po neodvisnosti od 
drugih ljudi. Resničnost m ariborskega 
študen ta  je  torej daleč od zaželenega in 
uresničljivega.

sne, socialne fobije in fobična anksioz- 
nost; reakcije na hud stres in prilagodi
tvene m otnje; m otnje prehranjevanja ter 
duševne in vedenjske m otnje zaradi uži
vanja  psihoaktivnih snovi.

P r o b le m i s o ,  k e r  p o t r e b u 
j e š  n j ih o v a  d a r i la
Besede novinarja M ladine, M arjana Hor
vata , ki je  pred tridesetim i leti pisal o te 
žavah m ariborskega študenta, so v  korigi
rani prispodobi aktualne še danes. Uni
verza doživlja svoj trideseti rojstni dan, iz 
o troštva vstopa v odraslost, njeni proble
mi -  kadrovski, prostorski, stanovanjski, 
kulturni, m aterialni in prilagajanja bo
lonjskim procesom  -  se še kako živo za
jedajo  v njeno strukturo. Problemi so bili, 
so in bodo, bistveno pa je  njihovo kon
struktivno reševanje. Alma m ater bi tako 
morala poiskati m ožnosti za takojšni iz
koristek m ladostnega intelektualnega po
tenciala, kritično prem isliti in odgovorno

V ospredju študentskih bolezni nahajajo obolenja 
dihal, slabokrvnost, povečan krvni pritisk in debelost, 
kar je posledica tega, da se študenti prem alo gibajo.

Sprem enile so se tudi kadilske razvade 
m ariborskega študenta, bolje študentke, 
saj pri tem  prednjačijo s 3:1 v njihovo 
škodo, po konzum iranju  alkohola pa jih  
presegajo moški kolegi. Leta 1974 je  tako 
kadilo od 30 do 40% študentov, trideset 
let kasneje pa na nikotin  prisega 26,5% 
študentov. Omamo v alkoholu je  pred tr i
desetimi leti iskalo od 9 do 16% m aribor
skih študen tov  in študentk, v  študijskem  
letu 2004/2005 pa je  alkohol občasno 
uživala polovica, med njimi redno 6%. 
Raziskovalci so v raziskavi ŠOS 2005 
prišli do ugotovitve, da študentje, ki kadi
jo  in uživajo alkohol, denarnico olajšajo 
za tobak za 3.500 tolarjev, za alkohol pa 
6.900 tolarjev m esečno. Koliko v  pov
prečju 3% m ariborskih študentov porabi 
za nelegalno om am ljanje, ni podatka, po 
segajo pa največ po m arihuani, heroinu, 
kokainu in kemijskih tabletkah.
Trideset let kasneje je  ocena psihološkega 
stan ja  m ariborskih študentov podobna, 
novost na lestvici so le m otnje prehranje
vanja. Najbolj pogoste so nevrotske, stre

ter fleksibilno odreagirati na zahteve glo- 
balizirajoče potrošniške družbe in njene
ga agresivnega tržnega sistem a. Kljub šte
vilnim  akutnim  in strukturaln im  družbe
nim  problem om, visoko brezposelnostjo 
diplom irancev, posledičnim  vpisovanjem  
na podiplom ske oblike študija ne samo 
zaradi cilja po znanstven ih  spoznanjih, 
tem več predvsem  zato, ker ni služb, odli
vom inteligence s preferije in v tujino, 
neusklajenostjo študijskih program ov s 
potrebam i gospodarstva, razkorakom  med 
teorijo in prakso, polovičnim i delovnim i 
časi in zaposlovanjem  za določen čas in 
posledično tem u podaljšana odvisnost od 
staršev, pa ostaja veselo študentsko živ
ljenje, za m arsikoga najlepše in najbolj 
pestro obdobje v življenju. Ki ga lahko 
m ariborski študentje doživijo ob rednih 
študijskih obveznostih, ob večerih v š tu 
dentskem  dom u, privatn ih  zabavah, dol
go trajn ih  razpravah o smislu bivanja, n a 
črtih  za prihodnost in m odrovanjih, da 
problem e iščeš zato, ker potrebuješ n jiho
va darila.

Danes, ko 
Je razumni
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zgodovina študentskega časopisja

vladajo debilni mediji 
kov malo Robert T itan  Felix in Lučka Zorko

Tfega časa se bomo spomnili po marsičem, med drugim tudi po nedavnih sindikalnih demonstracijah, ki 
so se jim pridružili tudi študentje pod okriljem študentske organizacije (čeprav danes študentom očitajo 
pasivnost, neangažiranost in precejšnjo nemoč pri državnih vprašanjih). Marjan Pungartnik je bil študent 
v času, ko so študentom očitali ravno nasprotno. Ko so bila študentska gibanja, združenja, mediji, vpliv še 
drugačni. Danes je Marjan Pungartnik v tem prostoru znan kot pesnik, urednik slovenske on-line revije 
Locutio in založnik ter organizator literarnih srečanj v Mariboru. Kot študent je bil urednik za kulturo, ka-

v

sneje odgovorni urednik radia Študent, odgovorni urednik študentskega časopisa Tribuna, sodeloval je v
v

uredništvih Problemov, Časopisa za kritiko znanosti, novo antropologijo in domišljijo, Krta, Mentorja in še 
marsikje drugje. Ravno zato se je zdel pripraven sogovornik ob ponovnem izidu Katedre, ki je bila poleg 
Trubune najbolj viden študentski časopis.

Kaj so bili razlogi in k a tere  okoliščine so 
vplivale  na  študen tsk e  nem ire? Kako so 
po tekali n a  ljubljanski univerzi in k a k 
šn a  je  bila v aša  udeležba v  njih?
Prej kot "nem iri” bi to poim enoval "giba
nja", ne več "gibanje", kot smo pravili 
nekoč. To pa zato, ker se je  s časom  tem e
ljito sprem enil pogled na dogajanje z v i
dika posledic. 0  razlogih: prva generacija 
povsem  povojnih otrok, večje število štu 
dentov, sorazm erna odprtost un iverzitet
nih učiteljev za stike s študenti, sodobni 
koncepti, ki so prihajali k nam  skozi š tu 
dij, zgledi Pariza, Amerike, Nemčije, Beo
grada, ves sistem pa ni bil pripravljen na 
kaj takega, za nekaj časa sorazm erno "li
beralen" odnos Zveze kom unistov do štu 
dentskih gibanj. Čeprav je  tudi več pogle
dov na to, kdaj se je  začelo, je  jasn o , da 
se je  začelo v študentski kulturni eliti in 
je  sledilo obdobje m nožičnih dem onstra
cij, ko pa so na univerzi in v politiki do 
jeli, za kaj gre, se je  na fakultetni ravni 
začel obračun in se je  vse skupaj konča
lo. V dogajanje sem stopil s sodelovanjem  
z radiom  Študent, deloval sem najprej v 
kulturnih iniciativah, potem  pa vse več v  
Izvršnem  odboru Skupnosti študentov, 
nato  še v jugoslovanski zvezi študentov, 
se povezoval z Zagrebom, Beogradom  in 
Novim Sadom, izstopil pa sem po diplomi 
in takrat, ko sem nehal urejati Tribuno.

S študen tsk im i nem iri so bile pom em b
no povezane tu d i š tu d en tsk e  revije, m ed 
n jim i K atedra in T ribuna. Kako sta  ti 
dve zgodovinski dejstv i povezan i in od 
kod so prišle  pobude?
Tribuna je  starejša, 73. leta sem urejal 22. 
letnik, se pravi, da je  nastala  kakšnega 
51. leta. Katedra pa je  nastala sredi šest
desetih let. Obe dve glasili sta bili v sa
mem centru  dogajanja in sta tudi po
m em bno vplivali nanj. Povezovali pa 
smo se med drugim  tudi zaradi podpore 
nastajajoči mariborski univerzi. Sodelo

vanje  pa je  bilo ne glede na razlike (po 
moji oceni je  bila Katedra usm eijena bolj 
k vprašan ju  slovenstva) sam o po sebi 
um evno. Veliko ljudi, ki je  pisalo za oba 
lista, je  sodelovalo v študentski organ iza
ciji in tam  stikov ni bilo težko vzpostavi
ti.

ideologijo "ed ine p rav e  resn ice” z ene 
s tran i in vplive razv ijajočih  se h u m a n i
stičn ih  znanosti z zahoda, m ed so c -rea-  
lizem  in eksistencializem  tak o  rekoč? 
Najbrž je  n apačna predstava, da so v  tem  
sodelovali vsi študen tje . G ibanjem  so se 
prik ljučevale le nekatere  fakultete (pre-

Lahko rečem, da so starejši še pristajali na idolatri- 
jo "znanosti", da pa je med študenti bila močna kri
tika znanosti.

Kakšen je  bil p rofd  teh  revij in  kakšen 
j e  po vašem  n jihov delež p ri razvoju  
slovenske h u m an istike , kajti v  za ložn iš
k ih  in u n iv erz ite tn ih  okv irih  je  tedaj 
v ladalo  izrazito  m arksistično  enoum je? 
Nisem prepričan, da je  vladalo na založ
bah  in na  u n iv erzah  "m arksistično  
enoum je”. Ravno nasprotno. Marksizem 
je  veliko več odpiral, kot so bile okolišči
ne sposobne sprejeti. Eno je  strankarska 
ideologija, ki mimo m arksizm a še šla ni. 
Veliko pom em bnih stvari se je  v  Ljublja
ni na prim er dogajalo na univerzitetnem  
kom iteju Zveze kom unistov. Nisem imel 
občutka, da bi to kaj veliko vplivalo na 
Katedro in Tribuno. T ribuna je  v tistem  
času šla skozi več faz -  akadem sko, po
tem  izrazito subkulturno in potem  akcij
sko, ja z  pa sem leta 1973 že čutil, da se 
val gibanj um irja. Katedra je  imela m anj 
nihanj. A pri obeh je  bil delež literature 
zelo opazen. Pri obeh je  bilo tudi kaj 
m arksizm a, am pak tudi vse drugo. Dru
god, razen morda pri Problem ih, nove 
tendence v kulturi in filozofiji niso niti 
m ogle soobstajati v tolikšni meri.

Kako bi z zgodovinske d istance  označili 
ta k ra tn o  š tu d en ta rijo ?  Kako ste  se p ra v 
zap rav  sploh znašli, tako le  vpeti m ed

težno filozofska, ekonom ska, pravna, a r
h itek tura , FSPN in še nekatere druge, ve
likokrat so sodelovali tudi učitelji), m o
čan  cen ter je  bil v  Š tudentskem  naselju , 
na  rad iu  Š tudent, seveda pa na  Trgu re
volucije 1, k jer so imeli sedež Tribuna, 
izvršni odbor Š tudentske skupnosti in 
U niverzitetn i kom ite ZKD Slovenije. Pa 
še na  Gerbičevi, v  Tacnu pa je  bila ko
m una ... Obstajal j e  nek čar vsega, kar se 
j e  dogajalo, in zlahka je  bilo m ogoče p ri
tegn iti nekaj tisoč publike -  to  je  prvič 
pokazal koncert b ra tov  K luster pri Šum i
ju . S icer pa je  L jubljana s tem  živela in 
ni bilo m alo ljudi, ki so prihajali na  u n i
verzo od zunaj. "Edine prave resnice" 
sploh ni bilo, če pa je  bila, je  b ila takoj 
osm ešena. Lahko rečem, da so starejši še 
p ristajali na idolatrijo  "znanosti", da pa 
j e  m ed študen ti bila m očna kritika z n a 
nosti. Že v šestdesetih  letih  so nam reč 
padle  vse om ejitve in v Jugoslav ijo  je  
vdrl ves bestiarij teorij. V Zagrebu, Beo
g radu, Novem Sadu, Sarajevu, pa tudi na 
Reki, v Ljubljani ali v  Nišu so izhajale 
knjige in revije, ki so bile na špici do g a
ja n ja . Soc-realizem ? Tega ni bilo že iz 
p e td ese tih  let. E k sistenc ia lizem ? Že 
zdavnaj m im o. Poglejte si -  veliko b is
tven ih  del iz hum anistike je  izšlo prav

takrat. R esje , d a je  nekaj starcev  podpi
sovalo m anifeste kot "D em okracija da -  
razpad  n e”, toda  n jih  je  dobesedno od
p laknilo , kvečjem u so bili partnerji v  
razgovoru  z dezorien tirano  partijsko ob 
lastjo. Zunaj j e  um etniško in tudi ku ltu r
no živ ljenje -  tu  pa j e  potrebno  reči, da 
pretežno  sam o v  L jubljani -  dobesedno 
ponorelo . A vedeti m orate, da j e  potem  
prišla konsolidacija in da danes v bistvu  
za te  dogodke uporab lja te  ta  konso lida- 
cijski jez ik . Z nekega v idika j e  m ogoče 
za razvoj po teh letih reči, da gre za n a 
zadovanje, še danes.

D anašn ji šolski sistem  j e  v  sk ladu  z p ri-  
do b itn išk o , lib e ra lis tičn o  m ise lnostjo  
n a ra v n a n  izrazito  tekm ovalno , znan je  
se šte je  v točkah , k ak o r je  tu d i n a  u n i
v erzah  m anj pom em bno izvedenost in 
poglobljeno razum evan je  ko t količina 
p redelanega m a te ria la  in op rav ljen ih  iz
p itov  (akadem ska rav en  s tem  sicer ne 
bi strin ja la , saj načelom a gre  za oboje, 
am pak  k v a n tite ta  in  kv a lite ta  v e n d a r ne 
m oreta  abso lu tno  z roko v  roki). Se vam  
zdi, da  je  to  lahko za sedan jo  m ladež 
tudi pogubno, saj k re ira  speeialiste, ne 
pa razum nikov?
Naše državne univerze so zastarele in 
neučinkovite in so najslabša varian ta  izo
braževanja. Saj od desetih konča študij le 
en študent. Tekmujejo pa za vrste  na štu 
dentskih servisih. V ečinom a je  cilj izo
braževalnega sistem a, da ga študentje 
končajo. Pri nas pa je  bilo ravno obratno. 
Za nas je  veljalo, da si m oral za dobrega 
profesorja veliko prebrati, najboljši so 
prebrali ali napravili (bile so tudi študen t
ske raziskave, takšne prave) ali napisali 
največ. A to je  zanje šele začetek. Če ho 
češ veljati za razum nika, m oraš biti spe
cialist, dober v svoji stroki. Takšnih pa je  
danes m alo in so v  času, ko vladajo de
bilni mediji, nevidni. In kako videti ne
vidnega Japončka?
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študij v tu

Estudar no estrangeiro
M onika B iderm an

Študij v tujini je ena izmed najlepših izkušenj, ki jih študent lahko doživi.

Lizbona, predel, ki se im enuje Belem. Tu živi predvsem  elitno  prebivalstvo .

V

Z e od nekdaj sem si želela, da bi študirala 
v tujini ali opravila vsaj del študijskih 
obveznosti zunaj. Vendar sem kot večina 

ostalih mislila, da je to skoraj nemogoče, saj je 
to prevelik finančni zalogaj zame in za moje 
starše. Ko sem se že nekako navadila na štu
dentsko življenje, sem spoznala, da so študenti 
zelo aktivni in delujejo v mnogih društvih. 
Seznanila sem se s študentskim društvom Era- 
smus študentska mreža pri Univerzi v Maribo
ru (ESN pri UM), ki skrbi za vse mednarodne 
študente, ki pridejo študirat na mariborsko uni
verzo prek programa Socrates-Erasmus, hkrati 
pa pomaga tudi našim študentom, da se odpra
vijo na študij v tujino. V tem društvu sem iz
vedela, da dandanes študij v tujini niti ni več 
tak "luksuz", ki si ga študenti ne bi mogli pri
voščiti. V samem društvu sem videla svojo iz
hodiščno točko in se jim pridružila. Ogromno 
sem se naučila, od same organizacije do komu
niciranja z ljudmi in kako pomagati tujcu, ki 
pride prvič v državo, o kateri ne ve ničesar in 
ne pozna jezika. Tako kot so tuji študenti uži
vali v našem mestu, sem tudi jaz uživala z nji
mi. Delo pri ESN-ju in druženje s tujci iz vse 
Evrope mi je  zlezlo pod kožo.
Po štirih letih delovanja pri ESN-ju je prišel čas 
tudi zame. Po vseh teh letih druženja s tujimi 
študenti so se iz mnogih rodila velika prija
teljstva. Odločila sem se, da bom 4. letnik opra
vila zunaj. Že kar nekaj časa sem nihala med 
Španijo in Potrugalsko, saj me ti dve državi že 
zelo dolgo zanimata. Na koncu sem se vendar
le odločila za Portugalsko. Vedela sem, da bom 
dobila Erasmusovo štipendijo, do katere je 
upravičen vsak Erasmus študent, kar pa še zda
leč ne bo dovolj za vse stroške, kijih bom ime
la kot bodoča Erasmus študentka.
Prišel je dan odhoda na mojo sanjsko Portugal
sko. Nervozna sploh nisem bila, saj sem vedela, 
da me bodo pričakali prijatelji in mi pomagali. 
S seboj sem obvezno vzela nekaj promocijske
ga materiala o Sloveniji, da bom tudi temu 
koncu Evrope predstavila našo malo, a lepo dr
žavo. Pred samim odhodom sem poznala le ne
kaj osnov jezika, ker meje učil prijatelj, kije bil 
na študiju v Sloveniji, vendar me to niti ni skr
belo, saj znam špansko, in vedela sem, da Por
tugalci razumejo špansko. Seveda pa sem si 
pred samim odhodom prebrala tudi nekaj o 
Portugalski, čeprav sem veliko že vedela od 
prej. Nisem namreč hotela oditi v državo, ki bo 
moj dom devet mesecev, s pomanjkljivim zna
njem. Letela sem do Španije (Valladolid -  od 
Portugalske oddaljen le tri ure vožnje), kjer me 
je pričakal prijatelj. Odpeljal me je v Covilho, 
kjer so me čakali ostali prijatelji. Lepo jih je bilo 
videti, nekatere celo po štirih letih. Seveda sem 
se takoj seznanila s portugalsko kuhinjo, ki jo 
naravnost obožujem. Teden dni sem preživela v 
Covilhi, nato pa sva se s prijateljico odpravili v

Lizbono, kjer sem se zglasila v študentskem 
domu in na obeh fakultetah. Lizbona me je  že 
ob samem prihodu navdušila v vsej svoji lepo
ti. Glede na to, da sem študirala na dveh fakul
tetah vzporedno, meje bilo strah, da se mi bodo 
urniki prekrivali, vendar se mi na srečo niso. Pa 
tudi če bi se, bi s profesorji našli skupno reši
tev. Presenetil me je odnos profesorjev do štu
dentov, k ije veliko bolj pristen in manj forma
len. Imaš občutek, da so profesorji kot tvoji 
drugi starši, ki so ti na voljo in se brez težav po
govoriš z njimi o vsem. Mislila sem, da so samo 
z menoj takšni, ker sem pač tujka, vendar sem 
hitro ugotovila, da temu ni tako ter da imajo 
tako topel in pristen odnos do vseh študentov. 
Predavnja so na Portugalskem obvezna in pote
kajo v portugalščini. Prav to me je zelo prese
netilo, saj sem mislila, da bo tako kot pri nas... 
Če študiraš nek jezik, so predavanja v tem jezi
ku, vendar je na Portugalskem drugače in ima
jo vsa predavanja v metemem jeziku. Zato sem 
se morala z vsakim profesorjem posebaj dogo
voriti, če je pripravljen imeti predavanja v an
gleščini. Seveda so se vsi strinjali in bili veseli, 
saj so tako študenti še bolj utrdili svoje znanje 
angleškega jezika. Študenti jih dokaj redno obi
skujejo, kar sem bila kar malo presenečena. Im- 
presionirana sem bila nad njihovim znanjem 
angleščine, čeprav so študentje angleškega jezi
ka, so vsa štiri leta poslušali predavanja in pi-

A lfam a - n a jsta re jš i predel Lizbone.

sali v potrugalščini. Predavanja so bila zelo za
nimiva in dokaj drugačna od naših. Veliko je 
temeljilo na našem razmišljanju in utemeljeva
nju našega razmišljanja. Predvsem sem se nau
čila biti kritična do nekega dela in avtorja. 
Študenti in profesorji so me zelo lepo sprejeli 
in mi pomagali na vsakem koraku, čeprav sem 
vsem morala predstaviti Slovenijo in jim nekaj 
povedati o svoji državi, saj je njihovo znanje 
bilo tako geografsko kot kulturno zelo ozko. 
Na zečetku so Slovenijo zamenjevali s Slovaš
ko, Ukrajino, Rusijo, Estonijo, a kaj kmalu so 
spoznali, da je to velika razlika. Obiskovala 
sem tečaj portugalščine in spoznala vse lepote 
tega jezika ter vse imenitnejše avtorje, ki so 
krojili usodo portugalskega jezika in književ
nosti. Seveda pa sem tudi prepotovala državo

od severa do juga. Imela sem to srečo, da sem 
v vsakem kraju (tudi najmanjši vasici) imela 
prijatelje, pri katerih sem prebivala in se je to 
finančno zelo poznalo. V vsakem kraju in regi
ji sem preizkusila tipično hrano in pijačo ter 
spoznala ljudi, tradicijo in navade. 0 Portugal
ski lahko rečem, da je zelo lepa, raznolika in 
pestra država, ki še ohranja svojo tradicijo in 
se je  ljudje ne sramujejo, prav nasprotno, zelo 
ponosni so nanjo in jo prenašajo na mlajše ge
neracije. Sever se zelo razlikuje od notranjosti 
in juga in prav tako ljudje sami. Ljudje so po
vsod zelo prijazni, vedno nasmejani, nikamor 
ne hitijo in so ti na vsakem koraku pripravlje
ni pomagati. Portugalci imajo precej drugačen 
bioritem, kot ga imamo mi. Pri njih vse začne 
funkcionirati šele okrog 9. ali 10. ure zjutraj.

Presenetil me je odnos profesorjev do študentov, ki je 
veliko bolj pristen in manj formalen. Imaš občutek, da so 
profesorji kot tvoji drugi starši, ki so ti na voljo in se brez 
težav pogovoriš z njimi o vsem.
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K ako do  š tu d ija  v  tu jin i?
M laden Kraljič, vodja SMMS UM

Na zabav i v  š tuden tskem  dom u.

Obvezno morajo spiti zelo močan esspresso, da 
se prebudijo. Delavnik traja nekje do 17. ali 18. 
ure (vmes imajo čas za kosilo in kavice), nato 
pa se večina odpravi na športne aktivnosti in 
šele po 21. uri imajo večerjo. Ob teh urah še 
obratujejo vsi veliki nakupovalni centri in lo
kali ter restvracije, ki so nabito polni vse do 
polnoči. Ne smem pozabiti omeniti, da so pra
vi nogometni navdušenci.
Seveda pa je  drugačno tudi življenje v študent
skem domu. Sama nikoli nisem živela v štu
dentskem domu, zato je  bil zame to pravi izziv. 
Vedela sem, da bo šele to pravo študentsko živ
ljenje, nikoli pa si nisem predstavljala, da je 
tako zelo zanimivo in zabavno. Prvih pet me
secev je bila moja sostanovalka z Dunaja, dru
ge štiri mesece pa iz Belgije. Obe moji sostano
valki sta bili Erasmus študentki in v domu je 
bilo okoli dvajset Erasmus študentov iz vse 
Evrope, vendar jih je  bilo največ iz Španije. Z 
obema sostanovalkama sem se odlično ujela in 
imamo stike še danes. Študentski dom je bil 
zelo dobro opremljen in je imel vse potrebno za 
normalno življenje (od hladilnikov, zamrzoval
nikov, pečic, toasterjev, televizij, interneta do 
pralnih in sušilnih strojev), pa tudi cena ni bila 
pretirana. Sam dom ni bil v samem centru Liz
bone, vendar niti ni bil zelo oddaljen. Od doma 
do fakultete sem se vozila s podzemno železni
co. V študentskem domu sem spoznala tudi ve
liko domačinov, ki so nas vpeljali v študentsko 
življenje. Predvsem pogrešam naše zabave v 
domu in skupno učenje v študijski sobi, ki seje 
začelo šele ob polnoči in trajalo tudi do 7. ure 
zjutraj. Najbolj pa m eje očaral odnos med sa
mimi študenti ter tradicija, ki jo imajo za bru
ce. Študentje so med seboj zelo povezani in ve
liki prijatelji. Med njimi ni čutiti nobene zavi
sti, ampak si vsi nesebično pomagajo in so ve
seli tujega uspeha. Za bruce, ki jim pravijo ”ca- 
loiros”, imajo posebno tradicijo in krst. Po tra
diciji morajo bruci ubogati svoje starejše kole
ge in početi, kar jim naročijo. Vsak starejši ima 
svojega "krščenca” (afilhado) -  bruca in ga šči
ti. Bruci morajo početi marsikaj, od raznih iger 
do zbiranja denaija... To morajo početi skozi 
vse leto, maja pa imajo krst (baptismo do caloi- 
ros), kjer jih  uradno priznajo za bruce, jim izre
čejo dobrodošlico in jim zaželijo srečo pri štu
diju. Na zečetku se mi je  to zdelo prav kruto, 
saj vse igre niti niso bile tako lepe, vendar ko 
sem se pogovarjala s študenti, jim je ravno krst 
najlepši spomin iz njihovih študentskih let. In 
tudi kasneje, ko zaključijo študij, ostanejo zelo 
dobri prijatelji s svojimi "krščenci”.
Med študenti je zelo popularna tudi študentska

pevska in plesna skupina oz. zbor, imenovan 
"tunas". Ta zbor je  sestavljen iz samih študen
tov ali samih študentk ali pa je mešan, v kate
rem študentje plešejo, pojejo in igrajo na tradi
cionalne instrumente. Pojejo pa tudi tradicio
nalne študentske ali ponarodele pesmi. Imajo 
razne koncerte in tekmovanja po vsej državi, 
gostujejo pa tudi v drugih.
Na splošno velja za Portugalce, da so zelo dru
žinskega tipa in jim je družina sveta. Vsi člani 
so zelo povezani med seboj, še posebaj veliko 
vlogo pa imajo matere, ki jih zelo spoštujejo. 
To sem še posebaj videla v času božiča, ki sem 
ga s prijatelji preživela na severu Portugalske. 
Bila sem pri prijateljičini družini, kjer je bilo 
zbrano vse sorodstvo. Še posebaj je v tem času 
prišla do izraza portugalska kulinarinaka, ki je 
naravnost odlična.
Najbolj me je na Portugalskem očaralo morje 
oziroma ocean in klima. Skozi vse leto je bilo 
zelo toplo (v Lizboni ni bilo nikoli hladneje kot 
15 stopinj Celzija, na skrajnem severu pa je  bilo 
najhladneje 0 stopinj Celzija). Tudi deževalo 
skoraj ni in sonce je ves čas pripekalo. Aprila 
smo se že kopali, čeprav je  ocean kar hladen 
(17 stopinj Celzija), vendar sem se kar navadi
la. Nikakor pa ne smem pozabiti, da je  Portu
galska tudi dežela fada, ki izvira iz Lizbone. Ta 
glasba je  nekaj posebnega in se ne da opisati z 
besedami. V Lizboni so značilne tudi fado hiše, 
kjer lahko ob tipični portugalski večerji pri
sluhneš fadu v živo. Lizbona je zelo pestra, lepa 
in za vsakega se nekaj najde.
Skratka, moje sanjsko življenje na Portugalskem 
med prijaznimi in dobrimi ljudmi seje po deve
tih mesecih moralo zaključiti. Vse izpite sem tam 
opravila uspešno in prišel je čas odhoda.
Za konec lahko povem le to, da teh devet me
secev ne bom nikoli pozabila, saj so bili najlep
ši v mojem življenju. Nisem dozorela samo na 
akademski ravni, ampak tudi na osebni. Zelo 
veliko sem se naučila, predvsem pa tega, kako 
biti samostojna, kako se znajti v velemestu in v 
drugi državi, kjer so jezik in navade popolno
ma drugačni kot pri nas. Naučila sem se tudi 
tega, kako predstaviti Slovenijo v najlepši luči 
z vsemi njenimi posebnostmi. Na veliko stvari 
sedaj gledam drugače, kot sem jih pred odho
dom. Določenih stvari se zavedam bolj, kot na 
primer, kako pomembno je, da poznamo zgo
dovino svojega jezika in svoje države, da lahko 
o tem povemo drugim, ki nas ne poznajo.Vsem 
študentom svetujem, da se odločijo za študij v 
tujini in ne zamudijo najboljše priložnosti v ča
su študija.

S o c r a te s-E r a sm u s
Univerza v Mariboru omogoča svojim štu
dentom študij v tujini za določen čas (od 3 
do 12 mesecev) v okviru programa Socra
tes-Erasmus. Ta program ima namen štu
dentom približati evropsko dimenzijo v izo
braževanju ter jim  omogočati širitev obzor
ja. Univerza v Mariboru ustvarja okvirje za 
mobilnost študentov s pomočjo dogovorov s 
tujimi univerzami, ki sodelujejo v omenje
nem programu. Tako je  sklenila 272 spora
zumov v tekočem letu. Žal ostane velik del 
možnosti neizkoriščenih, čeprav je  zadeva v 
bistvu preprosta: študenti imajo možnost 
stopiti v stik s koordinatorji na svojih fakul
tetah in se pozanimati o možnostih odhoda 
v tujino. Služba rektorata Univerze v Mari
boru tudi vsako leto v  decembru in januar
ju  obiskuje fakultete in vabi študente na te 
predstavitve. Vse leto je  na razpolago za ka
terakoli vprašanja.
Prijavijo se lahko vsi študenti, ki so končali 
prvi letnik študija in imajo status študenta 
ter ga bodo imeli tudi v času mobilnosti. 
Prijava poteka po sledečem postopku:
S pomočjo koordinatorja si najdeš namemb
ni kraj, tj. odločiš se, kam hočeš iti (če na 
seznamu tvoje najljubše tuje univerze ni, se 
pozanimaj, ali sodeluje v Socrates-Erasmus 
programu in ali bi fakulteta oz. univerza 
dovolila izmenjavo z njo). Izbiraš lahko med 
univerzami iz EU ter iz Romunije, Bolgarije 
in Turčije. Tudi Švica je  partner EU za izme
njave študentov, vendar so tamkajšnja pra
vila malo drugačna glede štipendiranja. 
Izbereš si predmete in izpite, ki jih  želiš 
opraviti v tujini. Pri tem bodi pozoren/na, 
da boš dobil/a soglasje domače fakultete! 
Kar bo dogovotjeno, bo tudi priznano. 
Izpolniš on-line obrazce za prijavo, učni 
sporazum, namestitev, izpis ocen (transeript 
o f records) pa običajno dobiš v referatu na 
domači fakulteti. Pazi, ker vse univerze ni
majo enakih obrazcev in so roki za prijave 
različni, ker so različni roki semestrov. Na 
spletni strani UM se boš prijavil/a zato, da 
prideš v evidenco in boš lažje opravil/a po
stopke doma, tuji obrazci pa služijo proce
duram v tujini. Zveni hudo, a ti vzame le 
nekaj minut, če veš, kam in kaj (glej točki 
ena in dva). Ko obrazce podpiše fakulteta in 
tudi rektorat oz. koordinator, gre zadeva v 
tujino in načelno sprejmejo prijave.
Po določenem času boš prejel/a obvestilo od 
tuje univerze, da si sprejet/a na študij, za 
kakšen čas in kaj še moraš postoriti. Zapro
siš za štipendijo, ki se spreminja glede na 
razpoložljiva letna sredstva, vendar je  v tem 
letu okoli 240 EUR na mesec. Misliš si: "Kaj, 
tako malo?" Moraš pač vedeti, da ti EU ne 
plača življenjskih stroškov, ker jih  imaš 
tudi, kadar študiraš doma. Socrates-Erasmus 
omogoča brezplačen študij v tujini (ni šol
nin), ne nadomešča pa življenjskih stroškov. 
Štipendija je  le dodatek, spodbuda, nagrada 
za tvojo odločitev narediti več.
Odšel boš v tujino, z lahkoto opravil vse iz
pite in študiral naprej doma.

Ta scenarij je  možen tudi za pripravo diplo
me ter za podiplomske študije. Če se kje za
lomi, pa brez panike: večino neprijetnosti se 
da rešiti. Če fakulteta nima dogovora s tujo 
fakulteto, kamor bi radi šli, se ta dogovor 
lahko sklene naknadno. Če se izkaže, da ne 
moreš opraviti predmetov, ki s i j ih  izbral/a,

izbereš druge predmete (seveda v dogovoru 
z domačo fakulteto). Če ne opraviš vseh ob
veznosti, se dogovoriš bodisi za naknadno 
opravljanje bodisi za ponovitev doma. To pa 
se v petih letih zgodi mogoče trem kolegom, 
običajno zaradi nekih izrednih razlogov 
(npr. bolezen). Velja načelo: dogovoriti se 
da skoraj vse, le potruditi se je  treba.

L eo n a rd o  d a  V inci
Druga velika možnost za odhod v tujino pa 
je  program Leonardo da Vinci, v okviru ka
terega Univerza v Mariboru vsako leto pri
javlja projekte za strokovne prakse mladih 
diplomantov in tudi študentov Univerze v 
Mariboru, ki imajo v okviru študija predvi
deno strokovno prakso. Lahko pa se prijavi
jo  tudi študenti, ki prakse nimajo, pa ven
darle želijo pridobiti strokovne veščine, le 
da ti ne morejo pričakovati, da jim  bo prak
sa priznana kot obveznost študijskega pro
grama. Program Leonardo da Vinci ima po
dobne cilje kot Socrates-Erasmus, le da se 
ne nanaša na študij, temveč na praktično 
usposabljanje. Postopek je  za mlade diplo
m ante nekoliko lažji, ker ni pomemben sta
tus, za študente pa velja dogovor s fakulte
to in s podjetjem, ki ga sprejme. Štipendije 
so nekoliko višje, ker ne gre za študij, tem 
več za delo. Študent lahko prejme največ 
1200 EUR za tri mesece, mladi diplomant pa 
1500 EUR za dva meseca, saj ne more kori
stiti ugodnosti, ki jih  lahko koristi študent. 
Največja možna štipendija za oba pa je  
5000 EUR. Univerza v  Mariboru ima 60 
partnerjev v Evropi, ki vsi posredujejo med 
kandidati in podjetji. Program je  za Univer
zo v Mariboru še dokaj nov, ker ga izvaja 
šele tretje leto zapored, vendar je  na razpo
lago sredstev za več kot 30 študentov in 30 
mladih diplomantov. Glede na trajnost ak
tivnosti pa se lahko vedno javite pri stro
kovni službi na rektoratu, tudi za naprej. 
Nihče ne bo ostal brez pomoči.

C e e p u s
Tretja možnost za mobilnost znotraj progra
ma je  program CEEPUS, ki je  srednjeevrop
ski program med dvanajstim i državami 
Srednje in Jugovzhodne Evrope in prav tako 
služi mobilnosti študentov vseh stopenj in 
profesorjev. V tem programu poteka mobil
nost drugače kot pri prvih dveh, ker se od
hod v tujino financira s strani ministrstva 
tiste države, v katero gre študent ali profe
sor. Slovenija krije mobilnost (bivanje) tuj
cev, ki pridejo v Slovenijo. Možne države za 
slovenske kandidate so: Avstrija, Bolgarija, 
Češka, Hrvaška, Madžarska, Makedonija, 
Poljska, Romunija, Slovaška, Slovenija, Sr
bija in Črna gora. Pri tem programu velja 
tudi pravilo, da se vse dogovoriš na svoji fa
kulteti.

Na rektoratu skrbi za vse informacije in po
stopke Služba za mednarodno in meduni- 
verzitetno sodelovanje, kjer za študente 
Univerze v Mariboru, ki želijo oditi v tujino 
znotraj dveh programov EU, skrbi Anita 
Kodba, tel.: 02/2355 446, faks: 02/2355 267 
ter elektronska pošta socrates.erasmus@ 
uni-mb.si in leonardo@ uni-mb.si. Za CEE
PUS program in partnersko sodelovanje pa 
je  pristojna Lidija Sosič, tel.: 02/2355 268 
ter elektronska pošta lidija.sosic@ uni- 
mb.si.
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Durmitor, eden najlepših 
naravnih biserov Evrope
M arko Petrinač

v  v

Čarovnija narave v osrčju C rne gore

Kar 70 gora, višjih od 2000 metrov, in 40 jezer zgovorno priča o 
njenih značilnostih in lepoti, nenazadnje tudi dejstvo, da je 27 
odstotkov črnogorskega ozemlja zaščitenega z mednarodnimi 
zakoni in konvencijami (UNESCO).

Durm itor je  veličasten. Je eden tistih 
redkih predelov Evrope, ki v času 
vsesplošne kom ercializacije člove

ku lastne želje po odkrivanju novega ter 
spoznavanju  sebe in sveta (še) ostajajo 
skrivnostni in prvinski.
“Črna gora je  čudež. Pridi in se prepričaj," 
m e je  povabil prijatelj. Pa sem šel in se 
prepričal. Doslej že štirikrat in upam , da 
ne zadnjič. Res, moj 202 centim etra v iso
ki Vlado, peto koleno črnogorskega kne
za Radonje, in m nožica drugih imajo 
prav. Za ljubitelje narave in tiste, ki se 
radi že na daleč izognejo turistični kon
fekciji ozirom a najrazličnejšim  izpeljan
kam tovrstn ih  “p aketn ih” aranžm ajev, je  
Črna gora gotovo obljubljena dežela. Z 
večinom a še neokrnjeno naravo, polno 
raznolikosti in kontrastov, z bogato kul
tu rno  dediščino in zgodovino ter prego
vorno ponosnim i in gostoljubnim i ljudmi 
preseneča tako rekoč na vsakem  koraku. 
Am pak, pozor! Črna gora nikakor ni 
sam o tistih skoraj tristo  kilom etrov čudo
vite morske obale, raznolikih plaž, m on
denega Svetega Stefana, slikovitih, tu ri
stično obleganih, pa vendarle nekako za
sanjanih  m orskih m estec Budve, Kotorja, 
Ulcinja, Herceg Novega... Še m anj, je  le 
eden izmed zadnje čase tako priljubljenih 
predelov bivše “Ju g e” ali zgolj prizorišče 
adrenalinskega raftinga po reki Tari. Ne, 
prva ekološka država na svetu ali M onte- 
negro, kot j i  še radi rečejo Črnogorci, je  
veliko, veliko več.

Č r n o g o r s k e  p o s e b n o s t i
Že ob kratkem  srečanju z njo obiskovalcu 
hitro  postane ja sn o , da dežela, ki s Srbijo 
tvori del državne skupnosti Srbija in Čr
na  gora, želi biti in tudi je  nekaj posebne
ga. O tem  te navsezadnje ne prepričata le 
v zadnjem  času ja sn o  izpričana črnogor
ska želja po sam ostojni državi -  ta je , kot 
sam i m enijo, le še vprašanje  časa -  in 
u radna nacionalna valu ta  euro, tem več 
ob vseh družbenih in zgodovinskih po
sebnostih dežele predvsem njena naravna 
raznolikost. Črna gora, pravijo Črnogorci, 
je  m ajhna, vendar im a vse, kar si poželiš. 
R esje , če jo  ljubiš takšno, kot je , ti ljube
zen vrača z obrestm i vred! Z lepoto po
krajine očara že na prvi pogled, ostalo pa 
dodajo gostu vselej naklonjeni, ponosni, 
a odprti ljudje. Ti so na svoj “čudež" lah
ko upravičeno zelo ponosni. Kaj ne bi 
bili! M ajhno deželo, le 13.812 kvadratnih 
kilom etrov veliko, med najjužnejšo in 
najsevernejšo točko loči le 190 kilom e
trov  zračne črte, pa prem ore prim orje z 
obalo, središčni kraški del z ravnicam i 
(Zeta, Nikšičko polje in Bjelopavliči) te r 
gorati del, presekan z globokim i kanjoni 
rek Tare, Pive, Komarnice, Morače, Lima

in Čehotine. Kar 70 gora, višjih od 2000 
metrov, in 40 jeze r  zgovorno priča o n je
nih značilnostih  in lepoti, nenazadnje 
tudi dejstvo, da je  27 odstotkov črnogor
skega ozemlja zaščitenega z m ednarodni
mi zakoni in konvencijam i (UNESCO). 
Medtem ko črnogorsko prim orje že dolgo 
privablja obiskavalce z vsega sveta, v  go
rati svet Črne gore slednji zaidejo precej 
redkeje. Povsem nezasluženo! Popotni
kom in ljubiteljem  neokrnjene narave se 
nam reč le m alokje ponuja več priložnosti 
za aktivno preživljanje prostega časa. 
Zlasti Narodni park Durmitor, ki je  od 
leta 1980 skupaj z reko Taro vpisan na 
Unescov seznam  svetovne naravne dediš
čine, med om enjenim i sladokusci velja za 
enega najprivlačnejših črnogorskih ciljev.

V e lič a s tn i  D u rm ito r  - 
l j u b e z e n  n a  p r v i  p o g le d
Nič čudnega: s številnim i planinskim i v r
hovi -  na sam o 39.000 hektarjih se nah a
ja  48 vrhov, višjih od 2000 m etrov -  
osupljivim i rečnimi kanjoni in jezeri je  
Narodni park D urm itor resnično veliča
sten. Samo krono Durm itorja, krog s pre
merom le okoli šest kilom etrov, tvori 
dvajset vrhov, višjih od 2300 metrov, 
toda veliko število relativno lahko do
stopnih vrhov, med katerim i je  najvišji 
Bobotov kuk (2523), nikakor ni edina 
durm itorska atrakcija. Posebnost Durmi
torja ozirom a to, kar mu daje nepozaben 
pečat, je  predvsem  neponovljivi in n ad 
vse očarljivi spoj planinskih vrhov, kar 
osem najst različnih gorskih jezer ("gor
skih oči”, kot jim  pravijo dom ačini) in 
im pozantnih  rečnih kanjonov. Kanjon 
m odrozelene reke Tare, solze Evrope, kot 
j i  ljubkovalno pravijo Črnogorci, je  deni
mo s svojimi 1300 metri globine najglob- 
j i  v Evropi in za am eriškim  Koloradom 
najglobji na svetu. Nič m anj zanim ivi, 
skrivnostni in za najrazličnejše ekstrem ne 
športe prim erni niso kanjoni Sušice, Ko- 
m am ice in Pive. Če k tem u prištejem  še 
do petsto  let stare m ogočne borove in 
sm rekove gozdove, bogato  rastlinstvo s 
prek 150 vrstam i zdravilnih rastlin, diše
če pašnike, gorske doline s pristnim i va
sicami te r neštete, večinom a dobro ozna
čene planinske poti in steze, to nikakor ni 
dovolj. Če k tem u dodam  še številne izvi
re pitne vode (skupno j ih  je  m enda kar 
748) in izjemno gostoljubnost D urm itor- 
cev, bo to še vedno le delček tukajšnjih  
naravnih  lepot te r z njimi povezanega 
vznem irjenja ter zadovoljstva. Poleg n a 
ravnega okolja z ohranjenim  bogastvom  
živalskega sve ta  D urm itor prevzam e 
predvsem  z m irom  in spokojnostjo. Le 
malokje se človek lahko tako izvrstno od 
počije in zave svojih korenin. V odkriva
nju in občudovanju tukajšnje mogočne

narave hitro  razum e, zakaj narava člove
ku pom eni največji izvir energije, smisla 
in poezije. V čarovniji (še) neokrnjenega 
sveta, ki ga tod obkroža, se obiskovalec 
zlahka zave “hitrosti življenja”, ki mu 
podlega kot bitje civilizacije, civilizacije, 
ki ga je  odtujila od vsega naravnega, kar 
je  stoletja in tisočletja obkrožalo naše 
prednike. Zave se svoje odtujenosti od

Minin bogaz (2387) in Medjed (2287 m) 
so le nekateri izmed priljubljenih ciljev 
dom ačih in tujih  obiskovalcev. N epoza
ben je  denim o pogled na slovita Skrčka 
jezera na 1686 m etrih nadm orske višine z 
Bobotovega kuka ali na prim er z Medje- 
da na Crno jezero , simbol durm itorskega 
narodnega parka. A lpinistom  in športnim  
plezalcem tod raznolike in ponekod zelo

Spokojna idila osupljivega V ražjega jezera .

narave, zdrave h rane  in zraka, dejstev, ki 
jih  kot sodobni hom o sapicns v dirki za 
m aterialnim i dobrinam i nenehno pozab
lja. Tudi tega, da je  le neznatni del n ara 
ve, ne pa njen gospodar.

R aj z a  p o h o d n ik e ,  a lp in 
is t e ,  g o r s k e  k o le s a r je . . .
Kakor koli že, središče durm itorskega na
rodnega parka, slovečega tudi kot izvrst
no klim atsko središče, je  mestece Žabljak, 
najvišje ležeče urbano naselje na Balkanu 
(1450 m). Pozimi je  to znani črnogorski 
sm učarski center ozirom a cen ter zim ske
ga turizm a, poleti pa je  to živahno m este
ce odlično izhodišče za številne izlete v 
naravo in za ukvarjanje s športom . Za 
planince, pohodnike ozirom a vse tiste, ki 
v naravi iščejo zdravila za telo in duha, 
so zlasti vabljive in a traktivne ture do 
bližnjih vrhov, ki so hkrati izvrstna raz
gledišča. Že om enjeni Bobotov kuk je  
svojevrstna planinska trofeja in obenem 
nepozabno doživetje; Bezimeni vrh (2487 
m), Prutaš (2393 m), P laninica (2330 m),

Pogled na  d u rm ito rsk i m asiv.

Zapuščeno grobišče nezn an eg a  izvora.

strm e stene okoliških gora ponujajo veli
ko priložnosti za trening, pa tudi jam arje  
čaka tod še veliko neraziskanih jam  in 
votlin . Kar dvesto je  m enda vseh skupaj,
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Divji konji -  ena  izm ed posebnosti du rm ito rsk ih  p lanot.

Z gozdom  obdano  Črno jezero  v b ližini Žabjaka.

znam enita Ledena pečina je  le najbolj 
obiskana. Votline skupaj s kanjoni ponu
ja jo  odlične m ožnosti za canyoning in 
druga adrenalinsko-raziskovalna početja. 
Za slednje je  zanim iv zlasti sloviti kanjon 
Nevidio, globoka in ozka razpoka med 
velikanskim i stenam i, do katerih  ne po
kuka sončna svetloba in po katerem  je  
potrebno izm enično stopicati ter plavati 
po ledeno hladni vodi, zaradi česar je  po
trebna potapljaška oprem a. Sicer pa adre

nalina in rečnih pustolovščin željni obi
skovalci D urm itorja lahko uživajo v raf- 
tingu po bližnji reki Tari. Obisk enega 
najglobljih in najlepših kanjonov na sve
tu je  ena najbolj sam oum evnih izbir vseh 
tistih, ki si želijo bistro zelenom odro reko 
doživeti na m orda najpristnejši način in 
nato skupaj s splavarji uživati v ribjih 
specialitetah. Kljub tem u pa raftanje z 
gum ijastm i čolni po brzicah ni zmeraj ne
dolžno početje. Že m ajhna neprevidnost

in neprem išljenost se u tegne tragično 
končati. Na to opozarjajo tudi tukajšnji 
ljudje, ki m enijo, da varnost in strokov
nost tistim , ki se ukvarjajo s tem poslom, 
vselej žal niso največja prioriteta. P lovna 
sezona po okoli sto kilom etrov dolgem 
kanjonu Tare se nam reč začenja celo že 
m arca in končuje še dolgo po koncu sep
tem bra, čeprav lastnosti reke za popolno
ma varne  spuste tedaj sploh niso prim er
ne. Nekateri Črnogorci sam i priznavajo, 
da so ob pom anjkljivih varnostn ih  stan 
dardih in neznanju  tu jih  jezikov  voda, 
nebo in božja pom oč včasih edino, kar 
splavarji ponujajo  obiskovalcem , a za 
zdaj je  pač tako.
Sicer pa, kogar ne zam ika spust po reki 
Tari, lahko na Durm itorju uživa v  gor
skem kolesarjenju. Gotovo najlepša, a 
tudi najnapornejša je  82 kilom etrov dol
ga kolesarska tura okoli centralnega gor
skega m asiva, toda tudi druge poti in 
brezpotja v okolici Žabljaka niso nič 
manj navdušujoča. Z goram i obdani Žab- 
ljak v središču durm itorske regije je  p rav
zaprav  zanim iv že sam  po sebi. K n jego
vim čarom  gotovo sodi bližnje Črno jeze 
ro, svojevrstni poletni kopalni raj za ko
palce. Od tu vodijo dobro označene p la
ninske poti do okoliških kanjonov in j e 
zer: Jab lanovega, Ribljega, V ražijega, 
Srabljeg, Zminjskega in drugih, kanjonov 
Tare, Sušice, Kom arnice in Pive.

K ilo g r a m  k a jm a k a  z a  tr i 
e v r e ,  p r e n o č i š č e  ž e  z a  
e v r o  v e č

V Žabljaku je  m ogoče najeti terenska vo 
zila in gorska kolesa, si sposoditi sm učar
sko in alpinistično oprem o ali pa po od
krivanju pristnih okoliških vasi preprosto 
uživati v tukajšnjih  lokalnih kulinaričnih 
specialite tah ali sproščenem  vzdušju tu 
kajšnjih "kafan". Naj bo to gorski svet, ki 
se na posam eznih delih prav nič ne razli
kuje od alpskega, nedotaknjena, še po
vsem divja področja ali osupljiva bližnja

okolica, spom injajoča na M ongolijo, Ti
bet ali Islandijo, D urm itor prem ore vse. 
Spričo njegove raznolikosti ni čudno, da 
turisti z vsega sveta prav nič ne vihajo 
nosu nad kakovostjo tukajšnjih  turistič
nih storitev. Ta resda še ne dosega ravni 
razvitih evropskih držav, a kdo bi se p ri
toževal nad njimi, ko pa naravne lepote 
na sorazm erno m ajhnem  terito riju  to 
zlahka nadom estijo. Da velike gosto ljub
nosti in spoštovanja, ki ga do slehernega 
popotnika in gosta prem orejo Črnogorci, 
sploh ne om enjam , kaj šele izvrstne trad i
cionalne kuhinje. Dobrote, kot so cicvara 
na kajm aku, v mleku kuhana jagn je tin a  
ali pečena ovčetina, je  tukaj m ogoče do 
biti tako rekoč za drobiž. Pri zasebnikih 
lahko spiš že za štiri eure, kavo, žganje ali 
sveže mleko pa dom ačini že po nekajm i
nu tnem  pogovoru neredko postrežejo za
stonj. Za kilogram  kajm aka zahtevajo  tri 
evre, za liter najboljše dom ače travarice 
sedem evrov... Pa še nekaj! Biti Slovenec 
je  tukaj prednost. Če ne prej, ugotoviš to 
tedaj, ko ti slednji pojasnijo, da zate ve
ljajo polovične cene. “Naši imajo ceneje, 
ostali plačajo dvojno," se smejijo. Od le
žernosti, začilne za Črnogorce v prim or
skih krajih, pri Durmitorcih ni sledu. Ve
činom a vitki in visoki hribovci, ki so os
tali tukaj, so, kot pravijo pesniško, “trši 
od kam enja in močnejši od gore, ki jih  je  
oh ran ila”. Težki pogoji življenja in nepre
stani boj z naravo, iz katere so naredili 
svojo zaveznico, so gotovo pripom ogli k 
tem u, da so tu  za zmeraj ostali le najm oč
nejši, taki, ki so pripravljeni braniti svoj 
košček zem lje kot nekaj najbolj dragoce
nega. Ja , Črnogorci so tudi na D urm itor
ju  ponosni na svojo deželo. In če so tod 
še posebno ponosni na naravne lepote in 
raznolikosti, ki jih  je  tukaj zbranih  le na 
trideset kilom etrov dolgem  in pol manj 
širokem  teritoriju, so povsem  upravičeno. 
Ta njihov čudežni košček naravnega bo
gastva osupljive lepote si nam reč gotovo 
zasluži častno mesto med kraji, k i j ih  ve
lja obiskati vsaj enkrat v življenju.
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V umetnosti se nihče ne moti
H ana Vodeb

Živimo v časih, ko se  m ed  sabo  m ešajo  stare -  nefunkcionalne -  in nove -  n ep rem iš
ljene -  definicije tega, kaj je um etnost in kaj pom eni biti ustvarjalec. In ko je vedno 
bolj pom em bno vprašanje, kaj pri tem  m ora in č e sa  ne sm e početi država. Dr. G re
gor Tomc je profesor sociologije ustvarjalnosti in sociologije m ladine na FDV Je ra 
ziskovalec na Inštitutu za d ružbene v ede in M irovnem inštitutu. Ideolog punka in tek- 
stop isec  Pankrtov, zdaj kulturološko analizira popularno  kulturo in kulturno politiko, 
Je avtor več knjig in član rockovske skupine Bombe. O ba verjam eva, da  je g en e ra 
cija, ki prihaja, odločilna za slovensko kulturo in kot taka edino sem e preživetja.

Znanost rešuje problem e, pri umetnosti pa  sam  kon- 
cepiraš problem, oblikuješ zanj teoretki problem  in 
šele nato iščeš odgovor.

Računam , da bodo generacije za 
mano bolj inovativne, bolj aktivne. 
Biti morajo m ultikulturalni v p ra

vem pom enu besede, prezirljivi do nacio
nalnih mej. Za Slovenijo je  to edini način 
preživetja. Le če bodo naši ustvarjalci de
lovali na prepihu, bomo imeli svoje elite. 
Te bodo sicer popolnom a prepletene z 
globalno skupnostjo, vendar bodo hkrati 
oblikovale našo kulturo. V nasprotnem  
prim eru nam  bo nam esto kulture in jezika 
ostala le folklorna raven -  recimo kmečka 
ohcet, kot se je  to zgodilo Škotom.

H očete reči, da  S lovenija n ikoli ne  m ore 
p o sta ti nove A tene ali Firence?
To se zdi patetično  in sm ešno. Nikoli ne 
bomo veliki v  ničemer, nikoli veliki ino
vatorji ali velikega česarkoli.
Hudič je , ko gledaš dvom ilijonski narod 
in m oraš imeti vse, kar imajo veliki. Za 
m ajhno državo je  to problem , ker moraš 
imeti vse pogoje izpolnjene, m edtem ko 
ima njena populacija nek svoj dom et. V 
večjih državah s tekm ovanjem , ki dvigu
je  stanje odličnosti, "potegnejo ven" p ra
ve ljudi, mi pa poberem o, karkoli pač je. 
V Sloveniji je  zato zelo lahko uspeti. Us
pemo prehitro in prehitro dosežemo ra
ven, s katero se zadovoljim o, standarde 
odličnosti pa dosegajo predvsem fanatiki.

Pogojev za velike ustvarja lce  n a  m ajhih  
pov ršin ah  ni, kaj pa  za kaljenje ek stre 
m istov?
Hm, kot Humar... Za to ne potrebuješ u s
tvarjalnosti, pač pa odločnost; ja jca , ne 
pa glave.

Kaj bom o pa s ku ltu ro?
Z vključevanjem  ustvarjalcev v  globalne 
procese smo lahko norm alen sestavni del 
Evrope. Lahko sledimo tokovom  in se 
norm alno odzivam o na to, kar se v svetu 
dogaja. To je  naša vloga na  kulturni rav
ni. V endar pa brez bistveno drugačnega 
odnosa države ne bo šlo.

Ciljate na  državo  kot m odernega m ece
na  u stva rja ln o sti?
D ržava svoje  p ristran sk o  m ecenstvo

upravlja sam o za m ajhen segm ent um et
niške ustvarjalnosti. Govorim o aktivni 
kulturni politiki, ki s e je  razvila v  Evropi. 
Na ta  način posega država v um etniško 
ustvarjalnost in načelom a je  tak  sistem 
dober, ni pa dober, če se postavi v vlogo 
absolutnega estetskega arbitra. Če u rad 
nik v državi reče, da ve, kaj je  um etnost, 
ne ve tega nič bolj kot ja z  ali kateri koli 
drug  član skupnosti. Z obiskom nekega 
estetskega dogodka, recimo koncerta, se 
izpostaviš dražljajem , ki jih  interpretiraš 
kot estetsko ugodje. Ni pom em bno, če se 
to  zgodi pri Beethovvenu ali Slakih, zato 
relevantnega arb itra ni. Gre za moje sub
jek tivno  estetsko doživetje. Država bi pri 
tem  m orala zagotavljati pluralen in ena
kopraven dostop do um etnosti vsem po 
njihovi lastni meri. Im am o nam reč različ
ne ljudi, izobražene in neizobražene, pre
bivalce ruralnih ali urbanih  skupnosti, es
tetsko manj ali bolj občutljive. In nikogar 
ni, ki bi lahko rekel, da neka um etniška 
potrošnja ni prava.

Im am o pri nas dem okratično  k u ltu rno  
politiko?
Ne. In tega tudi v  Evropi ni. Poglejva pri
m er iz lastne izkušnje. Že dvajset let se v 
m estu Ljubljana trudim o pridobiti m ulti
kulturni center, kjer bi se lahko določene 
kulturne prireditve norm alno dogajale. 
Tak je  bil, v osem desetih ukinjen, Šen
tvid. Zdaj pa nim am o srednje velikega 
prostora za koncerte. Imamo kom ercialno 
Halo Tivoli in imamo prav tako kom er
cialne Križanke. Tu se na festivalu doga
ja  elitna glasba, k i je  m očno subvencioni
rana. Na drugi strani je  m nožica m anjših 
klubov. Če hoče potrošnik opere gledati 
opero, se z mercedezom zapelje v  ljub
ljansko Opero, če si ljubitelj rock glasbe 
zaželi koncert, se m ora na lastne stroške 
zapeljati v M iinchen. Gre za klasičen pri
mer, kako m esto Ljubljana, na ravni kul
tu rne  politike, določene potrebe zaznava 
kot m arginalne in nepotrebne. Take razli
ke pa niso potrebne. Do njih pride, ker se 
je  nekdo postavil v  vlogo arbitra, ki dolo
ča, katera je  edina prava ustvarjalnost. Ta 
pa je  bila določena v  19. stoletju. Taka

presoja je  nevzdržna, potrebno bi bilo ab
solu tno podpirati vse.

Dobila sem  p riložnost p redstav lja ti m la
de ustvarjalce, pri čem er ni nekega la h 
kega konsenza  o tem , kaj je  u stva rja ln o  
in kaj ne. Kako naj bom  pri izbiri objek
tivna?
Vedno gre za dialog, za proces ugotavlja
nja, kaj je  relevantno in kaj ni. U stvarjal
no pom eni v  najširšem  pom enu besede 
inovativno. Gre za elem ente sistem a, ki 
so med seboj povezani na način, kot še 
nikoli poprej niso bili. Nekdo m ora to 
prepoznati kot relevantno. In enota rele
van tnosti si lahko ti, ker je  neka stvar v 
tebi vzbudila občutek estetskega ugodja. 
V endar ni nujno, da bo skupnost delila 
tvoje m nenje. Tudi rock"n"roll je  skup
nost na začetku obravnavala kot nekaj 
popolnom a triv ialnega in banalnega. Čez 
čas pa se tudi na ravni skupnosti izkaže, 
da gre verjetno za najbolj pom em bno 
um etniško delovanje tistega časa. Poleg 
posam eznika in skupnosti obstaja seveda 
še nacionalno dom inantna skupnost. Do
datna težava so nekateri ljudje evropskih 
skupnosti, ki so prepričani, da imajo ob
jek tivno  vedenje o tem, kaj je  ustvarjal
nost. To je  recimo m inistrstvo za kulturo, 
to so kritiki, akadem iki, znanstveniki. 
Vse, kar ne sodi v  kanon, ki ga oni oce
njujejo kot resnično um etnost, je  kom er
cialno, je  nekaj, kar le zabava, in ni pra
va um etnost. Kmalu ugotoviš, da le racio
nalizirajo svoje okuse.
V endar je  njihovo m nenje pom em bno za 
ustvarjalčevo m otivacijo. Ta ima lahko 
nam reč ekstrinzične impulze, ki prihajajo 
od zunaj, na drugi strani je  le nekaj in- 
trinzično m otiviranih, ki izhajajo striktno 
iz sebe in so ustvarjalni zgolj zase.

Gre za idealno tipska prim era. Imaš posa
m eznike, ki uspejo ne glede na to, v  kate
rem sistem u delujejo. Okolici so zaprli 
okna in se posvetili svoji ustvarjalnosti. 
Takih posam eznikov pa je  na svetu malo. 
Večina potrebuje ekstrinzično m otivacijo. 
Sistem, ku lturna politika je  vzpodbuda ti
stim, ki niso fanatično predani. Zadnjič 
sem recimo na TV D nevniku naletel na 
tarnan je  o tem, kako malo m ladih se vpi
suje na študije naravoslovnih  znanosti. 
Če predstavnik države toži nad tem, po
meni, da ne obvlada osnovne funkcije d r
žave. Namesto tarnan ja  bi lahko sprejeli 
ukrepe, ki bi v obliki štipendij ali drugih 
vzpodbud poskrbeli za ekstrinzično m oti
vacijo.

Je vzpodbuda v obliki ekstrinz ične  m o
tivacije v  um etn o sti danes zaslužek od 
ustv a rja ln eg a  p roduk ta?
Redki so um etniški ustvarjalci, ki jim  je  
sam o do denarja. Večina, na katerem  koli 
področju, potrebuje eno in drugo. Tudi pri 
najbolj elitnih ustvarjalcih , ki pravijo 
zase, da jih  vodi le intrinzična m otivaci
ja , to seveda ni res. Ti elitni ustvarjalci po 
m ožnosti godejo na violino in so skupaj z 
njo državni uslužbenci, ki dobivajo nepo
sreden državni denar. Kaj je  bolj kom er
cialnega od tega? Pri tem gre zgolj za 
razliko, ki se je  po krivici uveljavila in jo  
danes razum em o takole: če je  nekdo za 
ustvarjalnost plačan iz davkoplačevalske
ga denarja, se to razum e kot nekom er
cialno, če se ustvarjalci financirajo iz 
prodanih vstopnic, pa kot kom ercialno. 
To je  popolnom a nesm iselna delitev.

Kaj pa  p rav ite  na  trav n ik e  g lasbenih 
skup in , k a te rih  rožice godejo v petih  
različn ih  skup inah  in se iz večera v  v e 
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čer prilagajajo  drug im  ljudem  in d ru 
gačnim  zvrstem ? To se dan d an es zelo 
pogosto dogaja in v enem  sam em  tednu 
lahko poslušaš tri povsem  različne g las
bene skupke, ka terih  člani se po n av lja 
jo . Kako to vpliva na u stva rja lnost?
To je  seveda posledica tega, da se pri nas 
od glasbe ne da živeti. V populaciji dveh 
m ilijonov ljudi praktično ne m ore biti nič 
kom ercialno. Zelo redke skupine lahko 
hkrati nagovorijo tako otroke kot gospo
dinje in upokojence. Vsem ustvarjalcem , 
ki to ne uspe, se m orajo odločati, ali se 
bodo z glasbo ukvarjali v prostem  času 
ali pa poskusijo delati z več skupinam i 
hkrati. V endar prilagajanje ni slaba stvar. 
Ima sicer nek čuden prizvok elitnega ka
nona. Po tem  kanonu živi ustvarjalec v 
slonokoščenem  stolpu, izven prostora in 
časa, kjer je  njegova ustvarjalnost večna 
in nagovarja ljudi vseh časov in p rosto
rov. To so neum nosti! Vsaka ustvarjal
nost je  stvar nekega časa in prostora ter 
nagovarja generacije ljudi, ki jim  je  n a 
m enjena. V smislu takega prilagajanja je  
um etniška ustvarjalnost kom ercialna. Mi
slim, da najbolj ustvarjalne stvari nasta
ja jo  v napetosti med elitno avtonom no 
držo, torej med posam eznikovim  zvokom 
v  glavi, ki ga mora nato  še nujno repro
ducirati navzven. Zunaj je  generacija, ki 
jo  naslavlja. Če se njegov zasebni zvok v 
glavi n ikogar ne dotakne zunaj nje, ta 
zvok ni relevanten. Je lastni izraz in je  
lahko inovativen, vendar nepom em ben, 
če ga nihče ne občuti. Resnična um etnost

nastaja, ko tvoj zvok prepriča druge, se 
jih  dotakne. Ko je  torej kom ercialen. Vse 
najboljše stvari zato nastajajo v napetosti 
med posam eznikom  in skupnostjo.

Se po vašem  m nen ju  najuspešnejši u s
tvarja lc i inkom pon ira jo  v  p opu larno  
ku ltu ro?
Umetniški ustvarjalec m ora biti popula
ren. Ko mi ljudje govorijo o elitizm u, v 
katerem  počnejo stvari le zase, sem sum 
ničav. Ponavadi je  to izgovor za lastno 
im potenco. Izgovor, da tvojega nagovora 
nihče ni razum el. Smo družbena bitja in 
taki smo tudi v svoji ustvarjalnosti. P rila
gajanje je  zato nujno in kom unikacija je  
sestavni del vsake ustvarjalnosti in posle
dično um etnosti. Najboljši rock je  bil ved
no popularen. Popularen v neki skupini 
ljudi, da se razum em o. Lahko je  bil šo
kanten  in provokativen, tako kot v moji 
m ladosti punk. Provokacija, šok te r agre
sija so naslavljali neko skupnost od tisoč 
do dva tisočih punkerjev, katerim  je  bil to 
način življenja. Ta skupina je  provokaci
jo , šok in agresijo doživljala kot svoje ob
čutenje sveta. In tako je  to prava um et
nost. Za večino je  bilo to nekaj zoprnega, 
delitantskega. Taka je  bila subjektivna 
ocena na ravni lastnega telesa Dimitrija 
Rupla, ki je  punk interpretiral na način 
navadnega hrupa. In tudi to je  prav. Ko 
bom o enkrat prišli do spoznanja, da se v 
um etnosti nihče ne moti, bo to velik 
preobrat, ki bo pom enil dem okratično 
kulturno politiko.

Če bi spodbujali vse ustvarjalce na različ
n ih nivojih, jim  ne bi bilo več potrebno 
igrati v petih  različnih skupinah, od 
heavy m etala do narodnozabavne glasbe. 
To je  dejansko tragikom ično in je  posle
dica pogojev, v katerih  se, na žalost, pri 
nas u rbana glasba dogaja. Nekdo lahko 
tako uspe le sistem u navkljub. To, da smo 
pred petim i leti dobili Sidharto, je  zgolj 
naključje. Lahko bi imeli v ozadju sistem 
spodbujanja sodobne urbane glasbe, kjer 
bi se zanim iva glasbena skupina zgodila 
vsaki dve leti (več v tako m ajhni državici 
ne morem o pričakovati). Če bom o vse 
prepuščali naključjem , bom o imeli pač ki
lavo sceno, kot jo  trenu tno  imamo.

Je  rezu lta t u stv a rja ln o sti sam o u s tv a r
ja ln i  p ro d u k t ali je  tud i življenjski stil, 
d ružbena um estitev?
A bsolutno m ora biti oboje. Umetniški 
produkt v socialnem  življenju potrebuje 
interakcijo. Za uspeh je  zelo pom em bno 
plasiranje svojega produkta, in sicer bolj 
kot sam a kvaliteta tega produkta. Eliti
zem je  zoprn. Da daš produkt od sebe, je  
šele prvi del zgodbe, zato m ora biti um et
nik trgovec. Seveda to zanj ni tako zan i
mivo, je  pa njegova dolžnost. Zavedati se 
mora, da je  to, kar počne, družbeni pro
ces. Leonardo da Vinci je  hodil po uspeh 
in za preživetje od m esta v državici do 
m esta v državici. V Sloveniji je  lažje. Na 
številnih področjih  sm o zaščiteni kot 
pande. Kar je  z vidika individualne eksi
stence zelo dobro, z vidika spodbujanja 
odličnosti pa ne.

Kaj pa  je  u stv a rja ln i p rodukt?
Vzajemen energijsko m aterialen odnos. 
Materija, na katero se energijsko odziva
mo. Je  doživljanje in občutenje nekega 
artefakta. Gre za konstrukcijo posam ez
nega enkratnega pogleda na svet in odzi
va nanj. In ocena generacije ljudi... 
...kritikov in obiskov predstav, razstav... 
Kakšno vlogo im a pri tem ustvarjalčeva 
am bicija kot eden izmed dejavnikov kon
cepta ustvarjalnosti, kam or spadajo še 
volja, interes, dom išljija, disciplina...?

Brez am bicije in odločnosti pokazati se 
javnosti, ni ustvarjalca. Koncentracija je

zelo pom em bna. Nevvton se je  recimo 
osredotočil na problem , ne glede na to, 
kaj s e je  v  njegovi okolici dogajalo, in pri 
tem  je  vztrajal kot buldog. Einstein je  
imel po drugi strani zm ožnost ikonskega 
zam išljanja problem ov. Zase je  rekel, da 
ni nič bolj pam eten od drugih fizikov, le 
da si z razliko od njih vizualizira proble
me, si jih  predstavlja in poenostavlja.

Bi glede na  um etn išk a  dela, ki naj bi 
p redv idevala  p rihodnost, lahko povezo
vali u m etn o st z znanostjo?
Prvič, gre za dve zelo različni obliki u s
tvarjalnosti. Slaba je  znanost, v  kateri 
človek poskuša biti um etniški ustvarjalec. 
In slaba um etnost, v kateri skuša biti 
um etnik znanstvenik. Gre za dve paralel

ni obliki ustvarjalnosti, ki nista nasprotu
joči. Z nanost je  ustvarjalnost na področ
ju  m išljenja, ko teoretske sistem e prever
jam o  na nek laboratorijski način. V skup
nostih  znanstvenikov se da zelo dobro 
preveriti, kaj je  relevantno in kaj ni. Pri 
um etnosti gre za občutenje sveta na sub
jek tivn i ravni. Je  arhaična oblika ustvar
ja lnosti in se vleče od kam ene dobe n a 
prej. Res je , da skuša m oderni človek vse 
poznanstveniti. Smo pač empiriki in sku
šam o ves čas znanstveno  razm išljati. 
V endar tako ni od nekdaj.
In drugič...
U m etnost ni še nikoli ničesar predvideva
la. Predstave, da naj bi Bach predvideval 
nastanek kapitalizm a, so nesm iselne, saj 
jih  av to r napoveduje za nazaj. Nobena 
človeška delovanja ne m orejo predvide
vati tega, kar se bo zgodilo. Sprem injanje 
sveta je  kontingenčno. Obstajajo le neke 
verjetnosti obstoja, ki lahko z dogodkom  
kontingenčnost prekinejo.

Kaj pa  u s tv a rja ln o st in in teligenca? 
U stvarjalnost je  pojem vsakdanjega jezika 
in kot tak je  dober za vsakdanjo rabo. V 
znanosti ni tako uporaben, ker je  preši
rok, saj se pod tem  dežnikom  skriva toli
ko stvari, da to postane grozno. Inteligen
ca je  seveda eden od dejavnikov in je  v 
določenih primerih absolutno potrebna. 
Če hočeš v znanosti rešiti problem , ki je  
pred teboj, je  visok inteligenčni kvocient 
nujen. Ni pa čisto tako pri um etniški us
tvarjalnosti, kjer nihče problem a ne po
stavi pred tabo. T u je  pom em bno, da sam 
koncipiraš problem, oblikuješ zanj teoret
ski sistem  in šele nato  iščeš odgovor.

Je  torej p ri um etn išk i u s tv a rja ln o sti in 
te ligenca po treb n a  n a  nekem  m in im u 
m u?
Ena prvih raziskav tega področja je  bila 
tridesetletna študija otrok z inteligenčnim  
kvocientom  150 ali več. Raziskovalec je  
ugotovil, da so bile njihove kariere ka
sneje nadpovprečne. Med njim i je  veliko 
ljudi pisalo znanstvena besedila, knjige. 
V endar je  dejansko izstopal nekdo, k i je  z 
nekoliko nižjim  IQ-jem izpadel iz testira
nja. T a je  dobil Nobelovo nagrado za do

prinos k naravoslovni znanosti. Inteli
genca je  pom em bna, ni pa vse. Omogoča 
uveljavljanje v skupnosti.
In v  skupnosti bom  pom agala uveljav 
ljati m lade ustvarja lce . Im ate kakšen  
nasvet, razen  vseh  oporn ih  točk, ki ste 
m i j ih  dali skozi na jin  pogovor?
Najbolj skrivnosten je  ustvarjaln i proces 
v  vseh fazah ustvarjanja in pa duševni 
procesi, ki gredo zraven. Eni to znajo ref- 
lektirati, drugi o tem  ne znajo niti sprego
voriti.

Želim si torej ustvarjalce, ki bodo poleg 
svoje ustvarjalne odličnosti še verbalno 
spretni. In objektivnost je  pri tem povsem 
nerelevantna...

Če predstavnik države jam ra nad tem, kako malo 
mladih se vpisuje na študije naravoslovnih znanosti, 
pomeni, da ne obvlada osnovnih funkcij države.
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Jadranska TV magistrala
Igor Bašin

Jugoslovanska rokenrola scena 70-tih in 80-tih let je bila ob ameriški, angleški in avstral- 
sko-novozelandski najm očnejša na zemeljski obli tistega časa, sploh v 80-tih letih, ko se 
je usul plaz jugoslovanskega punka, postpunka in novega vala, ki še  danes velja za 
enega najbolj vitalnih in ustvarjalnih rockovskih pojavov vzhodno od Anglije.

Oglas, ki je  bil s s tran i am eriške  v lade cenzu riran .

Ko so se po sm rti Josipa Broza Tita 
začele trgati vezi in niti bratstva in 
enotnosti, je  samo še jugoslovanski 

rock predstavljal nekaj skupnega, nadna
cionalnega in povezujočega. Leta 1988 
objavljena pesem Igra rock"n’’roll cela Ju 
goslavija beograjskega Električnega or
gazm a je  bila zadnja him na jugoslovan
ske rokenrol scene, ki je  s krvavo morijo 
skozi 90. leta doživela implozijo. Vezi so 
se pretrgale, skozi inform acijski m rak se je  
bilo težko prebiti, vseeno pa so imena, kot 
so Partibrejkers, Zabranjeno pušenje, Ido
li, Pankrti, Azra, Bijelo dugme, Buldožer, 
Leb i sol, Riblja čorba, ostala v podzavesti 
generacij. Rockovska zavest se je  v vseh 
bivših republikah in pokrajinam a Jugo
slavije ohranila ne glede na vojne, depre
sijo, tranzicijo, m igracije in odrezanost od 
sveta. Zaprla se je  znotraj novih državnih 
meja in začela koketirati z jugonostalgijo . 
Da je  vedno bolj utesnjena v primežu dr- 
žavno-nacionaln ih  mej, se je  izkazalo v 
novem  tisočletju, ko je  rockovsko zavest 
med mladimi poteptalo veseljačenje ob 
turbofolku. Povsod, na Hrvaškem, v Srbi
j i  in Črni gori, v M akedoniji, v  Bosni in 
Hercegovini in tudi v Sloveniji, imamo 
danes svoje turbofolk zvezdnike, ki eni 
bolj, drugi m anj izžarevajo nacionalistič
na ali populistična čustva. Po področju 
bivše Jugoslavije je  zasm rdelo nekaj ru 
ralnega, zato ni čudno, da s e je  v  zadnjih 
letih, sploh s prodorom  hip hop kulture, 
na nasprotnem  bregu znašla t. i. urbana 
kultura. Če se je  mladež nekoč delila na 
rockerje, punkerje, metalce, šminkerje, se 
danes na tiste, ki poslušajo "narodnjake”, 
in tiste v m anjšini, ki poslušajo "drugo 
glasbo". Razcepljeni na desetine otokov in 
nepovezani s težavo konkurirajo "novo- 
kom ponovani" logiki, ki s e je  hitro razši
rila s TV Pink na vse konce te nove evrop
ske regije, na lokalne in celo nacionalne 
programe.

Iz  lo k a ln e g a  v  g lo b a ln o
Na balkanskem  "ruralnem  podnu" je  lani 
s 1. septem brom  začela oddajati nova 
franšiza g lobalne MTV s podim enom  
Adria. "Prostora za narodnjake je  ogrom 
no, medtem ko ga je  malo za t. i. urbano 
glasbo. Kljub tem u da MTV globalizira, 
dopušča prostor mladim bendom . Gre za 
svežo kri. Cilj MTV Adria je  odpreti ta 
prostor, da se bodo bendi lahko predstav
ljali v  Bosni, Srbiji in na Hrvaškem in 
obratno," pravi Žiga Gombač, zadolžen za 
odnose z javnostm i pri MTV Adria, ki se 
je  tako odzvala na akutalno prebujanje, 
povezovanje in nastopanje skupin po po
dročju bivše Jugoslavije. Njen cilj je  me
dijsko povezati te glasbene scene in sku
pine ter pom agati glasbeni industriji tega

prostora. "Tega ne bomo počeli na silo, ne 
bo šlo za jugonostalg ijo !” zatrjuje glavni 
in izvršni producent MTV Adria, Ninoslav 
Jovanovič, ki je  svoje medijsko delo začel 
čisto zraven vrelišča turbofolka. "Sam pri
hajam  iz Srbije in vesel sem, da bo več 
ameriške in angleške glasbe, saj pri nas 
vladajo narodnjaki. V Srbiji razen B92 ni 
kanala, ki bi vrtel kakšno drugo glasbo -  
rokenrol! Prek kabla gledam HRT, kjer 
tudi ni kakšen poseben izbor," vživeto in 
goreče nadaljuje nekdanji voditelj z beo
grajskega B92 Ninoslav. "Pri MTV Adria 
gre za m ožnost izbora. Ljudem želimo po
nuditi še kaj drugega. Nudimo priložnost 
tistim  glasbenikom, ki so bili doslej pri
krajšani. Menim, da bo MTV Adria vzpo
stavila kom unikacijo med skupinam i, za
ložbami in publiko. Gre nam za to, da se 
vrnem o na pozicijo, kakršno je  imel roke
nrol v 80-tih  letih."
Ambiciozno zastavljen cilj, ni kaj! Pet od
daj v lastni produkciji in zbirališče spotov 
z Balkana stoji nasproti kupu oddaj iz 
skladišča MTV in spotov z vseh koncev 
sveta, predvsem  pa iz anglo-am eriškega 
asortim ana. "Globalizem ima negativen 
predznak, sploh če ga gledam o z ameriške 
plati, po drugi strani pa povezuje ljudi in 
ideje. Gre za kom unikacijo v širšem po
gledu, za kom unikacijo z Evropo, s sve
tom, svetovnim  tržiščem. MTV je  globalna 
firma in skupine, ki bodo na naših listah, 
se bodo pojavile tudi na drugih program ih 
MTV. MTV Adria je  odskočna deska. Ne 
gre pa sam o za glasbo. Tukaj bo prostor 
za art, za reklame, za spote... Vsi mladi, ki 
se ukvarjajo z videoprodukcijo, oblikova
njem ali grafiko, imajo priložnost. MTV je  
globalna firma in prek nas lahko sodelu
jejo  z njo. Koristimo materiale, ki jih  do
bimo npr. iz Brazilije ali Poljske, in obrat
no jim  bomo ponudili mi svoje. Tukajšnji 
ustvarjalci bodo lahko prek nas prišli do 
krajev, o katerih se jim  sploh ni sanjalo .”

S a n je  a l i  r e a ln o s t?
Velika naloga stoji tako pred avtorji pro
gram a MTV Adria kot tudi pred tukajšnji
mi glasbeniki in glasbenim i skupinami. 
Slednji bodo morali prerasti pubertetniške 
zvezdniške izpade in se ne glede na nom i
nacije in pobiranje nagrad na MTV b an 
ketih soočiti z dejstvom, da so še vedno 
tako m arginalni v svetu, kot so veliki na 
dom ačih tleh, in zaradi kredibilnosti priz
nati dom ači publiki, da so hvalospevi in 
ekranizirana slava prej m etanje peska v 
oči kot pa nek neom ajan prodor na tuj trg, 
kjer se vrtijo nešteti podobni derivati. 
Tudi MTV Adria se ne bi sm ela spuščati v 
takšen blaten in um azcn ”reality shotv", ki 
ima z realnostjo toliko skupnega kot naše 
ju trišn je  potovanje na Luno. Ob enako

vredni zastopanosti glasbenih skupin iz 
regije, ki jo  pokriva, bo dvig kvalitete 
glasbene produkcije skupin in glasbene 
zavesti publike nasploh še ena skrb. Sodeč 
po dosedaj prikazanem  dogajanju in ob
veščanju o dogajanju v Ljubljani, Zagre
bu, Sarajevu, Splitu, Beogradu, Skopju in 
drugih krajih, je  izrazito om ejena na favo
riziranje natančno izbranih skupin in do
godkov, pri katerih ima (ne)posredno pr
ste vmes.
Vsaka država t. i. jad ranske  regije ima 
svoje posebnosti in svojo izkušnjo z MTV. 
Pri nas, v  Sloveniji, smo imeli priložnost 
gledati MTV Europe po kablu že od zgod
njih 90. let. Tako smo bili pravočasno za
suti z grunge evforijo, nu metal pompom, 
z MTV skovanko "alternative mušic", un- 
pluggedi, zvezdniškim i izvajalci hip hopa 
te r p aradoksa lno  pretvorbo  žanra  
rhythm 'n 'b luesa v novo sodobno skovan
ko rhy thm ’n ’blues, ki s koreninam i roke
nrola nim a nič skupnega. Na lastne oči 
smo lahko opazovali škodljivost globali
zacije, v kateri igra MTV enako vlogo kot 
McDonalds -  m tvizacija in m cdonalizaci- 
ja  je  uniform irala m ladinske kulture po 
celem svetu in izničila pom en pristnosti in 
avtentičnosti lokalnega. Povsem z d ru
gačnim i očmi na vse to gledajo v Srbiji ali 
Bosni in Hercegovini, kjer še danes doje
majo MTV kot pom em ben v ir informacij o 
glasbenem  dogajanju po svetu, kot v ir de
mokratizacije in pluralizacije, zato nas 
sploh ne (sme) čudi(ti), da član sarajevske 
skupine Dubioza kolektiv v  spotu Bring 
the System Down jezno poskakuje v maji
ci MTV kot z znakom  upora proti rural
nem podnu, ki ga obkroža. Celotna regija 
s e je  v zadnjih letih hom ogenizirala z lo

kalnim i in kom ercialnim i program i, ki so 
prinesli m entaliteto absurdnosti, neprofe
sionalnosti, površnosti, poneum ljanja in 
na drugi strani m entaliteto postavljaštva, 
kvazi-zvezdništva, neverjetnih obljub in 
ponudb televizijskih voditeljčkov. Prav te 
ovire MTV Adria, že dvanajsta franšiza 
MTV na področju Evrope, ni preskočila v 
prvih štirih mesecih oddajanja, čeprav naj 
bi imela na razpolago "know how" in au- 
dio-vizualne standarde četrt stoletja dolge 
zgodovine MTV.
Sklicevanje na to, da odraža življenjski 
stil m ladih v tej regiji, na večjezičnost, na 
enkratno m ešanico m ednarodnih in lokal
n ih g lasben ih  vsebin  s poudarjenim i 
evropskimi in ameriškimi oddajam i, še ni 
obrodilo konkretno opaznih sadov. Seve
da je  minilo prem alo časa, da bi tem u lah
ko prepričljivo pritrdili, vendar nam igi, da 
se v program  MTV Adria počasi vrivajo 
Joksim oviči in podobni, opozarjajo, da bo 
ob m orebitni uresničitvi tega šlo za nava
den podaljšek tukajšnje glasbene industri
je  in bomo priče porazu ena A. Že pone
srečen vžig MTV Adria v Sloveniji v četr
tek, 1. septem bra lani, ob 20. uri nas je  
dovolj streznil, da odslej sprem ljam o raz
voj tega novega televizijskega program a z 
budnim  in predvsem zelo kritičnim oče
som. To je  zelo težko, saj dobršen del m ar- 
m eladno-sluzastih  in pobruhanih odšte- 
kancij preprosto ni gledljiv in to talna iz
guba časa, da o zehanju ob večno ponav
ljajočih se spotih  sploh ne govorimo. Je 
pa MTV Adria s svojim vžigom  prinesla 
nekaj več zagnanosti in odprtosti na d ru
gih televizijskih kanalih. Gradnja g lobal
ne m agistrale je  tako opozorila, da obsta
ja jo  tudi lokalne poti.
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O d g r o b a d o g r o b a
L S prijetnim  hum orjem  in ob dialogih, ki 

g  prenašajo slovenščino, se na hecna vpra- 

šanja najdejo resni odgovori. A izvirni po

ji snetki in dom iselne vsebinske rešitve ble-f
dijo kol otočki v oceanu stereotipov. Ob 

f koncu si oddahnem o z vzdihom  - ah, kako 

* obetaven je  bil začetek!

N ačelom a v red u , čeprav...

Smrt in ljubezen projecirana tako povr

šinsko, da lupinico slik glasba kvečjemu 

zdrobi v film, ki je  še bolj predvidljiv od 

režiserjeve izbire igralcev. Ta izbere spet 

vroča igralca in potem  pričakuje, da bo 

film pač vroč. Vročina take vrste pa tlim 

odžiga um etnosti.

Spanje

, R a d  m o r a  im e t i  p s e
I Z logiko knjig sam opom oči cepljena zliza

na rom anca, v kateri zm enkarjenje in 

m orda kar partnerstvo  izpadeta kot nuja, s 

katero sicer sam ozavestni ljudje prodajajo
■
S sebe pod ceno. John  Cusack trenu tno  ne

| ve, kaj je  dobro zanj.

Spanje

P o g r e š a n a  n a  le t a lu
Najboljši je  tedaj, ko utihnejo sentim ental

ne fanfare in violine in ostane le žan r na 

pogonu avionske Sobe za paniko, v kateri 

« Jodie Foster postane podobna Tommyju 

Lee Jonesu, frenetično iščoč begunce 11. 

septem bra. 0  načinu, kako so se okoliščine 

sestavile, raje ne razmišljajte.

N ačelom a v redu , čeprav...

O c e n e :

F enom enalno
N ačelom a v red u , čeprav...
Gledljivo
Spanje

H arry P otter  in  o g n je n i k e lih
Krčenje knjige nadom estijo "večje in bolj 

sijoče je  boljše" posebni efekti. Harry bi 

rad postal Gospodar prstanov, toda zdi se, 

da nikoli nim a (in ne bo imel) dovolj časa 

za to. Rahel spust po vrtoglavi "najstn iš

tvo je  grozljivka" kakofoniji tretjega dela. 

Gledljivo

Hana Vodeb, Peter Zupan

A N TO N Y a THE JOHNSONS

1 Am  a  B ird  N o w
(Rough Trade, 2005)

Z lepoto in čustvenim  nabojem  sam oni
klega, senzualnega in androginega glasu 
se je  A ntony povzpel v  sam  vrh najlepših 
glasov aktualnega časa. Z vročim  srcem 
odpira, razdaja in razliva žensko dušo iz 
moškega telesa. Na meji s skrajno pate ti
ko in s črnsko, soul in jazzovsko zak lad
nico niza skladbe, ob katerih  se naježi ko
ža, m orda celo u trne solza. Prim erjave z 
Billie Holiday ali Nino Simon, Rayom 
Charlesom in Otisom Reddingom  niso 
prom ocijska zanka, am pak iskren odgovor 
na sredinske produkte glasbene industrije. 
Ko zazveni, ga ne preslišiš, še več -  ob 
m olkneš, obstaneš in otrdiš.

FRANZ FERDINAND
Y ou C o u ld  H a v e  It S o  M u ch  
B e tte r
(Domino, 2005)

Škotska alter-uspešnica ni klonila pod 
pritiskom  lanskega uspeha. H repeneča in 
p repoznavna z osvežujočim i melodijami, 
preudarnim i refreni in pozitivnim i ritm i se 
loči od krdela neo-post-punkovskih  sku
pin. V še bolj sofisticirani podobi ostaja 
všečna in prikupna. K skladbam , ki nas 
hitro  in za dolgo zagrabijo že ob prvem 
srečanju, je  prilepila strukturne potenciale 
in se tako izmika predvidljivosti pokvarje
nega štanc-stro ja . Iskrivo išče poti v  sm e
ri Beatles, še bolj k popu, katerem u vrača 
ozirom a daje smisel.

HEARTLESS BASTARDS

JOHN CALE

B la c k  A c e ta te
(EMI, 2005)
Nevarno je  vzeti v roke delo veterana s 
prepričanjem , da (si) starci ne upajo več. 
Antipol Louja Reeda v Velvet Under- 
ground, ki je  p rav  tako nespregledljiv ob 
listan ju  rockovske zgodovine, je  bil vedno 
bolj naklonjen k lasično-glasbenim  kon
vencijam , ki pa si j ih  tudi privošči (k)ruši- 
ti. S presenetljivo lahkoto čara in nas z 
m očnim i kitarskim i rifi, enostavno , a 
učinkovito  elektroniko, drznim i pripoved
mi ne pusti hladne. V zvesti spremljevi 
kom orne ali že prav  rockovsko nabrite za
sedbe se nam  zažira globoko v dušo -  kot 

Igor B ašin uspe le redkim, a ta  pravim .

H b  j V n je n ih  č e v l j ih
■  ^  Film se preveč približa tistem u, kar smo že 

H " ,  . to likokrat videli, pa pri tem drži nezm ot- 

■  Ijiv izraz, pri katerem  m ine vsakršno po-

l p " V  ' trpljenje. Ženski liki v likalnici brezhibnih 

klišejev ne prišparajo niti s tem, da ima 

Cameron Diaz pač lepo oprsje.

Spanje

5 t » l « 5  ANK ELBVA-IORS

S ta ir s  a n d  E le v a to r s
(Fat Possum , 2005)

Ob surovem in neposrednem, pristnem  in 
nepretencioznem rockovskem naboju tega 
tria je  najmočnejši atribut njihovega prven
ca izpovedna silovitost pevkinega glasu, ki 
nas s prepletom ženstvenosti Janis Joplin, 
Patti Smith in PJ Harvey ter vihrave moš
kosti mladega Roberta Planta, Marca Bola- 
na, Neila Younga do samega Briana Molka 
iz Placebo zapeljuje in vodi od začetka do 
konca. Močna ritem sekcija ji stoji ob boku 
kot zvesti pes in j i  daje vetra za odprte ki
tarske rife, ki so simbioza desetletji rocka, 
od Led Zeppelin prek Pixies do VVhite Stri- 
pes. Nekaj najboljšega v letu 2005!
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šport

Triki so zelo atraktivni
M arko S atler

Slovenski šport je v zadnjih letih dosegel številne dobre rezultate. Kolajne z olimpijskih 
iger, svetovnih in evropskih prvenstev ... M ed tekmovalci, ki zastopajo barve slovenske 
države, so številni mladi in perspektivni športniki. Eden takšnih je Rok Florjančič, ki z 
vodnim skuterjem tekmuje zadnjih šest let.

V pretek losti j e  bilo veliko v idenega in 
n ap isanega o tvoji karieri, pa v endar 
m nogim  izm ed nas ni popolnom a jasn o , 
s kakšn im  športom  se ukvarjaš. Nam 
lahko na  k ra tko  opišeš svoj šport?  
Ukvarjam se z je t  skijem (oziroma vodni
mi skuterji). To je  šport, pri katerem  im a
mo več kategorij, ki se ločijo po tem, ali 
so sedeči ali stoječi. Nato se te kategorije 
ločijo še po moči motorjev. V kategoriji 
stoječih je t skijev imamo še kategorijo 
prostega stila (freestyle), ki je  meni na j
ljubša, saj imam neom ejene m ožnosti in 
vedno obstaja nek nov trik, ki ga ne znam  
in se ga želim  naučiti...

T ekm ovanje z vodnim i sku te rji je  p o sta 
lo vedno  bolj zan im ivo  in a trak tiv n o  za 
gledalce. Predvsem  v tu jin i se teh tek 
m ovanj udeležuje velika  m nožica ljudi. 
V endar pa  se v zadn jih  le tih  ta šport 
vedno  bolj uveljavlja tud i pri nas. K ate
re so p rednosti in  k a tere  slabosti tega 
špo rta?
Ker je  šport še mlad, je  zato tudi zelo za
nimiv. Predvsem nastopi v freestylu, kjer 
delam o tekm ovalci raznorazne trike, pri
tegnejo veliko gledalcev, saj so triki, ki 
jih  izvajam o, izredno atraktivni. Slabost 
je  ta, da o rganizator za pripravo tekm o
vanja potrebuje vodo (jezero, reko, m or
je). In to v vseh mestih ni mogoče.

Začetki tvo jega tren in g a  na  vodi segajo 
v  začetek  devetdesetih  let. Več ko t očit
no  je , da  so te  že n a  začetku  zan im ali 
predvsem  ad ren a lin sk i športi. Vodni 
sku te rji na  eni in m otokros na drugi 
s tran i. Kako to, da  si se n a to  posvetil le 
je t  skiju.
Športa sta si med seboj dokaj podobna, 
pri obeh delajo podobne skupine mišic in 
oba športa sta zelo atraktivna. Eden iz
med vzrokov, da sem se odločil za je t  ski, 
je  ta, da so se dirke m otokrosa in je t  ski- 
ja  druga z drugo prekrivale in se nisem 
mogel več udeleževati obojih, tako sem se 
m oral odločiti le za enega. Drug vzrok pa 
je  bil, da sem se v zadnji sezoni na eni iz
med dirk m otokrosa poškodoval, in sicer 
sem si pretrgal križne vezi na kolenu. Za
radi poškodbe se ne bi mogel udeležiti 
vseh dirk v  m otokrosu in takrat sem se 
odločil, da se posvetim  le je t  skiju, kate
rega tekm ovanja so potekala v sam ih za
nim ivih evropskih mest.

Za tiste, ki j im  je  ta  šp o rt m anj znan , je  
nejasno , koliko d isciplin  obsta ja  v tej 
dejavnosti. Sam  si izbral free ride, v  k a 
terem  tekm ovalci sam i sestavljajo  svoj 
p rog ram . Zakaj p rav  ta  oblika športa

(free ride) in kako se tvoj p rog ram  ra z 
likuje od p rog ram a osta lih  tekm oval
cev?
Kot sem že povedal, mi je  najbolj všeč 
freestyle, saj mi nikoli ne zm anjka trikov, 
ki bi jih  moral trenirati ali izboljšati. V 
freestylu ima vsak tekm ovalec na voljo 
dve m inuti časa, da pokaže čim več in 
čimbolj atraktivne in težke trike z malo 
ali nič napakam i. Sam imam vedno se
stavljen takšen program , ki je  lepo pove
zan z najtežjim i triki, kar obstajajo, in 
trudim  se, da na tekm ovanju ne naredim 
kakšnih večjih napak.

Za takšen  špo rt j e  pom em bna popolna 
podpora d ružine, ki m ora tekm ovalcu  
ves čas sta ti ob s tran i. K akšna je  vloga 
očeta in m am e n a  tvojih  dolgih p o tova
n jih  in tekm ovanjih?
Predvsem v preteklosti, ko še nisem  imel 
vozniškega izpita, sta bila oče in m am a

redna sprem ljevalca na vseh najinih tek
m ovanjih, oče pa je  imel tudi vlogo tre
nerja in m ehanika.

V p re tek losti si obiskoval 11. g im nazijo  v 
M ariboru . Skozi celotno šolanje si seve
da veliko  izostajal od pouka, saj so te k 
m ovan ja  v času šole. Z anim a me, kako 
ti je  uspevalo  ves ta  čas uspešno usk la 
je v a ti  šolo s športom ?
Bil sem v športnem  razredu II. gim nazije 
M aribor, kjer sem zam ujeno lahko hitro 
nadoknadil s posebnim i konzultacijam i 
pri posam eznih učiteljih. Imeli so izreden 
posluh za športnike, tako usklajevanje šo 
le s športom  ni bilo preveč naporno.

Veliko je  bilo že sto rjenega, veliko dose
ženega. Kaj šte ješ za svoj največji uspeh 
v  špo rtn i karieri in s ka terim i lovorika
mi se lahko še pohvališ?
Kot največji uspeh štejem naslov svetov

nega prvaka v  freestylu med am aterji leta 
2002, 2004 in 2005 ter naslov evropske
ga prvaka med profesionalci. Na zadnjem  
svetovnem  prvenstvu  med profesionalci 
pa sem zasedel 4. mesto.

V d ružin i im ate  tud i d rugega uspešnega 
šp o rtn ik a , tvo jega b ra ta  Naca. Tudi on 
se u k v arja  z enak im  športom  ko t ti in  ti 
v  zadn jem  času  posta ja  eden večjih 
kon k u ren to v  v tekm ovan ju  z vodnim i 
sku terji. Kakšen je  tvoj odnos z b ra tom  
dom a in na  vodi, ko se m ed seboj pom e
rita?
Z bratom  im ava zelo dober bratski odnos, 
tako dom a kot na vodi. Drug drugem u 
pom agava, če kdo opazi pri drugem  na
pake, ga opozori in to  kasneje poskusiva 
skupaj odpraviti. V endar je  m anjša b ra t
ska tekm ovalnost med nam a vedno pri
sotna.
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stri

BO LIVIJA

...NA STADIONU POROKA 200 PAROV

ZA KONFERENČNO MIZO V ISKANJU REŠITEV

[ h w v -

.GLEDE NARAVNEGA PRIRASTKA SLOVENCEV.

B  ID
SE ODLOČAJO ZA OTROKE

ALI BO SLOVENCEV ZMANJKALO?!

N aravni p riras tek :

PADE EDINA IDEJA:

8 rr
ZAKONSKO DOLOČIMO MNOŽIČNE POROKE IN 
PO  VSAKI PRIREDIMO VESELICO NA DRŽAVNE 

STROŠKE!!!

IN SLOVENKE?
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I Tam , k je r  j e

iša jezikov 1 zn an jejdoma.
Razlagova 22 
2000 Maribor

U niverzite tna knjižnica M aribor

S
Tel: +386 (0)2 228 24 5.
Fax: +386 (0)2 228 24 5 p 6710/1,2006

120600659,1

PONOVOLETNI POPUSTI 
JEZIKOVNIH PROSRAM€
angleščina, nemščina, francoščina, italijanščina, španščina, ruščina

Vpis do 20. 1. 2006!

VRSTA PROGRAMA ST. UR ST. UDEL. IZVAJANJE CENA z DDV

Splošni jezikovni 
programi v večji skupini 60 ur 6-10 2x3 ure 

tedensko
73.900 s i r
66.500 SIT

ali 5 x 14.600 SIT

Intenzivni jezikovni 
programi v majhni skupini 60 ur 3-5 2x3 ure 

tedensko
94.900 s ir ali 5 x 19.800 SIT

Konverzacija 30 ur 3-10 1x3 ure 
tedensko

44.900 SI r
42.600 SIT

ali 5 x 9.300 SIT
Jezikovni program  
v dvoje 42 ur 2 po dogovoru 113.300 SIT ali 5 x 23.800 SIT
Individualni 
jezikovni program 1 ura 1 po dogovoru 5.100 SIT

mednarodni izpit 30 ur 3-10 1x3 ure 
tedensko

44.000 SI r ali 5 x 9.300 SIT

do

Ponovoletni popusti:
-1 0  % popust pri vpisu v splošni 60-urni jezikovni program 
- 5 % popust pri vpisu v vse ostale jezikovne programe v skupini

Dijaki, študenti oziroma nekdanji udeleženci 
Hiše jezikov imate še  dodatni 7 % popust.popust.

' '—'1 ■  H M
V Hisi jez ik o v  lah k o  sp r e g o v o r ite  v  kar 15  jezik ih:
a n g le šč in i, n e m šč in i, šp a n šč in i, ita lijan ščin i, fra n co šč in i, ruščin i, a lb a n šč in i,
m ad ža ršč in i, arab šč in i, k ita jšč in i, ja p o n šč in i, fin šč in i, h rvašč in i, sr b šč in i, tu jci v  s lo v e n šč in i.

e  blagovne znamke Hiia jezikov je  Svarog-izobraievalni zavod. Ul. Planinčevih 24, 2204 Miklavž


